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Pasul dulce
- Paraschivei -

Singurătatea mi-e întodeauna
Și pretutindeni bună-nsoțitoare,
Asemuindu-mi sufletul cu luna
Care îngheață viața, cum răsare.

Mișcarea-n jurul meu încetinează,
Se micșorează uliți și cetate,

Și oamenii, trecînd pe la amiază,
Au gînduri și cuvinte depărtate.

Cui să vorbesc de nu știu ce mă doare ?
Cine s-asculte sufletul e-n stare
Cu degetul trecut în cingătoare,
Fără să-mi ceară să-i vorbesc mai tare? 

Tu pricepeai din gest. Într-o privire
Păstrai comoara ce-mi lipsea
Și cunoșteai și din închipuire
Ce bolți de cer vegheau deasupra mea.

Dar cînd venea s-asculte îndoiala
La ușa-ntredeschisă către vis,
Îți auzeam pantoful și podeala...
Și-atunci știam că ușa i s-a-nchis.

Tudor ARGHEZI

Bijuteria lirică

Graba de a iGnora modelele care ne-ar putea ruŞina

Recitesc în liniștea casei Desculț, romanul 
atât de contestat al padișahului literaturii, 
Zaharia Stancu. Desculț, cel din 1966, este 

în bună măsură altul decât cel din toamna anului 
1948, dată când a văzut pentru prima oară lumina 
tiparului. Ajung la anul răscoalei, pe care persona-
jele cărții o numesc „revoluție”, acolo unde, în-
tors, a lui Jiganie străbate satul în goana mare, să 
plesnească sub el calul, mai multe nu, urlând cât îl 
țineau puterile:

- La revoluție, măăăăăă, la revoluție!
Mă aflu în România de după Cuza, cel care, 

votat de Adunarea Electivă, a reformat instituțiile, 
structurile și mentalitățile medievale ale celor două 
Principate, lăsând la plecarea sa bazele fundamen-
tale ale unui stat modern. Mă aflu în România re-
gelui Carol I și a partidelor așa zis istorice, care, 
resuscitate după o altă răscoală însângerată, cea din 
1989, au devenit chiar…naționale!

Ei bine, din lectura romanului, o tristă constatare: 
dacă până în 1907, în inima obidiților răzvrătiți au 

tras străinii, începând din acel an, românii au ucis 
români. Și au ucis cu mai multă ură și încrâncenare 
decât au făcut-o până la ei asupritorii străini.

Pentru acei nefericiți, întâlniți în paginile ro-
manului, mulți în cămașă și izmene cu picioarele 
goale – în plină iarnă – a pregătit Carol I, la suges-
tia politicienilor români, Fortul nr. 13, Jilava, aflat 
la zece metri sub nivelul solului. Peste 38 de ani, 
același Fort 13 îi „găzduia” pe politicienii care au 
supraviețuit celor uciși. Și tot la îndemnul politici-
enilor români din acea vreme, cărora genocidul pus 
la cale de dânșii nu le-a smuls nici o tresărire de 
conștiință, regele străin mulțumește printr-un Or-
din către Armată - cu inima caldă - ofițerilor pentru 
că au răspuns „chemării” sale, atunci când fusese 
amenințată „ființa scumpei noastre țări”.

Unul din ofițerii căruia i s-a mulțumit că a des-
chis focul în „desculți” a fost românul Ion Antones-
cu! Detașamentul regimentului 1 Roșiori a deschis 
focul la Galați la comanda sa. Peste puțini ani, fiii 
celor uciși îl împușcau pe el. Ce istorie ciudată are 

țara asta…
Pentru a justifica crima, autoritățile acelor vre-

mi susțineau că țăranii intenționau să devasteze 
instituțiile publice. Peste 82 de ani, un alt ucigaș își 
motiva asemenea faptele în încercarea de a înăbuși 
o altă răzvrătire socială. Tot român ucigașul, tot 
români cei uciși și tot în România. În ziua Sfântu-
lui Crăciun, supraviețuitorii îl împușcau laolaltă cu 
muierea sa...

În 1990, un „zeu” barbar chemat din noaptea 
gropilor comune zdrobea în fruntea hoardelor de 
abanos țeasta oricărui intelectual român. El român, 
ciomăgarii români,  intelectualii... tot români.

Dacă istoriografia românească - și nu numai ea 
- va încerca și în viitor să așeze uitarea peste aceste 
crime naționale, atunci crima va intra în legendă, și 
legendele transformă ușor ucigașii în eroi.

Să nu ne acoperim propriile lașități, ne sfătuia 
un român schingiuit tot de români, cu graba de a 
ignora modelele care ne-ar putea rușina.

Vasile TODI

Preşedinte fondator: Vasile TODI

Însemnări În Dobrogea  l Însemnări În Dobrogea   l Însemnări În Dobrogea

Revin la malul mării, acolo unde gânduri-
le-mi nebune îşi găsesc tihna în valurile 

înspumate. Clipocirile verzi îmi amintesc de 
sclipirile unor ochi care, în curgerea timpului, 
mi-au încătuşat speranţele şi visele prea mult 
numărate. Eşti departe, om cu ochii de smarald, 
departe sunt şi eu cu ale mele toate... Aici, pe 
nisipul ars de soare îmi număr amintirile îngro-
pate adânc, să nu mi le pot întoarce în mintea-mi 
zbuciumată. Nu sunt sirena visată de pescarul 
adormit şi nici Sânziana ce îşi leagănă trupul 
în dansul ielelor fermecate. Sunt Diana cea fără 
odihnă, ce-şi poartă, mergând drept, arcul pe 
umărul stâng şi pumnalul la cingătoare. Ţintesc 
spre haitele de lupi ascunşi în desişul pădurii şi 
le strig că le voi scoate colţii ameninţători şi mi-i 
voi face salbe de purtat la gât. Nu se sperie lu-
pii de mine, dar nici eu nu sunt vânătorul feroce. 
Mă cunosc fiarele sălbatice şi îmi îngână glasul 
urlând la lună singurătatea celor care şi-au pier-
dut iubirile în praful uitării. Nu îmi tremură mâna 
în încordarea arcului, cum nici peniţa nu scrie 
strâmb la ceasurile nopţii, când încropesc planuri 
de răsturnare a sorţii. Las pădurea tăcută pentru 
valurile zgomotoase ale mării bătrâne şi îl chem la 
mine pe haiducul tărâmurilor dobrogene, îi spun 

să mă ţină de mână şi să îşi verse oful, ca şi mine. 
Şi el vine. 

- Spune, Tudore, tu cel care ai bătut în pasul 
murgului satele dintre Dunăre și Marea Neagră, 
până în târgul Tulcei, ţi-ai găsit liniştea rătăcită în-
tre cutele inimii mult încercate? 

Tudor Dobrogeanu tace. A avut averi 
nenumărate şi a iubit o femeie neasemuit de 
frumoasă. Le avea pe toate. Voichiţa îşi prindea 
mâinile în jurul grumazului său şi îi şoptea cuvin-
tele mult aşteptate, iar zilele îi erau binecuvân-
tate. Până când un paşă, din pizmă şi dorinţă, i-a 
dărâmat lumea în cap. 

- Spune, Tudore, de ce sultanul nu te-a as-
cultat, când i-ai spus păsul, dându-ţi poruncă: 
„Îndărăt tu să te duci și să dai pe mândra ta, și 
vei scăpa de belea”?

Haiducului îi tremură buzele şi îmi aruncă 
priviri ucigătoare, nu mie sortite. Ştie că pentru 
a-și păstra averea trebuie să renunțe la dragoste 
și să își dea iubita. „Un bărbat adevărat nu îşi 
vinde inima, nici pe bani, nici pe funcţii înalte”, 
îmi spune haiducul viteaz. Şi-a luat soția și a 
fugit în Baltă, cu vitejii lui, cu tot. L-au vânat 
otomanii, până într-o zi, când nu i-au mai dat de 
urmă. Acum, peste veacuri, iată-l pe malul mării, 
la ceasul înserării, venit să îmi dea poveţe. „Să 
nu îţi vinzi visele, nici inima, nici gândul bun 
negustorului cu punga plină. Nici pe bărbatul 

care îţi caută mâna în depărtare să nu îl dai uitării. 
Iar dacă aleargă după averi şi alte cele, lasă-l să 
plece şi şterge-i numele din tabla visării”. S-a stins 
năluca în valurile albastre, ca şi însemnările mele 
scrijelite pe nisipul mării… Vântul îmi mângâie 
părul bălai, căzut pe şolduri. Eşti departe, om cu 
ochii de smarald, departe sunt şi eu cu ale mele 
toate… Dar nu te chem şi nu te mai caut în ser-
tarele prăfuite ale zilelor de ieri, nici în cele de azi, 
nici în cele de mâine. Astăzi sunt iarăşi eu, plecată 
la vânătoare pe calul în spume. Astăzi sunt eu, iar 
marea îmi spune pe nume.

Diana MIHAI

Cazinoul la începutul veacului XX
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„Popor din Banat, trezeşte-te!" - Sever Bocu <

 oaia de 
Caransebeº

Casa de Cultură „George Suru” din 
Caransebeș s-a pregătit temeinic pen-

tru a-și cinsti juniorii orașului, organizând felurite 

activități distractive, de la desene pe asfalt, concur-
suri, cântece și dansuri, până la teatru de păpuși și 
proiecție de filme dedicate celor mici la cinemato-
graful Luna. Una dintre principalele atracții ale 
micuților a fost demonstrația oferită de „salvatorii” 
de la Detașamentul de Pompieri din Caransebeș, 
copiii fiind fascinați de dotările și accesoriile au-
tospecialelor de pompieri, precum girofarele și si-
renele.

Micuţii, însoțiți de părinți, bunici sau tutori 
școlari, educatori și învățători, au fost primiți, de la 
orele dimineții, în Parcul Teiuș, la Orășelul Copi-
ilor, pentru a simți cât de importanți sunt cei care 
reprezintă viitorul orașului și al țării în această zi 
dedicată în totalitate lor.

Ziua de 1 iunie s-a încheiat în acorduri de 
petrecere și cu oferirea de dulciuri juniorilor.

Ziua copilului la Caransebeş!

Caransebeş – 
file de monografie

Sub îngrijirea istoricului și filologului 
Constantin Brătescu, fost director al 

Arhivelor Naționale Caraș-Severin, s-a lansat 
în Aula „1 Decembrie” o deosebită lucrare 
intitulată „Orașul Caransebeș între 1941-1948 – 
File de monografie”, fiind a treia dintr-o serie, 
prima tratând perioada 1865-1919, perioadă de 
început a statului român cuprinzând și Primul 
Război Mondial, iar a doua, anii 1919-1941.

Lucrarea oferă o interesantă ilustrare a 
Caransebeșului, cu detalii cuprinzătoare și 
informații noi dintr-un areal destul de larg al 
vieții citadine interbelice și de început al regimului comunist. Se tratează minuțios cel de-al Doi-
lea Război Mondial, aspecte ale atmosferei politice, economiei și ale activității culturale din acei 
ani.

Autorul  a anunțat deja că volumul patru, care tratează aproape exhaustiv „pulsul” Caransebeșului 
de la începutul și dezvoltarea administrației comuniste dintre anii 1948-1968, se află deja în lu-
cru. Așteptăm cu interes și această a patra lucrare, având în vedere calitatea și profesionalismul 
cu care au fost realizate volumele anterioare.

Un mediu sănătos 
începe cu tine!

Primăria Caransebeș împreună cu Bibli-
oteca „Mihail Halici” și Liceul Teoretic 

„Traian Doda” își expune interesul pentru mediul 
înconjurător în care trăim.

În acest sens, cele trei instituții au invitat 
cetățenii orașului în 1 iunie, începând cu ora 10, 
la Biblioteca Municipală „Mihail Halici” pentru a 
lua parte la manifestările din cadrul proiectului „Un 
mediu sănătos începe cu tine”.

Cetățenii s-au putut bucura de dezbateri asupra 
ocrotirii și protejării planetei Pământ, o expoziție 
de desene, și de „Marșul Verzilor”, pornind de la 
Bibliotecă spre Liceul Teoretic „Traian Doda”, 
corp „B”. Această manifestare a fost prilejuită de 
sărbătoarea Zilei Mondiale a Mediului, motiv pen-
tru care au fost distribuite pliante informative cu 
conținut ecologic, totul sub atenta coordonare a 
profesoarei Elena Lăpădat și a profesoarei Nicoleta 
Valușescu.

Statuia împărătesei Sisi din 
Caransebeş va fi restaurată

Lucrarea de restaurare a statuii 
Împărătesei Sisi din Caransebeș va fi 

realizată de către specialiștii Muzeului Bruken-
thal din Sibiu, fiind alocate fonduri în acest 
sens în valoare de 20.000 de lei, prin votul con-
silierilor locali, în sedința de plen a Consiliului 
Local din 30 mai.

Soarta statuii nu se oprește aici. Odată 
restaurată, aceasta urmează să fie mutată din 
incinta Muzeului de Etnografie și al Regi-
mentului de Graniță în Piața Revoluției din 
Caransebeș, locul în care a fost amplasată 
inițial. 

În cursul celui de-al Doilea Război Mon-
dial, statuia în mărime naturală a Împărătesei 
Sisi a fost îngropată, urmând ca în anul 2000, 
în timpul unor lucrări, să fie accidental găsită, 
însă grav avariată, fiind descoperită spartă în 

trei părți.

Eroii neamului, 
comemoraţi la Caransebeş!

Asemeni fiecărui 
an, pe data de 9 

iunie, cu ocazia sărbătorii 
Înălțării Domnului, s-au 
comemorat eroii neamu-
lui nostru cu prilejul zilei 
special dedicată acestora.

În acest an, la comem-
orare au fost prezenți 
reprezentanți ai partide-
lor politice, reprezentanții 
Armatei, reprezentanți 
ai administrației locale, 
primarul de la acel mo-
ment, Marcel Vela, ac-
tualul primar Felix Borcean, asociații ale veteranilor de război, asociații ale 
revoluționarilor din 1989, și nu numai.

Procesiunea cu caracter militar și religios s-a ținut la statuia generalului 
Ioan Dragalina și a constat în depunere de coroane la Cimitirul Eroilor și la 
Monumentul Eroilor căzuți în lupta anti-comunistă, sfârșitul omagierii fiind 
marcat de marșul militarilor în pas de defilare.

Pagină realizată de Andrei MIHAI
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„Popor din Banat, trezeşte-te!" - Sever Bocu <

 oaia 
de Ramna

Magdalena Ciurea – primarul comunei Ramna

Doamnă primar, ne 
întâlnim acum, 

după ce campania și agitația 
electorală a trecut, fiind în-
cercată de un sentiment cu 
care deja v-ați obișnuit, 
cel al câștigătorului celei 
mai înalte funcții din co-
muna Ramna. Care sunt 
prioritățile pe care vi le-ați 
impus spre rezolvare la în-

ceputul noului mandat?
4Am primit aprobare de la Ministerul Dezvol-

tării pentru înființarea rețelei de alimentare cu 
apă în comuna Ramna și satul Valeapai, urmează 
întocmirea avizelor și semnarea contractului de 
finanțare,  în viitorul apropiat vom semna con-
tractul pentru amenajarea terenului de sport 
sintetic cu iluminare nocturnă din curtea Centru-

lui de informare turistică, De asemenea, printre 
priorități se numără finalizarea șopronului pen-
tru utilaje, pentru ca la toamnă, când se strică 
vremea și vine frigul, să avem utilajele adăpos-
tite. În privința infrastructurii, așteptăm începe-
rea lucrărilor pentru asfaltarea DJ 585 în intravi-
lanul comunei Ramna, de asemenea, așteptăm 
răspunsul Ministerului Dezvoltării pentru asfal-
tarea drumului Berzovia-Ramna.

Pe viitor plănuiesc obținerea de finanțare 
pentru sistemul de canalizare, având varianta 
înființării unui Asociații de Dezvoltare Inter-co-
munitare cu Berzovia, deoarece ei au stație de 
epurare a apei cu motoare de capacitate mai 
mare, putând procesa apele Berzoviei, Ramnei 
și Ghertenișului.

Mai așteptăm răspuns pentru accesarea de 
fonduri nerambursabile pentru renovarea școlii, 
constând în schimbarea acoperișului, izolația 

exterioară și împrejmuirea. De asemenea, avem 
studiile de fezabilitate pentru asfaltarea de 
străzi comunale, dar nu putem demara lucrările 
până nu se finalizează instalarea rețelelor de apă 
și canal.

Ce le transmiteți cetățenilor cu prilejul înce-
putului unui nou mandat, care se anunță plin de 
zbateri pentru finanțări și lucrări pentru comună?

4Vreau să le transmit că nu îi voi dezamăgi, 
voi face tot ce-mi stă în putere ca să realizez tot 
ce mi-am propus, dar, în primul rând, vreau să 
duc la bun sfârșit proiectele care deja au fost în-
cepute. 

Sunt multe de făcut, dar cu răbdare le facem, 
pentru că nu vreau să-i dezamăgesc pe cei care 
mi-au acordat încrederea prin vot, vrând totoda-
tă să le și mulțumesc pe această cale. 

Sunt multe de fãcut, dar cu rãbdare le facem!

Interviu realizat de 
Andrei MARIAN

Nu cu mulți ani în urmă, știe toată 
lumea, Casa Naţională de Asigurări de 

Sănătate (CNAS), preocupată de îmbunătăţirea 
substanţială a sistemului asigurărilor sociale 
de sănătate din România şi a calităţii servi-
ciilor medicale şi farmaceutice, a reformat 
sistemul introducând o platformă electronică, 
ce pune în legatură toți factorii care intră în 
cadrul algoritmului acestui sistem, respec-
tiv: medicul de familie, medicul specialist, 
spitalele, farmacii-le și bineînțeles – cel mai 

important element al sistemului – pacientul. 
Astfel, CNAS a implementat Sistemul Infor-
matic Unic Integrat al Asigurărilor Sociale de 
Sănătate (SIUI).

Sistemul Informatic Unic Integrat al 
Asigurărilor Sociale de Sănătate din Româ-
nia este un factor cheie în dezvoltarea şi 
perfecţionarea serviciilor medicale şi farma-
ceutice, şi pentru oferirea de servicii medicale 
şi farmaceutice de calitate asiguraţilor.

Marele avantaj al SIUI este informatizarea 
în domeniul sănătății, pentru uniformizarea 
sistemului de raportare şi prelucrare a date-
lor din sănătate, la nivel naţional şi judeţean. 
În acelaşi timp, SIUI este aliniat la strate-
gia naţională de informatizare şi se poate 
alinia uşor la reglementările organismelor 
internaţionale cu care se efectuează schimburi 
permanente de date.

Ca orice mod de lucru nou, la început a fost 
primit de către unii cu bucurie, iar de către 
alții cu reținere. Cei mai reținuți mi s-au părut, 
mie cel puțin, persoanele care, în existența lor 
cotidiană, nu au fost obișnuite cu utilizarea 
cardurilor.

Ramna, iunie 2016

Dr. Simona Maria NICOlAESCU

Cardul de sănătate

Eroii, cinstiţi la Ramna!

Comuna Ramna a adus un omagiu celor 
care și-au sacrificat viața pentru patrie 

printr-o slujbă de  pomenire a acestora la Monu-
mentul Eroilor din comună. 

Preotul George Moteca a oficiat o frumoasă 
slujbă de pomenire a eroilor neamului , la care 
au participat doamna primar Magdalena Ciurea 
și locuitorii comunei. 

„Prin grija doamnei primar și a câtorva 
cetățeni s-a restaurat crucea din centrul satu-
lui, a fost repictată, au fost rescriși cei care au 
luptat pentru demnitatea noastră, a credinței și 

a patriei, și avem posibilitatea aceasta de a ieși 
la acel monument, care ne amintește în primul 
rând de jertfa lui Hristos și de jertfa celor care au 
murit pentru noi. Am fost acolo după săvârșirea 
Sfintei Liturghii, pentru că pe lângă faptul că ne 
aducem aminte de cei care au murit pentru noi, 
sărbătoarea și praznicul din această zi sunt ale 
Înălțării Domnului. Astfel că ne-am rugat pentru 
iertarea celor care au căzut în luptă pentru noi, 
iar cei care s-au pregătit au împărțit cele de po-
menire pentru cei adormiți”, a declarat părintele 
Moteca pentru jurnalul nostru.

Andrei MARIAN

Și aici ne-am rugat pentru eroi - Pr. George Moteca

Dispensarul comunei noastre

A căpăta obiceiul de a citi înseamnă a-ți crea un 
refugiu personal față de toate nenorocirile lumii.

William Somerset Maugham
Educația îl face pe om ușor de condus, dar greu 

de manipulat, ușor de guvernat, dar imposibil de 
înrobit.

Omar Bradley
Cel ce deschide o școală închide o temniță.

Victor Hugo
Cine stăpânește școala hotărăște asupra viito-

rului, asupra tendinței vieții și asupra vieții însăși.
Adolph Diesterweg

Fără școală să nu aștepte nimeni nici părinți 
buni, nici fii buni, și prin urmare nici stat bine or-
ganizat și bine cârmuit și păstorit.

Ion Heliade Rădulescu
Școala are rostul să te ridice undeva de unde 

să-ți fie rușine să mai cobori.
Paul Louis Lampert

Școala nu este un institut de învățătură, ci un 
templu ai cărui preoți sunt profesorii.

Regele Carol al II

Sfaturi pentru elevii 
noştri
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Ceamurlia de Sus 
- pentru oaspeţii noştri!

Ceamurlia de Sus sau Caramugiac, 
vechea denumire, se află la 60 de 

kilometri de Tulcea şi la vreo 20 de Babadag. 
Primăria e în comuna Baia, de care aparţine, 
la 12 kilometri depărtare. Satul Ceamurlia 
de Sus e locuit aproape în totalitate de 
aromâni. România şi Bulgaria au făcut un 
schimb de populaţie în septembrie 1940, 
după ce s-a semnat Tratatul de la Craiova, 
iar bulgarii au plecat din localităţile din 
Dobrogea, iar aromânii au venit în casele 
acestora. Procesul de strămutare a durat 

cîteva luni, dar aromânii începuseră să emigreze din zona Republicii Macedonia în România 
încă din 1925. După ce a avut loc strămutarea, s-a făcut o socoteală între cele două state şi s-a 
ajuns la concluzia că Bulgaria trebuie să plătească României o sumă care s-a achitat atunci, 
banii fiind o despăgubire pentru casele, animalele şi recoltele pe care machedonii le lăsaseră 
în urmă, dar nu au ajuns atunci la oameni pentru că Ion Antonescu i-a folosit pentru război. 
Aproape 70 de ani mai târziu, în 2000, statul român a început să le plătească machedonilor 
o pensie de patru milioane lei vechi. Pe vremuri, satul avea în jur de 400 de case, acum abia 
dacă au mai rămas 250. Sunt multe controverse şi pe tema limbii vorbite, dar, în general, 
majoritatea lingviştilor consideră că aromâna este un dialect.

„Aici, în Dobrogea, n-am răsărit pe nepregătite" - Nicolae Iorga <

 oaia 
de Baia

Locuitorii comunei 
Baia, din judeţul 

Tulcea, au ales un nou 
primar care să stea în 
fruntea administraţiei 
locale. Domnul Mugurel 
Laurenţiu Marşavela, 
cel care a avut timp de 
două mandate funcţia 
de  cons i l ie r  ş i  fos t 
viceprimar al comunei, 

a câştigat alegerile locale din 5 iunie. După 
aflarea rezultatelor electorale, noul primar 
a ţinut să mulţumească electoratului pentru 
sprijinul şi votul de încredere acordat. „Vreau 

să vă mulţumesc din suflet pentru susţinere 
şi să vă promit tuturor, atât celor care m-aţi 
votat, cât şi celor care nu, că voi face totul 
pentru voi şi pentru comuna noastră. Vă 
felicit pe toţi, pentru că împreună am învins!”

Noul primar al comunei Baia s-a arătat 
încântat şi de interacţiunea şi discuţiile pe 
care le-a purtat cu sătenii în timpul campaniei 
electorale, alături de echipa sa, menţionând 
că aceste dialoguri au fost constructive şi 
l-au ajutat să îşi traseze deja câteva direcţii 
de urmat în administraţia locală pe care o va 
conduce timp de patru ani. „Am fost plăcut 
marcați de ospitalitatea cu care am fost 
primiți. Ni s-au deschis porți și am ascultat 

doleanțele sătenilor, am cunoscut oameni 
noi și povești de viață tumultoase, luând 
aminte la îndrumările celor ce au edificat 
istoria satului. Am fost profund impresionat 
să reîntâlnesc copiii care mai ieri băteau 
mingea pe ulița satului, iar azi sunt oameni 
în toată firea. Atât eu, cât și echipa mea, 
am făcut această incursiune din dorința de 
a cunoaște și înțelege problemele cu care 
săteanul se confruntă. Nu poți lua act la 
rezolvarea unor probleme fără să le cunoști 
la fața locului. Vreau doar ca prin voinţa lor şi 
prin puterile noastre să rezolvăm tot ceea ce 
ne-am propus”, a conchis primarul Mugurel 
Laurenţiu Marşavela.

„Vă felicit pe toţi, pentru că împreună am învins!”
Mugurel laurenţiu MARşAVElA, primar al comunei Baia

Veşti bune pentru 
şcolari!

Ministerul Educației a aprobat noul 
Regulament privind regimul actelor de 

studii şi al documentelor şcolare gestionate de 
unităţile de învăţământ preuniversitar. Astfel, 
elevii care au absolvit clasa a VIII-a vor primi o 
serie de acte care să le ateste studiile, printre care 
diploma de absolvire a învăţământului gimnazial 
însoţită de foaia matricolă, parte a portofoliului 
educaţional; iar absolvenţii învăţământului de opt 
ani, promoţiile de până în anul 1998 inclusiv, care 
doresc continuarea studiilor liceale – învăţământ 
seral/frecvenţă redusă vor obține un certificat de 
echivalare a examenului de capacitate.

Ziua Copilului sărbătorită la grădiniţa 
din Camena

Ziua Copilului nu a trecut neobservată 
n ic i  la  Camena.  De 1  iunie , 

educatoarele de la grădiniţa din localitate au 
pregătit un program special pentru preşcolari. 
Micuţii au cântat, au dansat, au făcut desene, 
au umflat baloane şi s-au jucat în sălile de clase 
frumos amenajate. De ziua lor, copilaşii au 
fost răsfăţaţi mai mult decât în mod obişnuit, 
sub privirile şi în aplauzele părinţilor şi ale 
doamnelor educatoare, care i-au recompensat 
cu dulciuri.

Pagină realizată de Diana MIHAI

Ajutor social pentru 
bătrânii comunei Baia

Administraţia comunei Baia vine în 
sprijnul locuitorilor cu vârste peste 

80 de ani, oferindu-le acestora un ajutor 
social pentru a le îmbunătăţi condiţiile de 
trai şi pentru a le face bătrâneţea mai uşoară. 
Acest fapt a fost stabilit printr-o hotărâre de 
consiliu local, prin care persoanelor care au 
vârsta de peste 80 de ani şi au domiciliul în 
comuna Baia, judeţul Tulcea, li se acordă un 
ajutor social în valoare netă de 200 lei, din 
bugetul local pe anul 2016. Actul normativ 
a fost adoptat în şedinţă publică ordinară a 
Consiliului local, cu unanimitate de voturi 
„pentru” şi în prezenţa tuturor celor 13 
consilieri ai Primăriei comunei Baia. Etnici aromâni în port de sărbătoare



5. iunie

„Popor din Banat, trezeşte-te!" - Sever Bocu <

 oaia de 
Giarmata

În 9 mai, clopotele tuturor bisericilor 
au bătut la ora 12 în cinstea celor 

morţi pentru credinţă, dreptate şi patrie. Prin 
hotărârile Sfântului Sinod al Bisericii Ortodoxe 
Române, sărbătoarea Înălţării Domnului a 
fost consacrată ca Zi a Eroilor şi Sărbătoare 
Naţională Bisericească. Astfel, în toate bisericile, 
mănăstirile şi catedralele ortodoxe din ţară şi 
străinătate se face pomenirea tuturor eroilor 

români căzuţi de-a lungul veacurilor. 
La fel s-a întâmplat şi în comuna Giarmata, 

unde, după Sfânta Liturghie prilejuită de Înălţarea 
Domnului, începând cu orele 11.30, la biserica 
ortodoxă din localitate a avut loc un parastas în 
amintirea eroilor neamului, oficiat de părintele 
paroh Sorin Vasiu. La ceremonie au participat 
primarul Virgil Bunescu, consilieri locali, 
locuitori ai comunei, dar şi peste o sută de elevi 
de la Şcoala gimnazială din Giarmata. După 
ceremonia religioasă a urmat o serbare patriotică 
susţinută de elevii şcolii. „După parastasul din 
biserică, oficialităţile prezente la manifestare au 
depus coroane de flori la Monumentul Eroilor din 
faţa bisericii, iar apoi a urmat un program artistic 
organizat de şcoala noastră. Au participat peste o 
sută de elevi – 70 de la gimnaziu şi peste 30 din 
şcoala primară -, care au spus cântece şi poezii 
patriotice de Mihai Eminescu, Nicolae Coşbuc 
şi Nichita Stănescu, iar profesorul de istorie 

Octavian Luchin a ţinut o scurtă cuvântare despre 
eroii neamului”, ne-a declarat doamna profesoară 
Valentina Tomiţă. Potrivit acesteia, la manifestările 
dedicate eroilor neamului de la Giarmata, alături 
de oficialităţi, au mai participat directorul şcolii 
Gabriel Ciora, şi cadrele didactice: Camelia 
Udrescu, Liliana Korb, Simona Catalina, Anca 
Chirilă şi Dragoş Bonţa.

Eroii neamului, comemoraţi la Giarmata!

Pagină realizată de Diana MIHAI

În 12 iunie, Înaltpreasfinţia Sa Ioan 
Selejan, Mitropolitul Banatului, a fost 

prezent în mijlocul credincioşilor ortodocşi din 
Giarmata, pentru a sfinţi noua casă mortuară de 
la Cimitirul de Sus al comunei. Prima oprire 
a Preaînaltului a fost la biserica ortodoxă din 
localitate, unde, împreună cu un sobor de preoţi 
în frunte cu părintele paroh Sorin Vasiu, a ţinut 
o ceremonie de sfinţire a crucii care va fi înălţată 
deasupra bisericii aflate în renovare. „De astăzi, 
de câte ori veţi trece prin faţa bisericii vă veţi 
înălţa privirile spre această cruce, aducându-vă 
aminte că pe ea s-a răstignit Domnul nostru Isus 
Hristos, pentru iertarea noastră şi împăcarea cu 

Dumnezeu. Nu ne închinăm materialului din 
care e făcută această cruce, cum socotesc unii, 
ci noi, când vedem Sfânta cruce, îl preamărim 
pe Tatăl şi pe Fiul şi pe Duhul Sfânt pentru tot 
ce a făcut pentru omenire pentru a o scoate 
din casa morţii”, a spus Î.P.S. Ioan, la finalul 
ceremoniei religioase din biserică. Alaiul 
bisericesc însoţit de primarul Virgil Bunescu, 
oficialităţile locale şi credincioşi s-au îndreptat 
apoi spre cimitir, la noua capelă mortuară, 
pentru a participa la slujba specială de sfinţire. 
Astfel de capele nu sunt simple construcţii, 
ci locuri în care credincioşii pot aduce un 
ultim omagiu celor trecuţi în lumea dreptilor, 
indiferent de intemperiile vremii. Pe aceste dale 
din faţa casei mortuare nu vor creşte flori, ci 
vor fi lacrimile dumneavoastră la îndureratele 
despărţiri, dar nu ne întristăm pentru că atunci 
ne vom odihni la Domnul, care se îngrijeşte 
de noi în toate”, le-a transmis credincioşilor 
Mitropolitul Banatului. Construcţia noii capele 
mortuare a costat 290.000 lei şi a fost ridicată 
din fondurile Primăriei Giarmata, la care s-au 
adăugat şi cheltuielile pentru amenajarea 
unei parcări şi a spaţiului verde din jur, circa 
150.000 lei, a precizat primarul Virgil Bunescu. 
„Această capelă semnifică respect, civilizaţie şi, 

în primul rând, credinţă în Dumnezeu. Aici va 
fi ultima staţie a trenului vieţii, de aceea toţi 
cei care trec pe aici trebuie preţuiţi, pentru 
că toată viaţa lor s-au zbuciumat să facă bine 
apropiaţilor lor. Mi-aş dori ca această lucrare să 
rămână peste veacuri, sute de ani. Sunt mândru 
de ea şi voi toţi aţi contribuit pentru aceasta şi 
vă mulţumesc tuturor. Mai dorim două capele, 
una la cimitirul de jos şi o alta pentru satul 
aparţinător Cerneteaz. Fie ca bunul Dumnezeu 
să ne ajute şi să venim cât mai târziu aici, în 
ultima staţie”, a spus primarul Virgil Bunescu.

Î.P.S. Ioan Selejan, Mitropolitul Banatului, a sfinţit capela mortuară de la Giarmata

Du p ă  p a t r u 
ani în care a 

condus cu mână de 
fier comuna Giarmata, 
Vi r g i l  B u n e s c u  a 
câştigat un nou mandat 
de  pr imar  în  u rma 
alegerilor locale din 5 
iunie. Edilul a anunţat 
că doreşte să continue 

proiectele începute pentru dezvoltarea 

comunei, dar că are în plan şi demararea 
unor lucrări noi. Printre realizările mai 
importante bifate până acum de primarul 
Bunescu enumerăm acordarea a peste 350 
de locuri de case pentru tineri, o premieră în 
istoria Giarmatei; modernizarea, asfaltarea 
și pietruirea de străzi pe o lungime de 30 
de kilometri. Din bugetul local, s-a reușit 
şi renovarea și dotarea școlii și s-a câștigat 
un proiect în valoare de un milion de euro 
pentru extinderea școlii. Totodată, există 

un proiect de două milioane de euro pentru 
apă și canalizare, unul de două milioane de 
euro pentru drumuri agricole și un altul de 
un milion de euro pentru drumuri comunale. 
Tot prin grija administraţiei locale condusă 
de Virgil Bunescu au fost făcute terenuri de 
minifotbal în Giarmata și Cerneteaz, un parc 
în Cerneteaz, o sală de sport, dar și cel mai 
modern centru multifuncțional din județ, dotat 
cu sediu I.S.U., poliție și policlinică.

Domnul inginer Virgil Bunescu, reales primar la Giarmata!

Î.P.S. Ioan, președinte de onoare al 
jurnalului interregional „Banatul”, oficiind

Domnul primar Virgil Bunescu, la cinstirea eroilor
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 oaia de 
Remetea Mare

„Popor din Banat, trezeşte-te!" - Sever Bocu <

Fermierii sunt aşteptaţi la APIA!

APIA informează beneficiarii rentei via-
gere agricole că, până în 31 august, în zilele 
lucrătoare, trebuie să se prezinte personal sau 
prin mandatar, curator sau tutore, la Centrul 
Județean APIA pentru vizarea pe acest an, a 
carnetului de rentier agricol. 

Situația agricolă la Remetea Mare se pre-
zintă astfel: un efectiv de 6000 de ovine, 300 

de caprine și 80 de bovine. Valoarea ovine-
lor este mai mare, deoarece acestea au fost 
subvenționate de către stat. Gradul de me-
canizare este ridicat, fiind alcătuit din 70 de 
tractoare, 60 de pluguri, 50 de discuri, 25 de 
semănători și 24 de prășitoare.

Pășunile s-au împărțit în baza contractelor 
de pășunat pe o perioadă de cinci ani. În baza 
Legii 247/2005, toți beneficiarii au primit ti-
tluri de proprietate.

Pe teritoriul comunei sunt 11 firme (PFA și 
SRL), care iau în arendă terenurile agricole. 
Sunt doi cetăţeni italieni care au 500, respec-
tiv 700 de hectare de teren luat prin arendă. 
Mai sunt și cetăţeni sârbi care preiau terenuri 
agricole. Odată cu acest proces, numărul de 
adeverințe emise a scăzut, deoarece oamenii 
nu au mai venit personal să le ridice și au 
preferat să dea terenul în arendă, astfel pro-
prietarul se ocupă de toate formalitățile.

Sătucul

Miroase  a fân proaspăt cosit, puţin a 
porumb fiert şi … cât de cât a cireşe 

coapte? Cu siguranţă că nu departe e şi sătu-
cul meu, cu toate amintirile legate de mici-
le picnicuri luate în după-amiezi însorite, în 
grădina care gemea  de  verdeaţă!

Gândindu-mã la acest loc, mã las asaltată 
de imagini uscate ce întruchipeazã câmpiile 
de primprejur, bătute la pas în dimineţile de 
iunie. Însă nici de pădurea cutreierată seara 
târziu, împreună cu doi-trei amici şi bicicle-
tele noastre, în căutarea unui izvor rătăcit cu 
apă limpede, nu am uitat.

Însă, un „Ale! Vii cu noi???” mă trezeşte 
din adânca-mi visare şi mă aduce cu picioarele pe pământ.Totuşi, ie-
şind pe poartă, mă izbesc de amintiri auditive, sunându-mi în urechi 
hodorogitul căruţelor de odinioară pe pietriş. Dar acum străzile sunt 
asfaltate şi au indicatoare, dându-ne oportunitatea de a ne plimba 
zilnic cu rolele ori skateboard-ul.

Deşi sunt prinsă cu joaca, mă străduiesc să vă împărtăşesc şi vouă 
emoţiile pe care le-am trăit când am văzut pentru prima dată lumina 
zilei, aici, în satul meu, într-o dimineaţă geroasă de ianuarie încărcată 
cu albinuţe de cristal, ce cădeau lejer pe zăpada de argint.

Mă simt nespus de mândră că locul în care cresc se numeşte Iano-
va, căci un sat ca acesta, vecini cumsecade şi peisajele pictate parcă 
sunt reţeta perfectă pentru o viaţă liniştită! 

Alexandra TIMIş
Elevă, Clasa a VII-a
şcoala Gimnazială Remetea Mare

Ilie GOLUBOV - primar al comunei Remetea Mare

Ilie Golubov a câşti-
gat un nou mandat la 

cârma Primăriei comunei Re-
metea Mare, după cele două 
mandate exercitate până 
acum. Cu ce gânduri se pre-
găteşte pentru următorii pa-
tru ani aflăm chiar de la dom-
nia sa, în următorul interviu.

Domnule primar, cum 
plănuiți debutul noului mandat?

4Eu sunt obișnuit cu debuturile. Acum nu 
mai este ca la început, avem proiecte în imple-
mentare. Cum am spus și în campania electo-
rală, eu nu am ce să mint, proiectele le voi re-
aliza, deoarece nu pot să mint și să nu le fac, 

pentru că tot ce am promis, până în prezent, 
am făcut. Acum trebuie să facem ceea ce am 
declarat și în campania electorală, cu priorita-
te pavarea trotuarelor în localitatea Remetea 
Mare și localitatea Ianova, realizarea podețelor 
de la intrarea în gospodării, reprezentând le-
găturile cu drumul, introducerea gazului - care 
este în stadiul de proiectare, sperând ca din 
toamna acestui an Ianova să aibă gaz, fiindcă 
Remetea Mare beneficiază deja de acest lucru. 
Acestea sunt proiectele majore de actualitate. 
Următoarele pe lista priorităților sunt promisi-
unile din campanie, cele două terenuri pentru 
copiii din Ianova și Remetea Mare. Eu nu pot să 
promit mai mult, știind valoarea bugetului care 
ne stă la dispoziție. Dacă vor veni bani după 

constituirea Consiliilor Locale și Județene, vom 
putea discuta despre mai multe.

Când aproximați finalitatea proiectelor amin-
tite anterior?

4Unele vor fi finalizate în cursul anului 2016, 
iar altele până în iarna anului 2017.

Ce le transmiteți cetățenilor comunei Remetea 
Mare?

4Le mulțumesc pentru faptul că au fost ală-
turi de mine și le transmit că mă străduiesc să 
nu-i dezamăgesc, așa cum nu i-am dezamăgit 
nici până acum, iar porțile le rămân deschise la 
orice oră din zi și din noapte. Ei știu deja asta, 
mă cunosc, suntem deja la al treilea mandat.

Mã voi strãdui sã nu îmi dezamãgesc consãtenii!

Interviu realizat de 
Andrei MARIAN

Autoritățile lo-
cale, în frun-

te cu primarul Ilie 
Golubov, împreună 
cu elevi de la Școala 
Gimnazială din Re-
metea Mare însoțiți 
de cadrele didactice 
au adus un omagiu 
celor care au murit 
prematur pentru li-
bertatea și integrita-
tea țării. În 9 iunie, cu ocazia Zilei Eroilor și a sărbătoririi Înălțării 
Domnului, preoții au oficiat o slujbă de pomenire, iar cei prezenți au 
depus flori la monumentul care amintește de sacrificiul făcut pe câm-
purile de luptă. Sărbătoarea Înălțării Domnului cade totdeauna în joia 
celei de-a șasea săptămâni de după Sfintele Paști, mai precis la 40 de 
zile după Înviere. Înălțarea Domnului este una dintre cele mai vechi 
sărbători creștine, în toate bisericile, mănăstirile și catedralele orto-
doxe din țară și străinătate se face pomenirea tuturor eroilor români 
căzuţi de-a lungul veacurilor pe toate câmpurile de luptă.

Omagiu adus jertfei eroilor
Andrei MARIAN

Domnul primar Ilie Golubov alături de preoți, elevi și dascăli

Cosmina CHITICARIU

Pentru concursul „Fii jurnalist pentru o zi”
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„Popor din Banat, trezeşte-te!" - Sever Bocu <

 oaia de 
Dumbrãviþa

În urma tu-
rului de 

scrutin al alegerilor 
locale din 5 iunie, 
locuitorii comunei 
Dumbrăvița s-au 
prezentat la vot într-
un număr de 3.340 
din totalul de 7.119 
cetățeni cu drept de 
vot.

Rezultatul alegerilor este unul favorabil lui 
Victor Malac, aflat deja la cel de-al doilea man-
dat de edil în Dumbrăvița. Primarul Malac s-a 
ridicat deasupra celorlalți nouă candidați cu 
un număr de 1.326 de voturi. Dintre totalul de 

zece candidați, doi au avut calitatea de candidați 
independenți.

Primarul Malac transmite următorul mesaj 
locuitorilor de pe raza comunei Dumbrăvița: 
„Vreau să vă mulțumesc pentru că ați fost la 
vot, indiferent de opțiunea pe care ați avut-o la 
urne. Am fost învestit cu încrederea majorității 
pentru a deveni primar al comunei noastre, iar 
acest lucru mă obligă. Vă asigur că voi fi pri-
marul tuturor din comună, indiferent de votul 
pe care l-ați dat. Voi deschide primăria pentru 
toată lumea. Nu va fi primăria mea, ci primăria 
voastră. Pe viitor, am să-i conving și pe cei care 
nu mi-au acordat încredere la urne că tot ceea 
ce s-a făcut și se va mai face la Dumbrăvița nu 
sunt investiții pentru primar, viceprimar, con-

silieri sau alte grupuri de interese, ci pentru toți 
locuitorii comunei, pentru întreaga comunitate. 
Așa cum am promis în campania electorală, vom 
demara în cel mai scurt timp câteva proiecte ab-
solut necesare locuitorilor comunei. Aș aminti 
în acest sens construcția unei stații de pompare, 
pentru ca presiunea apei la robinete să fie una 
optimă. De asemenea, vom continua lucrările 
de asfaltare și ne vom preocupa de dezinsecția 
împotriva țânțarilor și căpușelor, de rezolvarea 
problemelor cu vegetația poluantă și alergică. 
Peste puțin timp, de Rusalii, în comuna noastră 
va avea loc Ruga Ortodoxă. Sper ca programul 
din acest an să fie pe placul celor mai mulți din-
tre dumneavoastră. Vă aștept în număr cât mai 
mare la Rugă!”

„Am fost învestit cu încrederea majorităţii pentru a deveni primar, 
iar acest lucru mă obligă!”

Victor Malac, primarul comunei Dumbrăviţa

Nume mari şi program de calitate la 
Ruga Dumbrăviţei

Ziua de duminică, 19 iunie, a fost pen-
tru dumbrăvițeni motiv dublu de 

sărbătoare prilejuit de cea mai mare sărbătoare 
religioasă imediat următoare după Sfintele 
Paști și de Ruga Ortodoxă prilejuită de Hramul 
Bisericii Ortodoxe din Dumbrăvița.

Primăria și-a așteaptat cetățenii la un pro-
gram artistic folcloric variat realizat de nume 
cunoscute în zona Banatului, cum ar fi Puiu Co-
dreanu, invitat de onoare, și Mariana Boțoacă 
împreună cu formația. Durata rugii fiind de 
două zile, timp în care, pe lângă tonetele cu mici, bere, grătare, sucuri, înghețată și jucării, vizita-
torii au putut lua parte la slujbe religioase, programe artistice susținute de interpreți de folclor și 
tinere talente din comună.

Programul artistic a fost întreținut de Ansamblul „Dumbrăvițeana”, condus de coregrafa Ve-
ronica Kretten, formația Spark și formații ale Casei de cultură din Dumbrăvița.

Cea de-a doua zi a fost marcată de spectacolul lui Ciprian Pop și al Danei Gruiescu,  
acompaniați de formația Asociației ProDatina, condusă de Radu Ciucureanu. Printre soliști se 
numără Grigore Gherman din Bucovina și Virginia Irimuș din Maramureș.

Centru de zi pentru îngrijirea 
copiilor, la Dumbrăviţa!

Centrul de zi pentru îngrijirea copiilor din 
Dumbrăvița există cu scopul de a preveni 

abandonul școlar și delincvența juvenilă în rân-
durile copiilor cu vârste cuprinse între 3-14 ani, 
copilul  fiind integrat într-un program educativ 
și de petrecere a timpului liber bine gândit, prin 
desfășurarea de programe socio-educative.

Aceasta este ultima lună în care este posibilă 
înscrierea copiilor pentru anul 2016-2017. Părinții 
interesați sunt rugați să înceapă demersurile nece-
sare. Odată înscriși, micuții vor beneficia de condiții 
deosebite într-o clădire modernă, cu programe edu-
cative susținute de personal specializat.

Totodată, Centrul de zi pentru îngrijirea copiilor 
din comuna Dumbrăvița anunţă posturi disponibile 
pentru: pedagogi sociali, medici, psihologi, asistenți 
sociali, asistent medical, kinetoterapeut și personal 
de igienizare.

În ultima perioadă, există un număr mare 
de lucrări efectuate sau în curs de fina-

lizare pe raza comunei Dumbrăvița. Printre aces-
tea se numără turnarea fundației și cofrarea stâlpi-
lor de rezistență la noul cămin cultural, strada 
Varșovia deține un nou trotuar pe partea dreaptă, 
iar pe celaltă parte noi locuri de parcare cu piatră 
concasată, cu intrări amenajate cu geigere și rigole 
de scurgere, și urmează finalizarea amenajării tro-
tuarelor în sistem integrat ale străzilor Aaron Ga-
bor și Științei.

Lucrările la construcția și asfaltarea străzilor, 
pentru care există cele trei proiecte în derulare, 
avansează. 

Nu în ultimul rând, campania de dezinsecție 
împotriva țânțarilor și căpușelor este aproape 
de început, cu mențiunea că apicultorii vor fi 
înștiințați din timp pentru a-și putea proteja al-
binele.

Pentru a preveni izbucnirea incendiilor gene-
rate de folosirea focului pentru igienizare, 

Serviciul Voluntar pentru Situații de Urgență 
(SVSU) Dumbrăvița recomandă respectarea 
următoarelor reguli: 
•  utilizarea focului deschis pe timp de vânt 
este interzisă;
•  prepararea hranei prin utilizarea focului  
deschis în zonele de agrement şi în gospodăriile 
populaţiei se face numai în locuri special amena-
jate, în condiţii şi la distanţe care să nu permită 
propagarea focului la construcţii, depozite, cul-

turi agricole, păduri, plantaţii sau alte vecinătăţi;
• arderea resturilor vegetale, gunoaielor, deşeurilor şi a altor materiale combustibile se face 

doar după obținerea permisului de lucru cu focul și numai în locuri special amenajate ori pe 
terenuri pregătite.

Pompierii dumbrăviţeni recomandă!

lucrări în forţă, la 
Dumbrăviţa!

Pagină realizată de Andrei MIHAI

Gazde și goști, la ceas de bucurie
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„Aici, în Dobrogea, n-am răsărit pe nepregătite" - Nicolae Iorga <

 oaia de 
Cumpãna

Ziua Internaţională a Copilului, sărbătorită la Cumpăna
De Ziua Copilului, Primăria şi Consiliul 

Local Cumpăna au oferit  în dar 
preşcolarilor celor două grădiniţe din localitate 
o piesă de teatru – „Nunta Gâzelor”. De 
asemenea, au fost invitaţi toţi copiii să petreacă 
câteva ore distractive în sala mare a Căminului 
Cultural, unde s-a desfăşurat premierea elevilor 
olimpici ce au obținut rezultate deosebite 
la concursurile și olimpiade naţionale şi 
internaţionale, precum şi a cadrelor didactice 
coordonatoare. După festivitate, în parcul situat 
în zona Sălii de sport „Elena Frâncu”, au avut 
loc activităţi variate în aer liber, susţinute de 
elevi: concurs de cultură generală, campionat de 

fotbal, concurs de biciclete, role, ştafete. Tot în 
1 iunie a avut loc un program artistic cu privire 
la reconstituirea istorică din perioada dacilor şi 
romanilor. De asemenea, Sala de sport „Elena 
Frîncu” din Cumpăna a găzduit, pe 31 mai şi 1 
iunie, Trofeul „Corsarul”, o întrecere de fotbal 
dedicată micilor jucători născuţi după 1 ianuarie 
2007. Competiţia a fost organizată de AS 
Victoria Cumpăna, cu prilejul „Zilei Copilului”. 
Pe 31 mai au fost programate meciurile din 
grupe, iar pe 1 iunie s-au disputat partidele de 
clasament. Puştii Victoriei Cumpăna, pregătiţi 
de antrenorul Răuţă Ion au reuşit să se claseze 
pe locul doi din cele şase formaţii participante. 

Cadouri pentru copii 
de 1 Iunie

Ur m a r e  a 
T â rg u l u i  d e 

Binefacere „Să dăruim 
împreună”, desfăşurat 
în data de 22 mai, 
târg la care comuna 
Cumpăna a participat 
ca  reprezentant  a l 
Românie i ,  au  fos t 
a c h i z i ţ i o n a t e ,  d i n 
fondurile colectate, 
cadouri pentru elevii 
din mediul rural cu 

rezultate deosebite la învăţătură. Evenimentul a avut loc în Sala Remus 
Opreanu, din cadrul Prefecturii Constanţa, elevii primind cadourile chiar 
de la Prefectul judeţului Constanţa, domnul Adrian Viorel Nicolaescu. 
Din comuna Cumpăna a fost aleasă să primească aceste daruri o elevă a 
Liceului Tehnologic „Nicolae Dumitrescu”, Maria Alina Baban.

Primăria Cumpăna vă informează!

Comuna Cumpăna anunţă publicul 
interesat asupra depunerii solicitării de 

emitere a acordului de mediu pentru proiectul 
„Modernizare drumuri acces Campus Şcolar 
– Grup Şcolar Cumpăna – 8 km, în comuna 
Cumpăna, judeţul Constanţa”. Informaţiile 
privind proiectul propus pot fi consultate la 
sediul Agenţiei pentru Protecţia Mediului 
Constanţa, str. Unirii, nr 23, şi la sediul Primăriei 
Cumpăna, zilnic, între orele 9 – 13. Observaţiile 
publicului se primesc, zilnic, la sediul Agenţiei 
pentru Protecția Mediului Constanţa, de luni 
până vineri, între orele 9 – 13.

Primăria şi Consiliul Local Cumpăna 
împreună cu Grădiniţele „Florilor” şi 

„Sfânta Maria” au organizat evenimentul „Micii 
sanitari”, în 28 mai, în sala de spectacole a 
Căminului cultural din localitate. La faza locală 
a concursului de la fiecare grădiniţă, care s-au 
întrecut pentru a arăta cât de sănătos pot creşte 
câştigând bătălia cu microbii. Un grup de 12 
copii de la Grădiniţa „Florilor”, sub îndrumarea 
doamnei educator Monica Luca, au prezentat un 
mic moment artistic. 

„Micii sanitari” s-au întrecut la Cumpăna

În  2 8  m a i , 
o  d e l e g a ţ i e 

a l c ă t u i t ă  d i n  2 2 
voluntari români de 
l a  Compania  ADP 
Bucureşti a sosit la 
Cumpăna pentru a ajuta 
patru familii cu venituri 
mici să își îndeplinească 
visul: acela de a avea 
o casă decentă.  Pe 
şantierul de la Cumpăna s-au aflat domnul Michal Kruzliak, director 
program regiunea Europa, Orientul Mijlociu și Africa, precum și domnul 
Mario De Mezzo, care, împreună cu doamna primar Mariana Gâju, le-a 
vorbit voluntarilor despre nevoia de locuinţe decente din Cumpăna. Prin 
proiectul „Construim pentru viitor”, dezvoltat în parteneriat cu Primăria și 
Consiliul Local Cumpăna, Habitat for Humanity România va construi în 
sistem cvadruplex 12 locuințe.

22 de voluntari au dat o mână de 
ajutor pe şantierul Habitat Cumpăna

Ve t e r a n a 
a d m i n i s t r a ţ i e i 

publice locale din judeţul 
C o n s t a n ţ a ,  M a r i a n a 
Gâju, a câştigat un nou 
mandat  de  pr imar  la 
comuna Cumpăna, cu un 
procentaj impresionant 
- 76,57% din voturile 
valabil exprimate. Astfel, 

domnia sa va fi primar pentru următorii patru 
ani, după ce a ocupat această funcţie timp de 
alte patru mandate. Edilul a anunţat că doreşte 
a fi un partener viabil şi serios de dialog cu 
locuitorii în slujba cărora se desfăşoară întreaga 
activitate.„Strategia de dezvoltare a comunei 
pentru următorii ani cuprinde măsuri pentru 
crearea de noi locuri de muncă şi sprijinirea 
investiţiilor, dezvoltarea educaţiei şi protecţia 
socială, dezvoltarea infrastructurii utilitare”, a 

precizat primarul Mariana Gâju. Edilul spune 
că funcţia de primar a devenit pentru aceasta nu 
doar o poziţie pe care o ocupă, ci o adevărată 
profesie. „Nu aş renunţa pentru nimic la oamenii 
comunei care mi-au dat localitatea în grijă!”, a 
declarat Mariana Gâju, spusele acesteia fiind 
demonstrate la începutul anului 2000, când a 
câştigat un mandat de deputat, dar a renunţat la 
el în favoarea conducerii Primăriei Cumpăna.

„Nu aş renunţa pentru nimic la oamenii comunei care mi-au dat localitatea în grijă!”
Mariana GÂJU, primarul comunei Cumpăna

Pagină realizată de Diana MIHAI
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„Popor din Banat, trezeşte-te!" - Sever Bocu <

 oaia 
de Voiteg

Pagină realizată cu sprijinul doamnei director Camelia FOGAş

Balul portului popular de la Voiteg, la cea de a patra ediţie!

Nu vă lăsaţi păcăliţi 
de angajatori!

În conformitate cu Legislația Muncii, sala-
riul lunar minim brut pe economie a cres-

cut, începând din data de 1 mai 2016, la 1.250 lei, 
pentru un program mediu de muncă de 169,333 
pe lună, calculat pentru anul acesta, adică 7,382 
de lei pe oră. Pentru asigurarea acestui salariu 
minim garantat, angajatorul trebuie sa plătească 
1.532 de lei, iar angajatul rămâne în mână cu cir-
ca 912 de lei salariu net. Angajatorii care ignoră 
reglementările legale și nu vor oferi angajaților 
salariul minim brut garantat pe economie riscă 
amenzi de până la 2.000 de lei. În condițiile în 
care programul normal de muncă este mai mic 
de opt ore zilnic, salariul minim brut se va calcu-
la prin raportarea la numărul mediu de ore lunar, 
conform programului legal de lucru aprobat.

- R -

Ne-am interesat pentru dumneavoastră

Harnicul, 
leneşul şi ispitele

Într-o dimineaţă, un băiat s-a dus la bunicul său şi l-a întrebat:
– Bunicule, mereu spui că trebuie să fugim de păcate, dar cum să mă feresc eu 

de ispite?
– Eh, nepoate, ia spune-mi tu mie, dacă un om ar vrea să vâneze o pasăre şi ar vedea chiar 

deasupra sa una zburând, iar ceva mai încolo o alta stând pe creanga unui pom, în care din 
ele crezi că ar trage cu puşca?

– Bineînţeles, bunicule, că vânătorul şi-ar îndrepta arma spre pasărea ce stă pe creangă. 
Sunt mai multe şanse să o nimerească pe cea care stă, decât pe cea care trece ca săgeata 
prin aer.

– Păi, vezi, băiatul meu…! Tot aşa sunt şi oamenii, asemenea păsărilor. Când eşti mun-
citor şi harnic, când eşti mereu preocupat să faci cât mai mult şi mai bine, atunci diavolul 
nu poate să te atingă cu ispitele sale. Dar, pe omul leneş şi delăsător, diavolul cu uşurinţă îl 
ispiteşte, iar el cade imediat în păcat.

Omul nu a fost făcut de Dumnezeu ca să stea şi să piardă timpul, la voia întâmplării, ci 
să caute mereu să muncească cu spor şi cu tragere de inimă, fiindcă doar aşa va afla linişte 
şi bucurie în viaţă.

Morala: Mâinile la muncă, mintea şi inima la Dumnezeu!

Din înţelepciunea bătrânilor noştri

În 14 iunie,Voiteg a fost gazda a 350 
de invitaţi, dintre care 300 de copii 

îmbrăcaţi în frumoase costume populare spe-
cifice zonei din care provin. Primăria Voiteg, 
reprezentată prin domnul primar Tudor Ma-
rinescu, Asociaţia pentru cultură şi tradiţie 
AsoCult Voiteg, reprezentată prin doamna 
preşedinte Carmen Cazan, Asociatia ProDati-
na, reprezentată prin domnul Felician Ciolea, 
şi Şcoala Gimnazială Voiteg au fost organiza-
torii celei de-a  IV-a ediţii a Balului Portului 
Popular.

Frumuseţea acestei revărsări de originali-
tate a strâns laolaltă tineri şi vârstnici, majo-
ritatea înveşmântaţi în ţinuta atât de elegantă 
a portului popular românesc, din vechea şi 
mereu tânăra zonă etnofolclorică a Banatului, 
şi nu numai. Voiteg a trăit o zi de-a dreptul 
mirifică în compania atât de plăcută a prie-
tenilor din Livezile, Ghilad, Gătaia, Libling, 
Colegiul Naţional “Ana Aslan” din  Timişoa-
ra, Nicolinţ – Serbia, Marghita – Serbia.

O grădină curată şi multicoloră a straie-
lor româneşti purtate cu mândrie şi eleganţă 
de oameni de toate vârstele, dar mai ales de 
foarte mulţi tineri frumoşi, care  au cântat şi 
au jucat de mama focului. Alături de aceşti ti-
neri minunaţi au participat Orchestra Asocia-
ţiei Pro Datina, condusă de Radu Cuciureanu, 

şi îndrăgiţii solişti vocali - Luminiţa Safta şi 
Ciprian Pop.

Balul portului popular s-a deschis cu o 
impresionantă paradă a portului popular pe 
străzile localităţii. Tinerii au defilat în fru-
moasele costume populare, fiind aplaudaţi şi 
aclamaţi de localnici, după care, în pas de 
horă, s-a intrat în curtea Căminului Cultural. 

Fiecare ansamblu şi-a arătat virtuozitatea şi 
originalitatea jocului din locurile din care 
a venit. „Curtea Căminului Cultural Voiteg 

a părut un minunat panteon în care veselia, 
ospitalitatea şi autencititatea lucrului bine 
făcut făceau aici casă bună cu adevăraţii ro-
mâni – sarea pământului. Zicala Poartă-te 
cum ţi-i portul şi vorbeşte-mi cu ţie vorba 

şi-a validat înţelepciunea. Toţi participanţii 
au fost premiaţi cu diplome şi premii deoo-
sebit de frumoase. Şi pe această cale, dorim 
să mulţumim doamnei preşedinte Carmen 
Cazan, care, an de an, ne sprijină în orga-
nizarea acestui eveniment, cât şi domnului  
Felician Ciolea de la  ProDatina, care ne-a 
asigurat orchestraţia muzicală. Nu în ultimul 
rând, mulţumirile noastre se îndreaptă şi spre 
oamenii de bine de la Smithfield Ferme, care 
au asigurat masa pentru 350 de persoane, SC 
Ejon-Café, reprezentată prin domnul Nelu 
Noje, doamnei Gabriela Boariu şi domnului 
Ilie Neamu. Aranjamentele florale deosebite 
au fost asigurate de firma Blumen Garten  din 
Şag, iar scena a fost împodobită cu  ,,cilimu-
rile” sau ,,ponievile” aduse de o mare păstră-
toare a tot ceea ce înseamnă autentinticitate 
şi originalitate – profesoara de limbă şi lite-
ratură română Janeta Igreti. Să sperăm că, la 
Voiteg, preţuirea valorilor culturale şi respec-
tarea identităţii fiecăruia reprezintă o lecţie 
constantă de preţuire a bunurilor făurite de 
geniul artistic al generaţiilor care-şi apără 
tradiţiile moştenite. Într-o lume bulversată 
de globalism şi profanarea valorilor, stima se 
obţine numai prin cunoaştere reciprocă”, au 
explicat organizatorii evenimentului.
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„Popor din Banat, trezeşte-te!" - Sever Bocu <

 oaia 
de Recaº

Teodor PAVEL – primarul oraşului Recaș

Domnule primar, în 
planul dumneavoas-

tră de început de mandat, ce 
se regăsește prioritar?

4În primul rând, vom 
continua ceea ce am 
inițiat în anii trecuți, avem 
contracte încă în curs de 
desfășurare. Avem un plan 
bine stabilit, însă depinde 
în principal de resursele 
financiare. Spre exemplu, 

asfaltările trebuie continuate și procesul lu-
crărilor la canalizare este spre finalizare, așa 
că urmează asfaltarea străzilor, atât în Recaș, 
cât și în sat. De asemenea, mai sunt alte proble-

me care trebuie rezolvate, însă depinde și de 
situația din țară. Sunt mai mulți factori.

Ce proiecte veți iniția în acest mandat pentru 
recășeni?

4Mi-am propus să fac câte ceva pentru fie-
care sat, dar va predomina ca prioritate situația 
asfaltărilor atât în Recaș, cât și în sat. La Izvin 
vom demara lucrările pentru canalizare cu ra-
cord la stația de epurare de la Recaș, care a 
fost construită în așa fel încât să poată prelua 
apele menajere și de la gospodăriile din Izvin. 
Pe urmă avem în vedere amenajarea străzii Viei 
și Vinului din Recaș, unde avem proiectul gata 
pregătit, și o amenajare peisagistică a străzii 
până la Cramele Recaș. Tot în cadrul programu-
lui de amenajare peisagistică avem în vedere 

amenajarea a trei piste de biciclete, una până la 
Crame, una până la Izvin și una până la Bazoș. 
Acum să vedem situația resurselor financiare, 
pentru că sunt și altele de făcut. De exemplu, 
avem de amenajat un canal pentru apele plu-
viale din partea de sud a Recașului, care vine 
încadrat cu gabioane.

Doriți să comunicați ceva cetățenilor cititori?
4Da, le mulțumesc cetățenilor pentru că 

mi-au acordat girul de încredere, alegând astfel 
să continuăm și să ducem la bun sfârșit proiec-
tele începute pentru ei, pentru Recaș și pentru 
satele aparținătoare.

Mi-am propus sã fac câte ceva pentru fiecare sat! 

Interviu realizat de
Andrei MARIAN

Programul „A doua şansă” continuă la Centrul „Constantin Păunescu” Recaş!

Programul „A doua șansă” a Centrului 
Școlar pentru Educație Incluzivă „Con-

stantin Păunescu” Recaș a fost demarat încă din 
anul școlar 2010-2011 și se adresează persoane-
lor cu vârste peste 14 ani,  care, dintr-un mo-
tiv sau altul, nu au avut posibilitatea finalizării 
claselor gimnaziale „la timpul lor”, astfel încât 
aceștia să-și poată finaliza ciclul de studii obli-
gatorii pentru a putea obține o calificare profe-
sională. 

Startul acestui program a fost rezultatul unei 
analize asupra nevoilor și a nivelului educațional 
a populației din Recaș și din satele aparținătoare, 
din care a reieșit nu numai un număr de persoa-
ne cu studiile nefinalizate, ci și absența unei 
posibilități de reluare și finalizare a educației de 
bază în cadrul învățământului obligatoriu.

Cursurile acestui program durează patru ani 
și îmbină programul educației de bază cu pre-

gătirea pentru obținerea calificării profesionale. 
Principiile care stau la baza acestui program sunt 
asigurarea unui program de pregătire individua-
lizat atât pentru educația de bază, cât și pentru 
pregătirea profesională, în funcție de aspirațiile 
și interesele elevilor; programul de pregătire se 

aplică pentru educația de bază, începând cu anul 
I și, pentru pregătirea profesională corespunză-
toare domeniilor de pregătire de bază, respectiv 
domeniilor de pregătire generale, începând cu 
anul II din program; programul are un orar flexi-
bil, astfel încât beneficiarii să-și poată îndeplini 
și alte obligații pe care le au, specifice vieții de 
adult (serviciu, familie etc.).

Dosarul de înscriere pentru participarea la 
programul „A doua șansă” pentru învățământ 
secundar-inferior trebuie să conțină următoarele 
documente: a) cerere de înscriere; b) copie bule-
tin/carte de identitate, certificată ca fiind confor-
mă cu originalul; c) copie certificat de naștere; d) 
copie certificat căsătorie, dacă e cazul; e) docu-
mente, adeverință sau foaie matricolă de la ulti-
ma școală unde solicitantul a fost înscris.

Pentru informați i  suplimentare:  tel : 
0256/330.530, Recaș, str. M. Sadoveanu, nr. 5.

Andrei MARIAN

Recaşul are staţie de tratare a apei

Societatea Aquatim SA a pus în funcțiune stația de tratare a apei potabile în Recaș. Aceasta 
a putut fi realizată cu o investiție de circa 4,5 milioane de lei, fără TVA, fiind finanţată din 

Fondul de Coeziune al Uniunii Europene prin Programul Operaţional Sectorial Mediu.
Tehnologia de tratare cuprinde următoarele trepte: captarea apei din subteran de la peste o sută 

de metri adâncime prin cinci foraje, aerarea, preoxidarea pentru eliminarea fierului, manganului și 
amoniului, filtrarea, tratarea nămolului și dezinfecția finală. Înainte de distribuție prin rețeaua de 
alimentare, apa tratată este înmagazinată în două rezervoare, fiecare având o capacitate de 300 m³ 
și un turn de apă cu o înălțime de 35 m și o capacitate de 300 m³. Distribuția apei în rețeaua de 
alimentare se face printr-o stație nouă de pompare. Funcţionarea staţiei este monitorizată on-line 

şi automatizată, achiziţia de date şi conducerea 
proceselor de tratare se face cu echipamente co-
mandate la distanţă.

Noua stație de tratare a fost pusă în funcțiune 
în luna mai 2016 și furnizează locuitorilor din 
Recaș apă tratată și verificată din punct de vedere 
al parametrilor fizico-chimico și bacteriologici.

Lucrările însumează extinderea reţelei de ca-
nalizare cu aproximativ 200 km, extinderea re-
ţelei de apă cu aproximativ o sută de kilometri, 
construcţia a şapte staţii noi de epurare a apei 
uzate şi construcţia a trei staţii noi de tratare a 
apei potabile.

Andrei MARIAN

O oază de linişte!

Neintrodusă în niciun circuit turistic, 
Herneacova este localitatea care ne 

poate oferi acea necesară gură de aer curat de 
la finalul unei săptămâni încărcate de stres și 
oboseală.

Cu prima mențiune istorică în documente 
în anul 1349, cu numele Aranyasa, localitatea 
a fost cumpărată la sfârșitul secolului XIX, de 
la fisc, de către familia Bydeskuthy.

Frumoasele meleaguri ale Herneacovei au 
atras mulţi paşi în zonă. Lacul liniştit, pădu-
rea deasă şi drumurile şerpuitoare printre viile 
renumite până peste hotare, sunt peisaje care 
merită din plin o deplasare până acolo, pentru 
aerul curat și pentru posibilitatea desfășurării 
de activități în aer liber, astfel că nu puțini 
sunt cei care, spre exemplu, merg să pedaleze 
pe drumurile recăşene.

Un izvor de sănătate am putea spune, dar 
și locul de refugiu din calea zarvei urbane și 
a stresului cotidian.

Andrei MARIAN



11. iunie

„Popor din Banat, trezeşte-te!" - Sever Bocu <

 oaia de  
Checea

Dorin Liviu BIRDEAN - primarul comunei Checea

Rezultatul alegerilor 
locale din această 

lună l-au redesemnat ca pri-
mar, în comuna Checea, pe 
domnul Liviu Dorin Birdean. 
Cu această ocazie, l-am invi-
tat la un scurt dialog..

Domnule primar, cu ce vi-
ziune întâmpinați noul man-
dat?

4Avem multă treabă 
de făcut. Suntem în discuții 

la nivel de proiect pe tema iluminatului stradal, 
avem în plan o sală de sport, toate acestea vor 
fi realizate pe proiect transfrontalier. Avem în 
curs de implementare proiectul de modernizare 
al străzilor încă din trimestrul trei al anului trecut 

și va dura anul acesta și încă anul viitor. Aceas-
ta înseamnă 8,2 km de străzi asfaltate, moder-
nizate, cu canalizare pentru apele pluviale și cu 
podețele căilor de acces spre proprietățile oa-
menilor. În privința situației alimentării cu apă și 
canalizare, ar trebui menționat faptul că acest 
serviciu a fost delegat de cinci ani și jumătate la 
Aquatim, contribuția noastră rezumându-se la 
intabularea străzilor și realizarea documentației, 
care mai mult ca sigur că va fi făcută și finalizată 
în cursul acestui an, pentru că altminteri nu se 
pot elibera avizele necesare pentru demararea 
lucrărilor pe care le vor face cei de la Aquatim. 
Fiind membri în asociația de dezvoltare interco-
munitară de apă și canal, la fel cum suntem și în 
cea cu deșeurile, și acest caz, al deșeurilor, mai 
trebuie rezolvată etapa de licitație pentru trans-

portatorul gunoiului menajer.
Ce le transmiteți cetățenilor comunei Checea 

la început de nou mandat?
4Cetățenilor le transmit să aibă încredere 

că promisiunile făcute sunt reale și vor fi realiza-
te în cursul mandatului. Ce am promis în timpul 
campaniei electorale sunt lucruri realizabile, nu 
promisiuni neacoperite și, la fel cum am făcut 
în mandatele trecute, voi realiza și ceea ce am 
promis înaintea campaniei electorale și cred că 
nu am dezamăgit. Sper să fie un mandat ușor, 
cu armonie în sala Consiliului Local. Le transmit 
multe salutări și sănătate familiilor și le doresc 
numai bine!

La fel ca ºi în mandatele trecute, voi realiza tot ce am promis! 

Interviu realizat de
Andrei MARIAN

Checea a petrecut până dimineaţă la ruga comunei!

Duminică, 19 iunie, în ziua de Rusalii, 
la Checea a avut loc o mare sărbătoa-

re, ruga comunei. Petrecerea a început la orele 
18.00, în faţa Bisericii Ortodoxe Române din 
Checea, şi de la orele 21.00, la Căminul Cultural 
din localitate. Toţi doritorii de distracţie au fost 
invitaţi la Hora Checenilor, un proiect cuprins în 
programul cultural anual din „Agenda cultura-
lă, sportivă şi pentru tineret” a comunei Checea 
şi a judeţului Timiş – 2016, acţiune finanţată de 
Consiliul Local Checea şi cofinanţat de Consiliul 
Judeţean Timiş. În cadrul spectacolului prilejuit 

de ruga localităţii au interpretat cântece populare 
din Banat şi de petrecere o formaţie instrumen-

tală condusă de Mircea Lugojan şi patru solişti 
vocali de renume: Felicia Stoian, Nicoleta Ancu-
lia, Florin Frumosu şi Aura Rovo. Startul petre-
cerii a fost dat în faţa bisericii ortodoxe, la ora 
18.00, unde aceeaşi formaţie muzicală a interpre-
tat cântece populare bănăţene, iar Ansamblul de 
copii Checeana a interpretat un dans popular din 
Banat. Distracţia checenilor a ţinut până la orele 
dimineţii, formaţia oprind acordurile muzicale în 
jurul orei 3.00, iar oamenii locului s-au îndreptat 
spre casele lor plini de voie bună şi încântaţi de 
sărbătoarea comunei lor, aşteptând-o cu nerăbda-
re pe următoarea.

Diana MIHAI

„Balada unui greier mic”, la Grădiniţa din Checea

Pentru că a venit vacanţa de vară, iar şco-
lile şi grădiniţele şi-au închis porţile pen-

tru o perioadă, ne gândim la activităţile frumoase 
care au avut loc la înstituţiile de învăţământ în 
această ultimă perioadă. Cu siguranţă, dacă ar fi 
să îi întrebăm pe micuţii de la Grădiniţa cu pro-
gram normal din comuna Checea, aceştia ne-ar 
povesti cu mare încântare despre acţiunile pre-
gătite cu ocazia marcării celor 130 de ani de la 
naşterea lui George Topârceanu. Desene anima-

te, cântece, cărţi, lecturi frumoase, dar mai ales 
filmuleţul cu „Balada unui greier mic” difuzat 
în sala de clasă a făcut deliciul celor mici, iar 
surprizele oferite de doamnele educatoare au 
fost răsplătite de către pitici cu zâmbete multe 
şi aplauze nesfârşite, bucuria lor fiind şi scopul 
principal al bunelor doamne. Cele organizate de 
Grădiniţa din Checea cu ocazia celor 130 de ni 
de la naşterea lui George Topârceanu fac par-
te dintr-o acţiune culturală înclusă în Proiectul 
cultural „Ne amintim, aniversăm şi comemorăm 
poeţi, scriitori şi pictori români”.

Ada MAxIM

Se măresc indemnizaţiile pentru creşterea copiilor

Conform declarației ministrului Muncii 
Dragoș Pâslaru, de la 1 iulie anul acesta, 

cresc indemnizaţiile pentru creşterea copiilor. De 
indemnizația mărită beneficiază oricare părinte, 
mamă sau tată, mai concret,  poate opta pentru 
a intra în concediu pentru creșterea copilului cel 
care este mai prost plătit. Toate calculele privind 
indemnizația de creștere a copilului se vor face 
pe baza salariului minim brut mărit. Iată câteva 
dintre cele mai importante modificări: Mamele 
vor primi indemnizație lunară în cuantum de 
85% din media veniturilor nete realizate în ul-
timele 12 luni din ultimii doi ani, însă nu mai 
puțin de 85% din salariul minim brut pe țară - 
eliminându-se ISR-ul (indicele social de referință 
care era în valoare de 50 de lei) din lege; Nu mai 

există plafonul maxim al indemnizației de 3400 
lei/lună; Se acordă indemnizația până la împlini-
rea vârstei de doi ani de către copil; Persoanele 
care au beneficiat de indemnizaţia lunară pentru 
creşterea copiilor ce îşi reiau activitatea înain-

te de expirarea termenului legal al concediului 
pentru creşterea copilului au dreptul la plata a 
50% din indemnizaţia de creștere a copilului, 
cuvenită pentru toată perioada rămasă, în care ar 
fi încasat această indemnizaţie, fără stimulentul 
de inserţie; Nivelul indemnizației lunare se ma-
jorează cu 85% din cuantumul salariului minim 
brut pe țară garantat în plată, pentru fiecare copil 
născut dintr-o sarcină gemelară, de tripleți sau 
multipleți, începând cu al doilea copil provenit 
dintr-o astfel de naștere; Indemnizația de creștere 
a copilului se acordă până la împlinirea vârstei 
de doi ani; Părintele care s-a întors din concediul 
de creștere a copilului nu poate fi concediat timp 
de șase luni de la revenire. Se aplică aceste creş-
teri şi eliminarea plafonului şi mamelor care au 
deja copilul şi sunt în limita celor doi ani. 

Aurel MIHUŢ



12. iunie

„Aici, în Dobrogea, n-am răsărit pe nepregătite" - Nicolae Iorga <

 oaia de 
Nicolae Bãlcescu

Viorel BăLAN - primarul comunei Nicolae Bălcescu

În urma alegerilor 
locale care au avut 

loc în data de 5 iunie, Vio-
rel Bălan a câştigat un nou 
mandat în fruntea adminis-
traţiei locale din comuna 
Nicolae Bălcescu. Într-un 
prim interviu acordat jur-
nalului nostru, edilul reales 
ne-a mărturisit că s-a întors 
la primărie încă din prima zi 
de după numărarea voturi-

lor pentru a continua lucrurile începute în vederea 
dezvoltării comunei sale.

Domnule primar, vă felicităm pentru victoria 
pe care aţi avut-o la alegerile locale, pentru ob-
ţinerea unui nou mandat în funcţia de şef al ad-
ministraţiei din comuna Nicolae Bălcescu. Cu ce 
gânduri v-aţi întors la Primărie, după ce locuitorii 
v-au dat un nou vot de încredere?

4Nu ne dorim decât să continuăm lucru-
rile începute și, bineînțeles, să venim cu unele 
noi pentru modernizarea comunei noastre. Am 
început încă din prima zi să lucrăm, să votăm 
proiectele care ne așteptau pe masă, pentru că 
nu avem timp de pierdut. Cel mai important, ne 
presează proiectul de introducere a canalizării 
în satele Dorobanțu și Nicolae Bălcescu, avem 
aprobate fonduri guvernamentale. Acum vor-
bim de proceduri, avize pentru proiecte și toate 
cele, după care urmează licitație.

Domnule primar, chiar din primele zile de după 
alegeri, aţi făcut o scurtă radiografie a situaţiei 
din administraţia pe care o conduceţi. Care ar fi 
prioritatea numărul unu în acest mandat nou înce-
put pentru comuna Nicolae Bălcescu?

4După cum spuneam, în primul rând intro-
ducerea canalizării și asfaltarea străzilor din co-
mună, cu bani din proiecte guvernamentale și 
ne gândim și la colaborări. Am putut realiza mul-
te proiecte în cel de-al doilea mandat, cu fonduri 
din bugetul local sau finanțări obținute, dar tre-
buie să privim spre viitor, iar canalizarea și as-
faltarea tuturor străzilor din localitatea Nicolae 
Bălcescu, inclusiv Dorobanțu, sunt primordiale. 

Dacă vă uitaţi în urmă, la realizările din ulti-
mul mandat, vă declaraţi mulţumit de lucrurile pe 
care aţi reuşit să le duceţi la bun sfârşit? 

4Întotdeauna e loc de mai bine, desigur, dar 
mă bucur că am reușit să facem câteva dintre 
proiectele care trebuiau împlinite. De exemplu: 
modernizarea drumului de exploatare – proiect 
finanțat din fonduri PNDR; Montarea de pavele 
și borduri în satul Dorobanțu – proiect finanțat 
din bugetul local; Lucrări de construire și finisaje 
la Biserica din satul Dorobanțu – proiect finan-
țat din bugetul local; Consolidarea și reabilitarea 
clădirii Liceului I.C.Brătianu – proiect finanțat 
din fonduri de la Inspectoratul Şcolar Județean 
Constanța; Lucrări de modernizare la Căminul 
Cultural N. Bălcescu - proiect finanțat din bu-
getul local; Asigurarea transportului până, și de 

la unitățile de învățământ pentru elevii care au 
domiciliul în comună (IAS N.Bălcescu, IAS Do-
robanțu și Mihail Kogălniceanu); Acordarea de 
sume pentru diverse evenimente: 18 ani (150 
lei), prima căsătorie (500 lei) și 50 ani de căsăto-
rie (300 lei); Acordarea de ajutoare de urgență 
pentru acoperirea nevoilor de bază ale familiei 
sau persoanei singure aflată în situație de ne-
cesitate sau chiar risc din cauza diferitelor pro-
bleme; Acordarea de ajutoare de înmormântare 
pentru decedații care reprezintă cazuri sociale; 
Acordarea de burse de merit elevilor din unită-
țile de învățământ preuniversitar pentru rezul-
tatele la învățătură. Acestea sunt câteva dintre 
lucrurile pe care administrația locală a reușit să 
le materializeze, dar mai avem mult de muncă.

La finalul discuţiei noastre ne îndreptăm aten-
ţia spre consătenii dumneavoastră, către oamenii 
care v-au acordat un nou vot de încredere şi aş-
teaptă multe de la dumneavoastră. Ce le transmi-
teţi prin intermediul jurnalului nostru, domnule 
primar?

4Le spun să mă sprijine în continuare, pen-
tru că promit să nu îi dezamăgesc. Să fie alături 
de mine ca și până acum, iar eu, la rândul meu, 
îmi iau angajamentul de a face tot ce îmi stă în 
putință să duc la îndeplinire lucrurile de care co-
munitatea are nevoie.

Ne dorim sã continuãm lucrurile începute ºi sã venim cu unele noi!

Dialog consemnat de 
Diana MIHAI

Proiecte mari la start!

Autorităţile locale de la Nicolae 
Bălcescu vor continua proiectele de 

investiţii începute. Una dintre lucrările cele 
mai importante constau în construcţia centrului 
cultural din localitate şi amenajarea bazei spor-
tive din localitate, care va fi dotată inclusiv cu 
vestiare şi nocturnă. Lucrarea urmează să fie 
terminată în această vară. Centrul social pen-
tru copiii proveniţi din familiile defavorizate, a 
cărui clădire care a fost terminată, însă trebuie 
dotată cu cele necesare pentru a putea fi dată în 
folosinţă, a rămas pe masa administraţiei locale 
din Nicolae Bălcescu şi se doreşte urgentarea 
finalizării proiectului. Capacitatea centrului este de o sută de locuri, dar reprezentanţii Primăriei 
au anunţat că vor vorbi şi cu preoţii parohiei locale pentru a afla date despre familii nevoiaşe, 
care au copii ce pot fi ajutaţi prin venirea la centru. Dotarea centrului, mai spun aceştia, se va 
face cât mai curând, printr-un proiect comun al primăriei Nicolae Bălcescu cu autorităţile locale 
de la Mihail Kogălniceanu.

Totodată, în funcţie de fondurile de care dispune în bugetul propru, administraţia locală 
vizează şi execuţia unor lucrări de bituminare a unor străzi din comună. „Anul trecut am făcut 
cam şase kilometri, urmând ca, anul acesta, să executăm tot cam la fel, în funcţie de buget. Este 
vorba de aproximativ un milion de lei“, explicat primarul Viorel Bălan.

Edilul din Nicolae Bălcescu a obţinut de la Guvern o finanţare pentru introducerea reţelei de 
canalizare în localităţile Dorobanţu şi Nicolae Bălcescu, plus construcţia unei staţii de epurare. 
Investiţia se ridică la circa cinci milioane de lei şi urmează să fie începută în toamnă, după deru-
larea tuturor etapelor de achiziţie a lucrării. Astfel că, edilul comunei împreună cu consilierii 
locali speră ca, până în toamnă, să înceapă lucrările la aceste proiecte, poate cele mai mari 
înfăptuite în ultimii ani la Nicolae Bălcescu, prin fonduri guvernamentale, consideră aceştia.

Vestea că în comuna dobrogeană Nicolae 
Bălcescu din judeţul Constanţa sunt fete 

frumoase a ajuns şi peste hotare. Tot mai mulţi 
domni ajung în zona Mării Negre să fure inimile 
fetelor şi să le ducă cu ei în ţările lor. La Nicolae 
Bălcescu par să se întâmple tot mai des astfel de 
poveşti de dragoste. În luna mai, primarul Viorel 
Bălan a oficiat căsătoria a două cupluri formate din 
tinere ale comunei şi domni veniţi de departe, de 
peste mări şi ţări, pentru a-şi găsi jumătatea. Şi-au 
unit destinele Şener Abdurrahim, în vârstă de 36 de 
ani, din Akdagmadeni, Turcia, cu Gavriluţă Mari-
ana, de 28 de ani, din Nicolae Bălcescu, şi Harris 
Dinsley Nichol, în vârstă de 39 de ani, din Atlanta, 
Georgia –U.S.A., cu Pălăşanu Mihaela, de 29 de 
ani, din Nicolae Bălcescu. 

Îi felicităm şi le urăm casă de piatră şi multă 
fericire!

Dragostea bate hotarele 
la Nicolae Bălcescu!

Ada MAxIMDiana MIHAI



13. iunie

„Popor din Banat, trezeşte-te!" - Sever Bocu <

 oaia 
de Otelec

Ce poţi face azi, nu lăsa pe mâine!

Acesta este motto-ul pentru comuna Otelec, care 
și-a propus să facă mari realizări în perioada 

2012-2016. Până acum s-au făcut următoarele realizări: 
introducerea sistemului de alimentare cu apă în locali-
tatea Otelec, dotarea căminelor culturale din localitățile 
Otelec și Iohanisfeld cu mobilier și electronice prin 
finanțări de la Guvernul României, turnarea trotuarelor 
în satele component ale comunei, reabilitarea iluminatu-
lui public stradal în ambele localități, reconstruirea ca-
pelelor din cimitirul catolic Otelec și cimitirul ortodox 
Iohanisfeld, reînfințarea parcurilor de joacă pentru copii, 
înființarea Serviciului Public de Evidență a Persoanelor. 

Proiectele de investiții pentru comună sunt: alimen-
tare cu apă şi staţie de tratare în localitatea Iohanisfeld, 
asfaltarea drumurilor intravilane pe raza localităților 
Otelec și Iohanisfeld, amenajare prin pietruire drum 
comunal Otelec-Sânmartinu Maghiar, canalizare și 
stație de epurare în localitățile Otelec și Iohanisfeld, 
achiziționarea unui buldoexcavator și refacere PUG și 
PUZ pe comună.

Comuna Otelec oferă facilități investitorilor prin 
forța de muncă calificată și disponibilitatea terenurilor. 
Oamenii care doresc să vină în localitate pot beneficia 
de loturi destinate pentru construcții de locuințe, apă cu-
rentă, teren pentru investiții, cât și planuri urbanistice 
(general și zonal). 

Roxana DODOC

Stare Civilă Otelec
ANUNŢURI 

căsătorii
21 mai 2016 

Rus Grațian Fabian 
şi Vălean Gabriela Ancuța

Decese
22 mai 2016 

Bercsenyi Ileana
născută în 30.04.1928

În 29 iunie, va avea loc ruga localității Johanis-
feld, cu prilejul sărbătorii Sfinților Apostoli Pe-

tru și Pavel. Sunt așteptați să petreacă împreună toţi lo-
cuitorii comunei Otelec, cât și invitați din alte localități. 
Organizatorii anunţă un program artistic de excepţie, cu 
muzică bună, dans și veselie. Ruga se va desfășura la 
Căminul cultural al comunei.

Totodată, anunţă reprezentanţii administraţiei locale, 
în aceeaşi zi, la Otelec, se va desfăşura şi Cupa Priete-
niei la fotbal, meci jucat între echipa din Johanisfeld și 

echipa invitată.

Evenimente locale
Roxana DODOC

În luna lui florar, facem o vizită în co-
muna Otelec pentru a vedea care sunt 

progresele și roadele muncii oamenilor. Pentru 
aceasta, stăm de vorbă cu domnul David Manea, 
referent agricol la Primăria Otelec.

Potrivit acestuia, procedura de depunere 
a adeverințelor pentru Apia a fost mare bătaie 
de cap pentru locuitori, cât și pentru angajații 
primăriei. „Au fost mici probleme cu pășunile, 
pentru că nu erau măsurătorile exacte și în mul-
te cazuri se suprapuneau cu cele existente. Ter-
menele de plată din partea agenției pot varia de 
la o săptămână până la trei luni. Terenurile din 
intravilan sunt măsurate și apar încadrate în Pla-

nul Urbanistic, iar în extravilan sunt doar o parte 
dintre ele. Pentru a fi măsurate și încadrate toate 
terenurile este nevoie de foarte multă muncă și 
de un standard la nivelul României. S-ar putea 

realiza acest proiect cu fonduri subvenționate de 
la Uniunea Europeană”, ne-a explicat referentul 
agricol.

Pentru că tot am amintit de fonduri europene, 
domnul Manea ne-a împărtășit o parte din reali-
zările sale în apicultură. Prin proiectul european 
Gal a reușit să obțină bani pentru 120 familii de 
albine. „Trebuie multă răbdare și dedicație pen-
tru a crește albinele. De asemenea, trebuie crea-
te condiții propice pentru dezvoltare eficientă a 
acestora. Spațiul trebuie asigurat și adaptat ano-
timpului, deoarece pot apărea probleme în ceea 
ce privește siguranța albinelor. Costul unui stup 
de albine este 200 de euro, așadar trebuie bine 
îngrijit pentru a nu le compromite viața”, preci-
zează David Manea.

Munca stăruitoare le biruie pe toate!
Roxana DODOC

Prof. Maria POP - director al Şcolii gimnaziale

Construită imediat după așezarea te-
meliilor primelor case ale coloniștilor 

germani ajunși în sat, la începutul secolului 
al XIX-lea, astăzi, şcoala satului Ionel sau Io-
hanisfeld, din comuna Otelec, este condusă de 
doamna director Maria Pop, cu care am avut 
plăcerea să dialogăm puțin.

Doamna director, dați-mi voie să încep prin 
a vă întreba cum apreciați jurnalul nostru?

4Este un lucru bun, are informații adresa-
te cetățenilor din mai multe comune, astfel 
încât suntem informați și despre activitatea 

altora din Banat și nu numai.
Se apropie sfârșitul de an școlar, cum veți 

marca acest moment de trecere la următorul 
nivel de educație al copiilor?

4Clasele a VIII-a au avut deja festivitățile 
de absolvire, ei fiind în pragul intrării în 
învățământul liceeal. Pentru clasele mai mici 
vom organiza o serbare.

Ce le urați absolvenților de clasa a VIII-a, 
care vor părăsi școala din Iohanisfeld pentru 
a-și continua studiile liceeale?

4Le transmit numai gânduri bune școlari-

lor noștri. Le doresc să aibă parte de sănăta-
te, succes în drumul lor în viață și mă aștept 
să-și facă părinții mândri. 

Noul primar ales al comunei Otelec este ori-
ginar din satul Ionel, cum vedeți acest lucru?

4Ne bucurăm că avem primar din Ionel, 
este o realizare. Sperăm să fie bine pentru 
toată comuna, este pentru prima oară când 
avem primar din localitatea Ionel de când 
există comuna Otelec. 

Ne bucurãm cã avem primar din Ionel!

Interviu realizat de 
Andrei MARIAN



14. iunie

„Popor din Banat, trezeşte-te!" - Sever Bocu <

 oaia de 
Victor Vlad Delamarina

1 V † Sfântul Leontie de la Rădăuți; Sfintii Cosma 
              și Damian, doctorii fără de arginți          Post
2 S † Sfântul Voievod Ștefan cel Mare
3 D  Sfântul Mucenic Iachint - Ap. Romani II, 
              10-16 Ev. Matei IV, 18-23 glas 1, voscr. 2
Duminica Sfinților Romani, a doua după Rusalii - 
Ap. Romani II, 10-16 Ev. Matei IV, 18-23 glas 1, vo-
scr. 2 Duminica nr: 1
4 L  Sfântul Andrei Criteanul
5 M † Sfântul Atanasie de la Aton
6 M  Sfântul Sisoe cel Mare                         Post
7 J  Sfânta Muceniță Chiriachi
8 V  Sfinții Epictet și Astion                         Post
9 S  Sfântul Pangratie
10 D  Sfinții 45 de Mucenici din Nicopolea 
               Armeniei - Ap. Romani V, 1-10 Ev. Matei VI, 
             22-23 glas 2, voscr. 3
Predica la Duminica a treia după Rusalii - Despre gri-
jile vieții - Ap. Romani V, 1-10Ev. Matei VI, 22-23 
glas 2, voscr. 3 Duminica nr: 2

11 L  Sfânta Eufimia
12 M † Cinstirea icoanei Maicii Domnului 
              Prodromita; Sfinții Mucenici Proclu și Ilarie
13 M  Soborul Sfântului Arhanghel Gavriil     Post
14 J  Sfântul Nicodim Aghioritul
15 V  Sfinții Chiric și Iulita                        Post
16 S  Sfântul Atinoghen
17 D  Sfânta Marina - Ap. Romani VI, 18-23 Ev. 
              Matei VIII, 5-13 Ioan XVII, 1-13 glas 3, voscr. 4
Vindecarea slugii sutasului - Sfântul Ioan Gură de 
Aur - Ap. Romani VI, 18-23 Ev. Matei VIII, 5-13 
Ioan XVII, 1-13 glas 3, voscr. 4 Duminica nr: 3
18 L † Sfântul Emilian de la Durostor
19 M  Sfânta Macrina
20 M † Sfântul Ilie                                      Post
21 J † Sfântul Proroc Iezechiel; Cuvioșii Rafael și
              Partenie de la Agapia
22 V  Sfânta Maria Magdalena                       Post
23 S  Aducerea moaștelor Sfântului Foca
24 D  Sfânta Hristina - Ap. Romani X, 1-10 Ev. 

             Matei VIII, 28-34 IX, 1 glas 4, voscr. 5
Vindecarea celor doi demonizați din ținutul Gadarei - 
Ap. Romani X, 1-10 Ev. Matei VIII, 28-34 IX, 1 glas 
4, voscr. 5 Duminica nr: 4
25 L † Adormirea Sfintei Ana
26 M † Sfântul Ermolae; Cuviosul Ioanichie cel 
Nou
              de la Muscel
27 M † Sfântul Mucenic Pantelimon            Post
28 J  Sfinții Prohor, Nicanor, Timon și Parmena
29 V  Sfântul Mucenic Calinic                         Post
30 S  Sfinții Apostoli Sila, Silvan, Crescent, 
             Epenetos și Andronic
31 D  Sfântul Evdochim; Lasata secului pentru 
             Postul Adormirii Maicii Domnului - Ap. 
             Romani XII, 6-14 Ev. Matei IX, 1-8 glas 5, 
             voscr. 6
Vindecarea slăbănogului din Capernaum - Ap. Ro-
mani XII, 6-14 Ev. Matei IX, 1-8 glas 5, voscr. 6 
Duminica nr: 5

CAlENDAR ORTODOx - iulie 2016
La cererea cititorilor comunei noastre, reluăm publicarea calendarului. Pentru faptul că jurnalul apare în data de 15 a fiecărei luni, vom găzdui în 

fiecare număr, caledarul aferent lunii următoare.

Ioan CARDAȘ - primarul comunei Victor Vlad Delamarina

După trei mandate 
în funcția de vice-

primar al comunei, domnul 
Ioan Cardaș a câștigat ale-
gerile pentru fotoliul de pri-
mar al comunei Victor Vlad 
Delamarina.

Domnule Cardaș, cum 
plănuiți începutul acestui 
prim mandat în funcția de 

primar?
4Vom continua și să finalizăm proiecte-

le începute deja, canalizarea este în lucru la 
Herendești, Petroasa Mare, de asemenea avem 

de finalizat asfaltarea străzilor din cele două 
sate, și nu în ultimul rând dotarea căminelor din 
fiecare localitate.

Ce proiecte ați gândit să demarați pentru co-
muna Victor Vlad Delamarina?

4Avem în plan realizarea de baze sportive 
cu terenuri de sport în fiecare sat, pentru tine-
ret. Am dori să scriem un proiect pentru o stație 
de tratare și pompare a apei pentru localitățile 
Herendești, Petroasa Mare și Victor Vlad.

Am început discuțiile și cu cei de la Aquatim 
să facem un proiect de cooperare pe POS Me-
diu, am și demarat formalitățile în acest sens, 
pentru că e o problemă cu calitatea apei. În 

rest, în fiecare localitate se ivesc probleme care 
trebuie rezolvate aproape zilnic, ne vom ocupa 
de ele. 

Ce mesaj le transmiteți cetățenilor?
4În primul rând, le mulțumesc pentru încre-

derea acordată. Să aibă speranța că voi face tot 
ce-mi stă în putință să îi ajutăm, pentru că de 
aceea mi-au dat încrederea. Acum așteptăm să 
se finalizeze consiliul și... la muncă! Ușa mea le 
este deschisă 24/24. Ei mă știu, am fost vicepri-
mar 12 ani de zile, și chiar dacă m-au sunat la ora 
12 noaptea, eu le-am răspuns fără probleme.

Vom continua sã finalizãm proiectele începute!

Interviu realizat de 
Andrei MARIAN

Visam cum sãlcii se plecarã
Visam cum sălcii se plecară
Peste al apelor obraz.
Era pe-aproape o căscioară
Cu flori tăcute în privaz.
Bunicul murmura în barbă.
Îi adormea în braţe-un ţânc.

Şi vântul mirosea a iarbă
Şi răsărea o stea’n adânc
Şi mama cobora duioasă
Cu zâmbet bun, cu ţâţa dulce,
Şi pruncul şi-l lua acasă
Pe perne proaspete să-l culce.

Oftând se închina moşneagul,
Prin sălcii soarele-apunea.
Şi-ncet târând cu el toiagul
Spre vis bătrânul se ducea.

Ta r a s 
Şevcenko 

s-a născut la 9 
martie 1814, la 
M o r î n ţ i  ( l â n g ă 
Cerkasî ,  la  sud 
de Kiev), în robie 
(iobag, şerb), şi 
moare la Sankt-
Pe te r sbu rg  sub 

supravegherea Ohranei, la 10 martie 1861. 
Orfan de ambii părinţi, s-ar fi pierdut în 

mulţimea pitorească a mujicilor „Sufletelor 
moarte”, dacă harul nu i-ar fi fost observat de 
un diacon, în forma talentului pentru pictură 
şi al patimii cititului, desigur şi al primelor 
stihuri.

Boierul oligarh Pavel Engelhardt, socotind 
că Taras e bun de pictor personal boieroaicei 
sale, după ce-l biciuieşte îl dă la şcoli de 
artă, la Vilnius şi la Petersburg. Aici, marele 
profesor şi pictor romantic, Karl Briullov 
(truditor şi la Catedrala Sf. Isaac), îi obţine 
libertatea, inclusiv scoţând bani de la o loterie 

cu tablouri.
Se afirmă ca poet (cele opt poeme romantice 

din Cobzarul fixează limba literară ucraineană), 
ca folclorist şi ca pictor patriot: extraordinarul 
album de gravuri cu locuri istorice naţionale 
Ucraina pitorească.

A încetat din viață la numai 47 de ani. 
Despre acest poet, marele scriitor danez 
Joannes Vilhelm Jensen a spus că era „Un 
geniu universal”.

Taras şevcenko -1850 Orenburg

Poeţi de fală ai comunităţii noastre ucrainene

Taras Hrihorovici şevcenko!



15. iunie

„Popor din Banat, trezeşte-te!" - Sever Bocu <

 oaia 
de Vermeº

După-amiaza zilei de 9 iunie ne-a găsit la 
Vermeș. În ciuda căldurii și a soarelui 

puternic, am venit să ne bucurăm de festivitățile 
și evenimentele care marchează ruga anuală a co-
munei. Am venit cu drag, ca răspuns la invitația 
adresată de către domnul Gerson Teacă și de pri-
marul Ion Iacob Damian.

Ajungând cu puțin timp înaintea formației 
condusă de Marian Jarja, am avut ocazia să ve-
dem punerea la punct a ultimelor detalii înaintea 
începerii propriu-zise a festivității. Totul era aran-
jat, curtea curată avea scena montată și băncile 
aranjate semicircular pentru sătenii care aveau  
să vină. Cu o precizie elvețiană, Gerson Teacă se 
asigura că totul este pus la locul la care trebuie 
să fie, şi că oamenii din formația care trebuia să 
apară au tot ceea ce le trebuie. Momentul de în-
ceput a fost slujba oficiată de doi preoți, cărora li 
s-a alăturat și primarul Damian.  După oficierea 
slujbei de început a urmat primul discurs public 
al primarului reales către cetățenii săi, discurs în 
care le-a urat de bine vermeșenilor, le-a vorbit de-
spre trecut, dar mai ales despre viitor.
Ansamblul „Vermeşana” şi cunoscuţi interpreţi 

de muzică populară au dat tonul veseliei
După momentele solemne, veselia și-a in-

trat în drepturi în prima zi de rugă de la Vermeș, 
formația a început încălzirea atmosferei, oferind 
condiții de calitate pentru desfășurare Ansamblu-
lui de dans „Vermeșana”, care a oferit un frumos 
spectacol sub îngrijirea maestrului coregraf Cip-
rian David, membru al Ansamblului „Timișul” 
din Timișoara, care ne-a împărtășit cu cuvintele 
sale informații despre spectacolul oferit cu ocazia 
rugii. „Lucrez de un an de zile cu copii Ansam-
blului „Vermeșana”, an în care am participat la 
diferite festivaluri, la Herculane, la Timișoara, la 
Reșița, la Zorlenț, la Tormac, la Buziaș. Avem un 
număr de aproximativ 60 de copii, începând cu 
clasa întâi și terminând cu facultate. În programul 
de astăzi vom prezenta trei momente coregrafice, 
primul fiind un dans din zona de munte, al doilea - 
un dans din zona de pustă a Banatului, iar ultimul 
dans, prezentat în premieră aici, un dans, ca să 
zicem așa, din patru zone folclorice ale țării - Ba-
nat, Oltenia, Moldova și Ardeal. În primul rând, 
țin să mulțumesc oamenilor care susțin această 
activitate, în speță Primăria comunei Vermeș și 
Consiliului Local, dar și domnilor Petrică Chi-
odan și Gerson Teacă, care sunt în permanență 
alături de formația de dansuri. Şi tot Primăriei și 
Consiliului Local doresc să le mulțumesc pentru 
costumele care au fost făcute anul trecut, absolut 
toată lumea din Ansamblu are costum gratuit din 
partea Primăriei.”

Dansul copiilor din Ansamblul „Vermeșana” a 
făcut deliciul publicului strâns în fața căminului 
cultural, atât prin talentul și delicatețea lor, cât 
și prin expunerea priceperii în arta coregrafică a 
lui Ciprian David. Copiii îmbrăcați în costume 
populare s-au mișcat sicron pe muzica excelent 
interpretată de formația maestrului Marian Jarja.

Pe lângă programul coregrafic, atmosfera de 
sărbătoare a fost atât de bine întreținută încât 
nu a durat mult până să intre în ring și specta-
tori împreună cu primarul. Una din vocile muz-
icii populare bănățene care au încântat urechile 
vermeșenilor a fost interpreta Mihaela Petrovici, 

glas care a animat începutul distracției la rugă. 
Despre ruga de la Vermeș interpreta Mihaela 
Petrovici spune: „Încă din copilărie, am partici-
pat la rugile satului, în satul bunicilor mei și am 
iubit întotdeauna muzica și tot ceea ce ținea de 
ruga din Banat. Referitor la această rugă, este 
lăudabilă intenția domnului primar de a menține 
această tradiție de a ține în fiecare an ruga și de a 
aduce nume mari la ruga de la Vermeș, iar acest 
lucru este îmbucurător, pentru că datorită dom-
nilor primari din toate comunele se întâmplă 
aceasta și participăm la rugă. Obsevăm că tiner-
etul din sat este aproape de folclorul bănățean, 
iar noi nu putem decât să-i acompaniem, să fim 
alături de ei.”

Mihaela Petrovici punctase un foarte important 
aspect al rugii de la Vermeș, mai precis prezența 

numeroasă a tinerilor, și nu numai prezența, cât și 
implicarea lor în activitățile rugii, tonul distracției 
fiind dat și întreținut de aceștia, în frunte cu pri-
marul Damian. Calitatea interpreților de cea mai 
bună calitate care sunt invitați an de an la ruga de 
la Vermeș mai are un efect, pe lângă spectacolul 
extraordinar oferit publicului, anume apropierea 
tinerilor de folclor, de tradițiile locale străvechi, 
tradiții de care ne îndepărtăm din ce în ce mai 
mult, din cauza vremurilor încărcate de tehnolo-
gie și grabă, fiindcă, nu-i așa, cum se spune, trăim 
secolul vitezei. Ei bine, pentru o perioadă, la 

Vermeș, timpul s-a oprit puțin și a făcut loc voii 
bune în tema folclorului bănățean.

Amfitrion, primarul reales Ion Iacob Damian
Amfitrionul festivităților a fost primarul, 

proaspăt reales, Ion Iacob Damian, care și-a 
făcut cu prisosință datoria în prima seară a rugii, 
găsindu-și cu greu un moment de respiro. S-a ocu-
pat continuu de invitații de seamă din conducerea 
județului, de locuitorii comunei, a vorbit cu ei, a 
dansat împreună cu ei, a fost în mijlocul oame-
nilor. Cu greu am reușit să zăbovim puțin pentru a 
ne spune câte ceva despre organizarea festivităților 
care s-au întins pe trei zile.

„La noi, la Ispas, se sărbătorește ruga 
tradițională. Data se schimbă, dar ziua de joi sau 
vineri rămâne bătută în cuie, fie ea în mai sau în iu-
nie, dar pică într-o joi sau vineri. Din punctul meu 
de vedere, este cea mai frumoasă rugă din zona 
aceasta, mai mult nu aș spune, dar dacă mă întind 
mai tare aș tinde să zic că e chiar cea mai frumoasă 
rugă din Banat prin tradiție și obiceiuri. Având 
Ansamblul „Vermeșana”, care a deschis seara, ne 
mândrim cu copiii noștri, îi susținem, atât eu, cât 
și Consiliul Local le alocăm ce au nevoie, mijloace 
de transport pentru participarea la festivaluri. De 
exemplu, nu demult au participat la festivalul „La-
leaua pestriță”, merg la Muzeul Banatului, suntem 
apreciați de toată zona prin prisma participării 
lor la toate evenimentele dedicate folclorului. 
Noi respectăm tradițiile, iar în privința rugii, noi 
nu putem să aducem muzică fără nume, pentru 
vermeșenii noștri am adus și continuăm să aducem 
toate stelele muzicii populare din zona Banatului și 
nu numai. Cu ani în urmă și Nicolae Furdui Iancu 
a fost la noi, răposata Mariana Drăghicescu, numai 
stele. Și mai mult, avem și un dezavantaj, faptul că 
este rugă și la Silagiu, în județul Timiș, limitrof cu 
noi, și în comuna Berzovia.”

Prima zi de rugă la Vermeș a fost animată, până 
târziu în noapte, de prestația interpreților Cor-
nelia Lupulescu și Vasile Careba, prestații care 
nu au lăsat foarte mulți săteni așezați. Distracția 
a fost pe cinste, spre exemplu, Adrian și Bianca 
Marcu, doi tineri care nu demult s-au casătorit și 
sunt stabiliți în străinătate, au venit special pentru 
ruga de la Vermeș, și s-au simțit foarte bine, mai 
ales că Adrian a făcut și el parte dintr-un ansamblu 
de dans folcloric, Bocșana, astfel că nu și-a putut 
astâmpăra picioarele pe care le bătea pe loc în rit-
mul muzicii formației. Le părea rău că a doua zi 
de dimineață trebuiau să se îmbarce pe avion la o 
oră foarte matinală, însă, din câte mi-au spus, vor 
pleca cu o stare de spirit foarte bună și cu zâmbetul 
pe buze. Acum, plecați în Germania fiind, au mai 
dus cu ei un dram de spirit românesc bănățean.

Ruga de la Vermeş, o sărbătoare de rang înalt

Pagină realizată de Andrei MARIAN

Primarul comunei noastre, domnul Ion Iacob Damian, 
deschide ruga



16. iunie

 oaia de 
Valu lui Traian

„Aici, în Dobrogea, n-am răsărit pe nepregătite" - Nicolae Iorga <

Proiecte la start, la Valu lui Traian!

Pe linie de infrastructură, în comuna Valu 
lui Traian se realizează încă lucrări im-

portante. Vorbim de asfaltare de drumuri, un 
proiect realizat parţial, în valoare de 70 de mi-
lioane de lei, cuprinzând 70% din vatra satului 
şi Zona C integral, realizându-se treptat pentru 
a se sincroniza pe cât posibil cu infrastructura 
subterană şi cu decontările de la Minister. Tot 
acum, se execută proiectarea pentru includerea 
aleilor predate ulterior către Consiliul Local şi 
străduţelor neprinse în proiectul iniţial. 

La investiţiile de canalizare se adaugă 
lucrările de branşamente în zona C, inclusiv 
lucrările de branşamente pe etapa I, ce se vor 
executa în cursul acestui an cu sprijinul S.C. 
RAJA S.A. Constanţa. În ce priveşte finalizarea 
lucrării de introducere a reţelei de gaze, au mai 
rămas de realizat doar suplimentările de reţea, 
care vor fi terminate până la finele anului, dau 
asigurări reprezentanţii Primăriei Valu lui Tra-
ian. Intenţia administraţiei locale este aceea de 

a reuşi asfaltarea tuturor străzilor din localitate, 
după finalizarea lucrărilor la gaze, alimentare 
cu apă şi canalizare. Potrivit acestora, vor mai 
fi amenajate şi asfaltate trotuare pe Calea Do-
brogei şi alte zone unde sunt necesare, fiind 
luate în calcul şi extinderea de spaţiu verde şi 
amenajare de parcuri şi locuri de joacă pentru 
copii.

Alte proiecte aflate în pregătire la Primăria 
Valu lui Traian pentru depunere, funcţie de 
lansarea sesiunilor de finanţare, vizează extin-

derea Şcolii nr 2 „Viceamiral Ioan Murgescu” 
şi a unei săli de sport, o grădiniţă cu program 
prelungit în Zona C, realizarea unor drumuri de 
exploataţie agricolă Zona Nord – de la Strada 
Poana la Strada Pepinierei -, modernizarea 
infrastructurii rutiere locale prin asfaltări de 
străzi. 

Alte proiecte la start, dar care se vor finanţa 
de la bugetul local, vizează realizarea de trotu-
are şi plantare de pomi şi arbuşti ornamentali 
pe toate străzile localităţii, realizarea centrului 
civic şi administrativ în zona lotizată F, trans-
formarea sediului Consiliului local în spital, iar 
apoi o nouă grădiniţă cu program prelingit în 
Zona C şi transformarea anexei grădiniţei e-
xistente în creşă. Se mai doreşte preluarea con-
sumului iluminatului public de către o staţie 
eoliană şi amplificarea şi modernizarea posturi-
lor de transformare pentru îmbunătăţirea ener-
giei electrice. 

Iar lucrurile bune pot continua la Valu lui 
Traian, comuna dezvoltându-se de la o zi la 
alta.

Ada MAxIM

Locuitorii din 
Valul lui Tra-

ian au dat un nou vot 
de încredere domnu-
lui Florin Mitroi, re-
alegându-l cu o ma-
joritate covârşitoare 
în funcţia de primar 
al comunei. Con-
form rezultatelor 
alegerilor  locale din 

5 iunie, 87,5 % din voturile valabile exprimate 
s-au îndreptat spre Florin Mitroi. Pe locul doi 
s-a situat domnul Florin Ţugurel, cu 6,68 %, 
iar pe locul trei, domnul Dragoş Dumitrache, 
cu 5,59 %.

La Consiliul Local, PNL a avut  4881 voturi,  
PSD – 619, UDTMR – 473, iar PMP – 441 de 

voturi.
La Consiliul Judeţean, PNL a obţinut 67,67 

%,  PSD - 11,10 %, UDTMR - 8,17 %, PMP 
- 4,83 %,  ALDE - 2,23%, PRM - 1,85 %, iar 
PER - 1,4 %.

„Voi avea grijă ca proiectele aflate în curs să 
se desfăşoare în continuare, îndeplinind funcţia 
de primar cu toată responsabilitatea pe care o 
aduce. Timp de foarte mult timp, cum spuneam 

şi în ultimul an, am ezitat în privinţa candida-
turii mele pentru un nou mandat. Am decis, 
totuşi, să candidez din următoarele motive: 
avem foarte multe proiecte în derulare, atât din 
fonduri ale bugetului local, cât şi din finanţări 
externe, şi doresc să le duc la bun sfârşit. Pentru 
că scopul meu a fost întotdeauna să modernizez 
această comună şi nu vroiam să îmi las misi-
unea neterminată. În al doilea rând, susţinerea 
dumneavoastră a fost motorul care m-a împins 
înainte. Din studiile realizate de-a lungul anilor 
a reieşit clar că o majoritate zdrobitoare dintre 
dumneavoastră, care îi include şi pe cei mutaţi 
recent, îşi doreşte să termin ceea ce am început 
şi este mulţumită de activitatea mea. Ţin enorm 
la această comună şi i-am dorit binele, tocmai 
de aceea nu vreau să o las de izbelişte tocmai 
acum”, le-a transmis concetăţenilor săi prima-
rul reales, Florin Mitroi.

„Susţinerea locuitorilor a fost motorul care m-a împins înainte!”
Florin Mitroi, primarul comunei Valu lui Traian

Diana MIHAI

În 10 iunie, la Centrul pen-
tru tineret din Valea Seacă, pe 

str. Mihai Eminescu, a avut loc lan-
sarea cărţii intitulate „Ghiorghe Papuc, 
om al cetăţii”. Cartea este editată de 
Editura Academiei Navale „Mircea cel 
Bătrân” şi a fost scrisă de Dr. Mariana 
Păvăloiu, cu ocazia pensionarii domnu-
lui Ghiorghe Papuc. Autoarea volumului 
este consilier local la Primăria comunei 
Valu lui Traian, doctor în arheologie şi fost director al Muzeului de istorie. 
La eveniment au participat personalităţi din lumea literară, dar şi primarul 
localităţii, Florin Mitroi.

lansarea cărţii „Ghiorghe Papuc, 
om al cetăţii”, de Mariana Păvăloiu

Diana MIHAI

De la Valu lui Traian, la Valea Seacă

Ultimul an a fost unul încărcat, cu multe realizări, pentru primarul 
Florin Mitroi. „Preocuparea principală a mea, a întregului aparat 

de specialitate din cadrul Primăriei comunei Valu lui Traian, a Consiliului 
Local, în anul 2015 a fost gospodărirea eficientă a comunei, a bugetului 
local şi, nu în ultimul rând, bunăstarea cetăţenilor, vizând: dezvoltarea in-
frastructurii comunei Valu lui Traian, atragerea de fonduri nerambursabile 
în vederea realizării obiectivelor prevăzute în „Strategia de Dezvoltare 
Durabilă”, atragerea de investitori, repararea şi întreţinerea drumurilor, în 
limita bugetului local; introducerea reţelelor de gaze şi canalizare, asigura-
rea transparenţei în ceea ce priveşte cheltuirea banilor publici şi a acţiunilor 
întreprinse de administraţia publică; eficientizarea serviciilor aparatului 
primăriei prin asigurarea condiţiilor şi a climatului optim de lucru, cât şi în 
relaţiile cu cetăţenii, beneficiarii direcţi ai acestor servicii; organizarea de 
festivaluri, manifestări cultural-distractive şi sportive, cu scopul de a dez-
volta componenta culturală, sportivă şi socială a vieţii cetăţenilor din Valu 
lui Traian”, precizează domnul primar Mitroi.

Bunăstarea cetăţenilor, prioritatea zero
Diana MIHAI
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În atenţia fermierilor!

În perioada 2015 - 2020, România va 
bene-ficia de importante alocări financia-

re de la Uniunea Europeană, fapt ce impune lua-
rea tuturor măsurilor necesare pentru derularea 
fondurilor destinate finanţării politicii agricole 
comune. Sprijinul cuplat se acordă fermierilor 
activi, crescători de animale din speciile bo-
vine, ovine/caprine, şi crescătorilor de viermi de 
mătase, în funcţie de efectivul de animale deter-
minate solicitat/e de beneficiar, din următoarele 
categorii: bivoliţe de lapte, ovine, caprine, taurine 
din rase de carne şi metişii acestora, vaci de lapte, 
viermi de mătase.

Toţi fermierii activi care solicită sprijin cu-
plat trebuie să prezinte adeverinţă emisă de către 
medicul veterinar de liberă practică împuternicit, 
cu excepţia sprijinului cuplat pentru viermi de 
mătase, care atestă că efectivul de animale e-
xistent în exploataţia cu cod ANSVSA, la data 
emiterii adeverinţei, identificat şi înregistrat în 
RNE, este cuprins în Programul acţiunilor de 
supraveghere, prevenire, control şi eradicare 
a bolilor la animale, a celor transmisibile de la 
animale la om, protecţia animalelor şi protecţia 
mediului, identificare şi înregistrare a bovinelor, 
suinelor, ovinelor şi caprinelor.

Documentele care fac dovada utilizării terenu-

lui şi care atestă că acesta este la dispoziţia
fermierului, în conformitate cu prevederile art. 

8 alin. (1) lit. n) din ordonanţă, sunt:
a) adeverinţa conform înscrisurilor din regis-

trul agricol, aferente anului curent de cerere, care 
se completează pe baza unui modelul-cadru 

b) copie conform cu originalul a contractului 
de închiriere/concesiune a suprafeţei agricole, 
încheiat între fermier şi unităţile administrativ-
teritoriale, după caz;

c) copie conform cu originalul a contractu-
lui de concesiune/arendă a suprafeţei agricole, 
încheiat între fermier şi Agenţia Domeniilor Stat-
ului, denumită în continuare ADS, după caz.

Roxana DODOC

Petru CAREBIA - primarul comunei Coșteiu

În urma alegerilor 
locale din 5 iunie, 

domnul Petru Carebia a 
câştigat un nou mandat 
de primar al comunei Co-
şteiu, primind astfel încă o 
dată votul de încredere din 
partea cetăţenilor. Cu oca-
zia aceasta, l-am invitat pe 
domnul primar la u scurt 

dialog.
Domnule primar, cum debutați în noul mandat?

4Avem mai multe proiecte care sunt deja 
în desfășurare, pe lângă lucrurile mărunte care 
trebuie făcute în fiecare zi, în sat avem asfaltări 
de făcut, sistemul de canalizare, drumuri agri-
cole și multe altele, proiecte care sunt pe masă, 
gata făcute, și unul nou care a intrat deja pentru 
finanțare europeană.

Cum ați prioritiza puțin unele dintre proiecte?
4În regim prioritar vor fi, bineînțeles, finali-

zarea lucrărilor la sistemul de canalizare și mo-
dernizarea drumurilor prin asfaltare, acestea ar 
fi mai urgente de realizat în perioada care ur-

mează.
Ce le transmiteți cetățenilor acum, la început 

de nou mandat?
4Doresc să le transmit mulțumiri în primul 

rând, pentru că datorită lor sunt aici, datorită 
lor pot continua proiectele începute, și le sunt 
recunoscător pentru faptul că mi-au acordat în-
crederea pentru încă patru ani de administrație. 
Le doresc sănătate tuturor și fericire la fiecare 
în parte!

Mulþumesc cetãþenilor pentru cã mi-au acordat încredere sã continui proiectele începute!

Interviu realizat de 
Andrei MARIAN

Drăgaica sau Sânzienele

Drăgaica, Sânzienele sau, potrivit calendarului creștin ortodox,  Nașterea Sfântului Ioan Bo-
tezătorul este sărbătoarea pe care o prăznuim în fiecare an în 24 iunie.

Sărbătoare provenită dintr-un vechi cult solar nu își pierde însemnătatea populară nici azi, cre-
zându-se că Sânzienele sunt niște femeie frumoase, divinități nocturne, purtătoare de noroc și fe-
cunditate. Tradiția ne spune că, în noaptea de 23 spre 24 iunie, aceste fete fermecătoare plutesc în 
aer sau umblă pe pământ, cântă, dansează și împart rod holdelor, înmulțesc orătăniile și tămăduiesc 
suferințele oamenilor. Sunt zâne bune, însă nu lipsite de forțe malefice pentru cei păcătoși. 

Ce atrage atenția, însă, este cunoscuta tradiție conform căreia în noaptea Sânzienelor, fecioarele 
își pot visa ursitul. Bineînțeles, nu fără un ritual anume: fetele culeg florile de sânziene, le leagă în 
mici buchețele și pot alege să le pună sub pernă pentru a-și cunoaște, în vis, bărbatul sortit sau le pot 
lăsa peste noapte în grădină pentru a afla dacă se vor mărita sau nu în vara ce a început, lucru ce îl 
vor semnala bobițele de rouă. 

Tot acum, agricultorii fac previziuni meteorologice. Ei sunt atenți la Constelația Găinușei pentru a 
ști, în funcție de momentul în care aceasta răsare, când e bine să se semene grâul. Un alt meteorolog 
al naturii, în ziua aceasta, este cucul. Se spune că, dacă cucul încetează să mai cânte atunci, vara va 
fi secetoasă.

Să sperăm totuși, că vara nu va fi nici prea secetoasă, dar nici prea ploioasă, ci întocmai cum îi 
place românului: însuflețită de căldură, mângâiată de vânt și împrospătată de ploaie, cu rod bun și 
voioșie.

Ionela FANU

Doctorul din natură

Când s-a creat lumea, o forță nevăzută și 
neștiută de noi a avut grijă ca noi, oa-

menii și natura să rămânem mereu conectați.
Bâtranii, mai ales, știu că darurile naturii ne 

țin departe de afecțiuni si boli. Iată, așadar, o 
lista cu plantele pe care ni le dăruiește luna iu-
nie!

Gălbenelele se găsesc peste tot în țară, pe 

lângă garduri, căi ferate, pe terenuri necultivate 
sau pe marginea drumurilor. Se cunosc pentru 
efectele cicatrizante și antiinflamatoare. Ce nu 
se știe, însă, e că pot ameliora durerile în gât, 
ulcerul, afecțiuni ale ficatului sau osteoporoza.

Coada-șoricelului crește pe întinderea 
pașunilor și la margine de drum și ne ajută în 
caz de afecţiuni digestive, enterite, enterocoli-
te, în colicile abdominale sau pentru calmarea 

durerilor menstruale.
Pe lângă fructele aromate pe care ni le oferă, 

cireșul ne poate fi un aliat și în sănătate. 
Codițele de cireș sunt cunoscute pentru efec-

tele benefice pe care le au asupra rinichilor, tra-
tând nefrita, uretrita sau infecțiile urinare. De 
asemenea, ajută în cazul retenției de apă sau a 
afecțiunilor digestive.

dr. Carmen POPESCU

Alexis Zorba

Vacanţa care se apropie îmi oferă prilejul să sugerez 
elevilor comunei noastre pentru lectură câteva din 

cărțile importante ale literaturii.
Aș începe cu o carte a scriitorului Nikos Kazanzakis, 

„Alexis Zorba”. Cu siguranță, mulți dintre cititorii jurnalu-
lui nostru au reușit să vadă și filmul avându-l în rol princi-
pal pe actorul Anthony Quinn.

Pentru a vă stârni și mai mult dorința pentru lectura 
acestui roman excepțional am decupat pentru voi, elevi 
ai comunei Coşteiu, un scurt, foarte scurt pasaj plin de 
înțelepciune. Citiți-l.

„Era un turc bătrân, vecin cu noi. Tare bătrân, tare să-
rac, fără nevastă, fără copii, singur cuc. Hainele îi erau jer-
pelite, dar sclipeau de curățenie. El le spăla, el își gătea și 
curăța podeaua. Seara venea la noi. Se așeza în curte cu 
bunica-mea și alte babe și împletea ciorapi. Acest Hussein-
aga era un sfânt. Într-o bună zi m-a luat pe genunchi și mi-a 
pus mâna pe creștet, ca și cum m-ar fi binecuvântat:

«Alexis, mi-a zis, am să-ți destăinuiesc ceva. Ești prea 
mic să pricepi, dar ai să pricepi când oi fi mare. Ascul-
tă-mă, fiule: pe bunul Dumnezeu, vezi tu, nici ale șapte 
caturi ale cerului, nici ale șapte caturi ale pământului nu-L 
pot cuprinde. Dar inima omului Îl cuprinde. Așa încât, ia 
seama, Alexis, să nu rănești niciodată inima omului!»”.

Datini de pe la noi

Ne-am interesat pentru dumneavoastră

Cartea pentru vacanţă

Ionela FANU
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Pagină realizată de Andrei MARIAN

Clase pentru copii cu nevoi speciale la Bata

Comuna Bata este pe drumul cel bun în privința dezvoltării educaționale și psihologice a me-
diului școlar, o clasă pentru elevii cu nevoi speciale fiind în curs de implementare.

În urma unor testări efectuate de psihologi din cadrul CJRAE (Consiliul Județean de Resurse și 
Asistență Educațională), o clasă pentru elevii cu nevoi speciale, cu profesor de sprijin, va cuprinde 
elevi din ciclul primar și gimnazial al localităților Bata și Țela, și se adresează copiilor cu deficiențe 
de învățare la limba română, citit și scris, și matematică.

Prezența acestui tip de clasă pentru elevi cu nevoi speciale nu este o practică singulară, din 
contră, fiind destul de răspândită la nivel național, mai ales la școlile orășene.

Termenul de depunere a dosarelor s-a încheiat în data de 1 iunie, iar una din condițiile ce trebuie 
îndeplinite este existenţa unui număr minim de zece elevi, în cazul comunei Bata existând 29 de 
elevi înscriși.

Testări naţionale 
pentru copiii claselor primare

Odată ajunși la școala mică a comunei 
Bata, doamna înv. Delia Micurescu 

are bunăvoința de a ne primi, strecurându-ne 
în aglomeratul său program ocupat de către 
pregătirile testărilor naționale.

Finalul anulului școlar este, în comuna Bata, 
marcat de evaluările naționale pentru clase-
le școlii mici. Evaluările naționale, evaluări 
care vizează copiii claselor primare, au ca 
scop dezvoltarea unui control mai bun asupra 
performanțelor și competențelor școlare ale 
elevilor. Frecvența acestor testări este din doi 
în doi ani pentru a se putea gestiona efectul de 
ameliorare al competențelor testate.

În urmă cu câteva săptămâni, participând 
la un eveniment în Arad, mi-a fost dat să-l 

cunosc pe domnul Ioan Micurescu, primarul co-
munei Bata. Domnul primar îmi făcuse o impre-
sie puternică, astfel încât am vrut să văd cum și-a 
rânduit comuna, cum tocmește lucrurile acolo, ce 
păreri au bătanii. Se născuse întrebarea: dacă un 
om este pedant în ținută, oare asemeni îi va fi și 
biroul sau sufrageria? M-am ținut de promisiune și 
am onorat invitaţia.

Am ajuns pe răcoarea dimineții, în calmul 
asemănător pădurilor seculare, într-o lumină cu 
nuanțe albăstrui. Străzile asfaltate, iarba tunsă, lo-
cul era curat. Am gândit rapid că aici sunt oameni 
gospodari.

Oprind mașina chiar la intrare în Bata, am co-
borât pentru dezmorțirea de după un drum lung. 
Am inspirat aerul rece, mai eficient în revigora-
re decât obișnuita cafea. Nu m-am putut abține, 
așa că, de-ndată ce am văzut un bade care-și du-
cea vaca și calul la păscut, l-am și abordat. Era 
bătrân, timpul călcase nemilos peste el, îl durea 
un picior, dar mergea drept. Avea o pălărie arsă 
de soare și uzată, dar hainele îi erau curate. L-am 
întrebat dacă așa sunt oamenii sau aceste semne 
vizibile de hărnicie se datorează edilului. Şi una 
și alta, mi-a răspuns, pentru că, motiva el, „aici 
nu-s locuri pentru oameni leneși”. „Domnul 
primar are merit în cum arată comuna noastră, 
că ne ascultă ofurile”, îmi spuse moşul cu glas 
tărăgănat. Am continuat să-l întreb despre primar 
(defectul gazetarului poate?!), iar el mi-a răspuns 

cu plăcere, vorbind cu mândrie despre cel pe 
care-l votase la recentele alegeri locale.  Am lăsat 
omul să îngrijească de animalele lui și am pornit 
spre centrul localităţii.

Pe drum am mai intrat în vorbă cu câțiva bătani. 
Astfel am aflat că Bata deține pepinieră de plopi 
energetici, loturi de butași expediați la export, nu-
mai anul trecut fiind făcute investiții de circa 1,3 
milioane de lei, suma provenind din banii proprii. 
Școala a fost renovată, drumurile mai lăturalnice, 

care n-au apucat să fie asfaltate, acum sunt în curs 
de asfaltare, sunt organizare tot felul de eveni-
mente pentru cei mici, dar și pentru cei mari, cum 
este Festivalul vânătorii, la care am participat și 
mi-a plăcut de minune.

Ceea ce am apreciat foarte mult a fost faptul că, 
deși s-au făcut multe cu banii comunei, Primăria 
Bata și Consiliul Local iau foarte în serios ac-

cesarea de fonduri europene pentru continuarea 
neîntreruptă a dezvoltării localităţilor.

Sătenii vorbesc foarte frumos de domnul pri-
mar și îi cred. Îmi spune un tânăr pe la treizeci de 
ani: „N-a făcut niciun primar în nicio comună ce 
a făcut el. A renovat biserica, are grijă de oameni, 
a premiat pe domnul și doamna Zarie când au îm-
plinit 60 de ani de căsnicie, a făcut un gest foarte 
frumos oferindu-le o diplomă, un tort aniversar 
și un coș cu flori. În martie, spre exemplu, a fost 
expoziția de artă BataEND, cu vernisaj de picturi, 
deci avem și evenimente culturale. Dacă suntem 
comună, nu înseamnă că nu știm să apreciem arta”.

Mi-am spus şi eu în gând că bătanii sunt mai 
norocoși decât foarte mulți orășeni.

La plecare, după ce îmi petrecusem ziua şi cu 
domnul primar - care a avut grijă să nu-mi scape 
vreun detaliu, prezentându-mi chiar el rase de câini 
de vânătoare, demonstrația de vânătoare cu șoim și 
multe altele de la festival -, l-am întrebat dacă este 
conștient de mulțumirea pe care i-o poartă sătenii. 
M-a privit și mi-a enumerat câteva din inițiative, 
proiecte și viziuni ale sale pentru comună. „Bata, 
la fel ca și orice altă localitate, trăiește prin locui-
torii săi, care trebuie să fie plini de viață, să aibă 
condiții și soluții, nu probleme. Rolul unui primar 
este să mențină vie această resursă și să adminis-
treze resursele pe care le are sau să le producă”. Ce 
mai era de spus?

Avea dreptate, Bata este un etalon în domeniul 
bunei administrări rurale. 

Comuna Bata – etalon de rânduire bănăţeană

Propunerile primarului pentru comuna Bata

Alegerile locale au adus în comuna Bata continuitate administrativă, Ion Micurescu, fos-
tul și actualul primar, având șansa de a-și continua proiectele începute.

În planul administrativ pentru noul mandat, Ion Micurescu își distribuie atenția și eforturile 
asupra tuturor satelor aparținătoare. Spre exemplu, la Țela, primarul Micurescu dorește reabili-
tarea școlii și a grădiniței cu program normal, în satul Bacăul de mijloc se vor lua măsuri de rea-
bilitare a căminului cultural, comuna Bata va avea, și ea, grădinița cu program normal și scoala 
cu clasele I-IV reabilitate, iar mai mult, se va amenaja un parc ce va purta denumirea de „Parcul 
Mocsony”, se va asigura continuitatea manifestărilor cultural-artistice de tradiție a Festivalului 
folk și a Festivalului vânătorilor, ruga satelor Bata și Țela, și caravana tradițiilor.

Lucrările la infrastructură nu sunt, nici ele, neglijate, în planul primarului regăsindu-se re-
alizarea  de infrastructură agricolă (drum de exploatare în terenul extravilan în valoare de un mi-
lion de euro), modernizarea și asfaltarea drumului comunal nr. 83 Bata-Lalașinț, modernizarea 
străzilor din toate satele aparținătoare comunei Bata, construirea unui pod peste Valea Suliniș 
și o parcare pavată, trotuare și șanț pentru eliminarea apei pluviale în centrul civil al comunei 
Bata.
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Pagină realizată cu sprijinul doamnei Adela POPESCU

Ultimul clopoțel pentru elevii claselor a 
XII-a de la Liceul „Sever Bocu” a sunat 

în 2 iunie. La „Predarea Cheii” au participat 
prof. dr. Stelian Boia de la Universitatea „Vasile 
Goldiș” Arad, Primăria Lipova a fost reprezentată 
de doamna Adela Popescu, purtător de cuvânt, 
și domnul ing. Dumitru Bulzan, reprezentantul 
primarului,  elevii,  profesorii școlii și părinții.

Festivitatea a fost deschisă prin cuvântul 
doamnei director, care a încurajat absolvenții să 
se raporteze la valorile spirituale  ale umanității,  
finalizând cu cuvintele lui Bob Moawad: „Cea 
mai bună zi din viața ta este aceea în care decizi 
că viața ta îți aparține ție. Fără scuze și pretexte. 
Fără cineva pe care să te poți sprijini, baza sau 
pe care să-l poți acuza. Darul este al tău - este o 
uimitoare călătorie și numai tu ești responsabil 
pentru ceea ce trăiești. Aceasta este ziua în care 
viața începe cu adevărat”.

Domnul Stelian Boia și-a exprimat bucuria de 
a participa la festivitățile liceului a cărui părinte 
spiritual este Sever Bocu, de origine din satul 
Șiștarovăț, satul natal al dumnealui. Le-a dorit 
absolvenților să-și împlinească toate visurile, 
succes la examenele vieții, să valorifice tot ce au 
asimilat în cei patru ani, fiind la fel de puternici 

și demni precum Sever Bocu, care dă numele 
liceului pe care l-au absolvit.

Festivitatea a continuat cu anunțarea șefei de 
promoție - Dana Ioana Boncuţ, din clasa a XII-a 
B, profil theoretic. Aceasta a ținut cuvântul de 
rămas bun din partea claselor a XII-a, stârnind 
lacrimi de emoție. La rândul ei, eleva Raluca 
Martin, din clasa a XI-a A, le-a adresat elevilor 
de clasa a XII-a câteva cuvinte din partea celor 
care acum repetă rolul pentru actul final.

Într-un moment solemn care a emoționat 
toată audiența, „Cheia” liceului a fost înmânată 
elevilor din clasa a XI-a. Tot în acest cadru 
festiv a avut loc și premierea claselor a XII-a, 
sub patronajul doamnelor profesori diriginți: 
Georgeta Ocneriu la clasa a XII-a A, Liliana 
Onete la clasa a XII-a B, Simona Roba la clasa 
a XII-a C.

Festivitatea de „Predarea Cheii” la liceul „Sever Bocu”

„Drum deschis către o carieră europeană 
în domeniul serviciilor” este un proiect de 
mobilitate pentru formare profesională realizat 
de Liceul Sever Bocu din Lipova, în parteneriat 
cu instituţii din Cipru şi Portugalia. Proiectul 
se adresează unui grup de 32 de elevi selectaţi 
din clasele a XI-a din filiera tehnologică, 
profil servicii, calificările tehnician în activități 
economice (16 participanți) și tehnician în 
activităţi de comerţ (16 participanți) de la Liceul 
„Sever Bocu” Lipova și are ca scop asigurarea 
pregătirii profesionale la un nivel calitativ înalt. 
În momentul în care absolventii doresc să se 
angajeze întâmpină dificultăți pentru că nu 
dispun de experiență practică în concordanță 

cu cerințele actuale ale locului de muncă, lucru 
cauzat de deficiențe în realizarea stagiilor de 
pregătire practică la nivelul școlii noastre. 
Partenerii proiectului sunt Camera de Comerț 
și Industrie și Cda College Paphos, parteneri 
de primire, împreună cu partenerul intermediar 
Rivensco Consulting Paphos, supermarketurile 
Coutada doce și O Requintado Barcelos, 
parteneri de primire, împreună cu organizația 
intermediară Associação Intercultural Amigos 
da Mobilidade Barcelos, Portugalia.

Mobilitățile se vor desfășura în două fluxuri 
concomitente în cele două țări - Cipru și 
Portugalia, în luna martie 2017. Astfel, elevii de 
la calificarea tehnician în activități economice își 

vor desfășura activitățile în Cipru la  Camera de 
Comerț Paphos și CDA Colegiu, cu sediul social 
la Nicosia și punct de lucru în Pafos. Elevii de 
la calificarea tehnician în activități de comerț 
își vor desfășura activitățile în Portugalia, la 
organizațiile de primire Coutada doce/Minipreço 
și Requintado Supermercados din Barcelos, câte 
opt elevi, sub îndrumarea tutorilor de stagiu. 
Mobilitatea va deschide  drumul spre cooperarea 
internațională în domeniul formării profesionale, 
va sprijini dezvoltarea resursei umane din școală, 
va avea rolul de stimulent pentru ceilalți elevi ai 
școlii.

„Drum deschis către o carieră europeană în domeniul serviciilor”

Prof. Oviduţa BERINDEI, 
directorul liceului Sever Bocu lipova

Oraşul Lipova a iniţiat în urmă cu 
11 ani o colaborare frumoasă cu 

localitatea Castelvetro di Modena din Nord-
Estul Italiei. Prin inţiativa doamnei Titiana 
Chisbac – reprezentanta Asociaţiei pentru 
Înfrăţiri din Castelvetro di Modena, care a luat 
legătura cu reprezentanţii administraţiei locale 
a oraşului Lipova, vizita delegaţiei italiene a 
fost concretizată în perioada 6-8 mai, în frunte 
cu primarul localităţii Castelvetro di Modena 
– Fabio Franceschini, Titiana Chisbac – şi 
Monica Poli – consilier în cadrul Primăriei din 

Castelvetro di Modena.
Cele trei zile petrecute de către delegaţia 

italiană la Lipova au fost de bun augur pentru 
ambele oraşe, Lipova şi Castelvetro. Delegaţiei 
italiene i s-a pregătit un program foarte 
diversificat, în care au fost incluse primirea 
oficială la Primăria Lipova, vizite făcute în oraş şi 
împrejurimi, la diverse obiective turistice (Băile 
Lipova, Basilica „Maria Radna”, zona Podgoriei 
Aradului, Cetatea Şoimoş, Biserica Ortodoxă 
„Adormirea Maicii Domnului”, Bazarul Turcesc, 
Centrul istoric al Lipovei, Parcul Central), 
precum şi câteva dintre clădirile reabilitate în 
ultimii ani, cu un rol important pentru domeniul 
socio-cultural şi educativ al oraşului Lipova 
(Centrul Recreativ Orăşenesc Lipova, Casa 
de Cultură a Oraşului Lipova sau Centrul de 
Informare Turistică Lipova). Oaspeţii au fost 
însoţiţi de primarul Mircea Jichici, Vasile Dodon 
– viceprimar, Adela Popescu – consilier, Adriana 
Nedescu – consilier,  precum şi de directorul 
Liceului „Atanasie Marienescu” Lipova, domnul 
Lucian Donţu. Înfrăţirea cu oraşul Castelvetro di 
Modena din Italia reprezintă o nouă prietenie 
foarte specială pentru oraşul Lipova, ambele părţi 
întrevăzând un viitor benefic în urma dezvoltării 
acestei înfrăţiri.

Delegaţie italiană în vizită la lipova!
Diana MIHAI

„Noaptea muzeelor” 
– un mare succes la lipova!
De 12 ani publicul românesc se bucură de 

o noapte în care muzeele din toată țara își 
deschid porțile pentru a celebra Noaptea Muzeelor, un 
eveniment patronat de Consiliul Europei, de UNESCO 
și de Consiliul Internațional al Muzeelor. Astfel, în 
21 mai, Muzeul Orăşenesc Lipova şi-a primit într-
un mod deosebit publicul, doritorii putând să viziteze 
gratuit sălile muzeului şi să participe la manifestările 
culturale pregătite special. Programul a început cu 
prezentarea cărţii „Parfum de poezie”, a scriitoarei Ana 
Olimpia Nicolescu, continuând cu vernisajul expoziţiei 
de quilling „Flori multicolore”, pregătită de copiii din 
cadrul Atelierului Fanteziei – Clubul Copiilor Lipova, 
coordonaţi de prof. Camelia Iordache. A urmat, în 
curtea muzeului, un spectacol artistic de muzică şi 
poezie, pregătit de artişti locali: interpretul de muzică 
folk Pavel Filipaş,  elevi din cadrul Liceului „Atnasie 
Marienescu” Lipova, coordonaţi de prof. Ancuţa 
Opriş,  trupa vocal-instrumentală din cadrul Clubului 
Copiilor Lipova, coordonată de prof. Codrin Drăgoi, şi 
Cenaclul literar „Muza” Lipova, care a oferit un recital 
de poezie. Gazda evenimentului cultural, reprezentanta 
Muzeului Orăşenesc Lipova – Corina Dubeştean-Ianota, 
a fost alături de vizitatori, oferindu-le toate informaţiile 
necesare. „Prezenţa unui public atât de numeros 
nu poate decât să ne bucure foarte mult, acest fapt 
demonstrând din nou că arta şi cultura sub diversele ei 
forme va rămâne  mereu în sufletul oamenilor, indiferent 
de vârstă”, spune Corina Dubeştean-Ianota.



20. iunie

„Aici, în Dobrogea, n-am răsărit pe nepregătite" - Nicolae Iorga <

 oaia 
de Crucea

Domnul Gheorghe Frigioi a câştigat 
un nou mandat la Primăria comunei 

Crucea. Datele oficiale arată că domnia sa 
a avut cu o sută de voturi mai multe decât 
principalul contracandidat, la alegerile locale 
din 5 iunie. Gheorghe Frigioi deţine funcţia 
de primar încă din anul 2000 şi se clasează în 
continuare în topul preferinţelor electoratului 
din localitate, care i-a dat din nou votul de 
încredere, pentru realizările ultimilor ani 
în fruntea administraţiei. Primarul comunei 
Crucea face parte din categoria oamenilor care 
vorbesc puţin şi fac mult, o atenţie deosebită 
acordând învăţământului şi infrastructurii 
stradale. Şeful administraţiei publice din 

Crucea spune că 2015 a fost un an bun, pe 
care l-a trecut cu bine împreună cu locuitorii 
comunei pe care o conduce. A dus la bun 

sfârşit proiecte de anvergură, în care, spune 
acesta, a investit mult suflet. Este vorba 
despre reabilitarea Primăriei Crucea, realizarea 
Centrului de Informare Turistică şi finalizarea 
Turbinei Eoliene şi a Staţiei de Biogaz, toate 
cele trei realizate din fonduri europene. Până 
în prezent, edilul a adunat multe reuşite şi a 
dus la bun sfârşit toate proiectele pe care le-a 
avut în plan. Şi anul în curs se anunţă a fi unul 
bogat în ceea ce priveşte investiţiile derulate 
în comună, fiind demarate şi lucrările la 
introducerea reţelelor de apă în satele Crişan, 
Şiriu, Stupina şi Gălbiori, dar şi lucrările pentru 
finalizarea grădiniţei construite în localitatea 
Crucea. Clădirea este ridicată cu fonduri de la 
Ministerul Educaţiei, iar lucrarea este estimată 
la circa 400.000 de lei.

Gheorghe Frigioi reales la Primăria Crucea!
Diana MIHAI

Spectacol de excepţie pentru micuţii din Crucea!

Primăria şi Consiliul local al comunei 
Crucea a organizat un spectacol 

cultural artistic de excepţie pentru cei mai 
mici dintre locuitori, şi nu numai, pentru a 
marca Ziua Copilului. Personajele preferate 
ale copilăriei au urcat pe scenă, începând 
cu ora 18:00, în curtea Liceului Tehnologic 
Crucea, pentru a participa la un eveniment 
festiv oferit de „Trandafirul Dobrogean. A 
urmat apoi un concert adresat şi „copiilor de 
orice vârstă”, cu participarea artiştilor Lora, 
Erika Isac şi Costin Bârjovanu. Spectatorii 
s-au bucurat astfel de muzică pe placul lor, 
bifând momente de bucurie nepreţuită în 
amintirea anilor celor mai frumoşi, cei ai copilăriei.

Diana MIHAI

Gheorghe FRIGIOI - primarul comunei Crucea

La câştigarea unui 
nou mandat în frun-

tea administraţiei locale 
din comuna Crucea, pri-
marul Gheorghe Frigioi 
ne-a acordat un scurt in-
terviu prin care le transmi-
te mulţumiri concetăţenilor 
săi şi îi asigură că va face 
tot ce îi stă în putinţă pen-
tru dezvoltarea zonei. 

Domnule primar, locuitorii comunei Crucea 
v-au dat şi în 5 iunie votul de încredere. Cu ce 
gânduri aţi început un nou mandat, iată, în frun-
tea administraţiei locale?

4Gândurile sunt aceleași: să realizăm ceva 
pentru oameni, deoarece fiecare proiect îl fa-
cem pentru noi înșine, suntem parte a acestei 
comunități și beneficiarii direcți a ceea ce îm-
plinim. Să facem în așa fel încât oamenii să își 
găsească mai ușor de lucru, și ne bucurăm că, în 
perioada trecută, în ultimii doi ani, am reușit să 
facem peste 60 de locuri de muncă, și credem 
noi că e un lucru foarte important, în condițiile 
în care tinerii noștri pleacă în străinătate să își 
găsească de lucru. Vom continua investițiile pe 
care le-am început și menționez că nu au fost 

începute pompieristic, pentru că veneau alege-
rile, ci în urma unui calendar al accesării de fon-
duri europene și, nu în ultimul rând, cu fonduri 
locale, prin ceea ce am cuprins în strategia de 
dezvoltare locală până în anul 2020.

Care ar fi prioritatea zero pentru perioada ur-
mătoare din mandatul tocmai început?

4Finalizarea lucrărilor de alimentare cu 
apă, deoarece avem patru localități unde sunt 
lucrări în acest moment. În unele lucrările sunt 
realizate în proporție de peste 80% și sperăm 
ca până la sfârșitul anului să fie toate finaliza-
te, astfel încât oamenii să aibă apă curentă. De 
asemenea, tot o prioritate, și o bucurie în ace-
lași timp, este că am câștigat, chiar în 7 iunie, 
după alegeri, proiectul de extindere a Liceului 
Tehnologic din Crucea. A fost declarat eligibil și 
există fonduri și pentru aceasta, să fie finanțat 
proiectul pe care l-am depus de asfaltare a stră-
zilor din localitățile Gălbiori și Băltăgești, și con-
tinuăm astfel ca până în 2018, spunem noi, să 
avem toate cele șase sate cu străzile interioare 
și drumurile comunale asfaltate. Ceea ce am 
constatat, și îmi pare rău că nu au făcut-o mai 
mulți, administrația locală nu doar de la Cru-
cea, ci în general, este cea care a făcut posibil 
pasul înainte al României. Primarii de comune, 

mai mici sau mai mari, municipii, prin asfaltarea 
unor străzi, prin canalizare, alimentări cu apă 
și modernizări, am făcut ca această țară să se 
apropie cât mai mult de ceea ce înseamnă Eu-
ropa. Dar nimeni nu vrea să vadă acest lucru, 
toți văd lupta politică, certurile, unde toată lu-
mea își dă cu părerea. Nimeni nu spune „așa 
zice în lege, așa trebuie să facem”. Toți spun 
„eu cred” și încheie cu „mie îmi spui, domnule?! 
Eu care le știu pe toate”, din păcate.

Ce le transmiteţi oamenilor din comuna dum-
neavoastră, celor care v-au sprijinit şi pentru 
care trebuie să lucraţi alţi patru ani?

4Trebuie să înțeleagă că ne dorim liniște, 
stabilitate. Le doresc din tot sufletul să aibă 
parte de acea tihnă pentru a putea lucra, îi asi-
gur că am înțeles doleanțele lor și cred că echi-
pa ce se va forma, prin depunerea jurământului 
de către primar și constituirea consiliului local, 
a înțeles mai bine lucrurile de care comunitatea 
are nevoie, chiar dacă de multe ori sunt proble-
me care țin mai mult de persoană și nu de co-
lectiv, trebuie să răspundem și nevoilor perso-
nale, dar în primul rând celor ale colectivității.

Am înþeles mai bine lucrurile de care comunitatea are nevoie!

Interviu realizat de 
Diana MIHAI
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„Popor din Banat, trezeşte-te!" - Sever Bocu <

 oaia 
de Cenei

Hotărârea Nr. 40 cu privire la stabilirea 
impozitelor și taxelor locale pentru anul 2016

Art. 1. Impozitele și taxele locale pentru anul 
fiscal 2016 pe raza comunei Cenei sunt cele sta-
bilite prin prezenta hotărâre.

Art. 2. Orice persoană fizică care are în pro-
prietate o clădire situată pe teritoriul UAT co-
muna Cenei datorează anual impozit pentru acea 
clădire, exceptând cazul în care în prezentul titlu 
se prevede diferit.

Art. 3. Pentru clădirile rezidențiale și clădirile 
anexă, aflate în proprietatea persoanelor fizice, 
impozitul pe clădiri se calculează prin aplicarea 
unei cote de 0,1 % asupra valorii impozabile a 
clădirii.

Art. 4. Pentru clădirile nerezidențiale aflate 
în proprietatea persoanelor fizice, impozitul pe 
clădiri se calculează prin aplicarea unei cote de 
0,2% asupra valorii care poate fi rezultată dint-
un raport de evaluare. 

Art. 5. Pentru clădirile rezidențiale aflate în 
proprietatea persoanelor juridice, impozitul se 
calculează prin aplicarea unei cote de 0,2% asu-
pra valorii impozabile a clădirii.

Art. 6. Impozitul pe clădiri se plătește anual, 
în două rate egale, până la 31 martie și 30 sep-
tembrie. 

Art. 7. Pentru plata cu anticipație a impozitu-
lui pe clădiri, datorat pentru întregul an de către 
contribuabili, până la data de 31 martie a anului 
în curs, se acordă o bonificație de 10%

Art. 8. Taxa pe clădiri se plătește lunar, până 

la data de 25 a lunii următoare fiecărei luni din 
perioada de valabilitate a contractului prin care 
se transmite dreptul de concesiune, închiriere, 
administrare ori folosință.

Art. 9. Impozitul pe teren se stabilește luând 
în calcul suprafața terenului, rangul localității în 
care este amplasat terenul, zona și categoria de 
folosință. Pentru terenul arabil se percepe 28 lei/
ha, la pășune și fâneață - 21 lei/ha, viță de vie - 
46 lei/ha, livadă - 53 lei/ha, pădure – 28 lei/ha.

Art.10. Impozitul pe mijloacele de transport 
se datorează pe perioada cât mijlocul de trans-
port este înmatriculat sau înregistrat în Româ-
nia. Taxele se plătesc la bugetul local al unității 
administrativ-teritoriale unde persoana își are 
domiciliul.

Roxana DODOC

Transparenţă decizională

Stare Civilă
căsătorii

21 mai 2016
Balasz Marius Alin şi Szabo Beata Andreea

Maniț Dumitru şi Grigoraș Lucica
Grițar Vasile şi Amariei Mariana

Decese
15 aprilie 2016 

Velia Ioan
născut în 29.04.1935 – Cenei

2 mai 2016 
Kirsch Mihai

născut în 25 martie 1929 - Bobda
10 mai 2016

Paleu Marghiloaia
născută în 19.09.1929 - Cenei

Sfinţirea Clubului cultural la Cenei

Prin strădania părintelui Macavei Răzvan 
Borivoi, parohul Bisericii ortodoxe 

sârbe din Cenei, la fosta școală gimnazială din 
localitate s-a renovat și amenajat un club dedicat 
activităților culturale. În data de 28 mai a avut loc 
evenimentul de sfințire a acestui local. „Am avut 
cinstea de a avea în mijlocul nostru pe părintele 
Vicar Marinco Marcov, pe Arhimandritul Iustin 
Stoianovici, preotul Milivoi Gornic, preotul Ivan 
Popov şi pe preotul Slobodan Vuici, alături de  
credincioșii locașului de cult. În viitorul apropiat 
va fi amenajat mult așteptatul spațiu pentru 
muzeu, care va găzdui exponate adunate și 
păstrate de familia profesoarei Biliana Rancov”, 
ne-a spus Alexandra Stefanov, membru important al comunităţii din Cenei.

Roxana DODOC

Gabriel ILAŞ - primarul comunei Cenei

După încheierea ale-
gerilor locale din 5 

iunie, Gabriel Ilaş a obţinut 
un nou mandat de primar al 
comunei Cenei. L-am invitat 
pe domnia sa să ne spună 
câteva cuvinte la începerea 
acestor patru ani care stau 
în faţă la conducerea admi-
nistraţiei locale.

Domnule primar, cum 
vedeți începerea noului mandat?

4Plecăm, încă o dată cu curaj, să continu-

ăm proiectele începute și cu altele noi, proiec-
te despre care nu am vorbit până acum, dar pe 
care le voi prezenta în acest nou mandat.

Puteţi să ne menţionaţi, totuşi, câteva dintrei 
acestea?

4Mai întâi ducerea la finalizare a proiectului 
de canalizare pe raza localității Cenei cu stație 
de epurare, proiectarea și construirea unei 
zone de agrement sportiv, cu nou teren de fot-
bal dotat cu vestiare, și vom continua moder-
nizarea tuturor străzilor din localitatea Bobda. 
De asemenea, vizăm o mai mare implicare și 
activitate în zona culturală, plănuim activitate 

legată de biblioteca comunală, spectacole ar-
tistice la căminul cultural și mai multe acțiuni ce 
vizează tinerii.

În perioada imediat următoare ne vom ocu-
pa de o organizare cât mai bună a unei zile jubi-
liare legate de data construirii bisericii catolice 
din Cenei, pentru că se împlinesc 120 de ani de 
la sfințirea bisericii. Sunt așteptați invitați din 
Germania, foști etnici nemți plecați vor să vină 
să participe și ei, astfel vrem să dăm o amploa-
re cât mai frumoasă evenimentului.

Vizãm o mai mare implicare în zona culturalã! 

Dialog consemnat de 
Andrei MARIAN

Al nouãlea cântec despre viaþã 
Groazele nopţii 
ning peste noi aidoma fulgilor 
şi lumea uită cuvintele magice 
de-ntoarcere spre eul său. 
Bărbaţii şi femeile se scufundă 
în dezmăţul care abundă multicolor 
chiar şi în pridvor, 
în frământările nemărginite 

ale coapselor albe şi moi. 
Adesea nu mai auzi, amice, nimic altceva. 
Noaptea Vieţii. 
Numai zarea din chinga păcatului 
îşi pune straiele consolării, albe. 
Câmpul tremură 
în îmbrăţişarea 
drumului lung de fier, 
ducându-l, prin noapte, spre infinit.

Dušan Vasiljev (1900–1924), 
unul din marii tragici ai 

literaturii sârbe, deși a murit de tânăr,  
din cauza unor probleme de sănătate, 
poetul sârb a apucat să lase în urma sa 
mai multe poezii, unele scrise chiar la 
Cenei, unde a locuit, a scris și a lucrat 
ca învățător, între anii 1919-1923.

Traducere de Ivo Muncian

Poeti ai comunităţii sârbe din comuna noastră

Dušan Vasiljev 
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Peştera Româneşti -
 obiectiv turistic pentru oaspeţii noştri

Prof. Dumitru TOMONI

Ca de fiecare dată când 
trecem prin oraşul 

castanilor, pitorescul Făget, 
îi facem o vizită şi aprecia-
tului profesor Dumitru To-
moni, om cu viziune largă 
asupra vieţii educaţionale şi 
culturale, care niciodată nu 
ne-a refuzat când i-am cerut 
din timpul său câteva minu-
te de discuţii liniştite. Şi re-
dăm mai jos cele discutate cu 

domnia sa...
Domnule profesor, un dialog cu dumneavoas-

tră nu poate fi îngrădit doar între parametri locali, 
de aceea vă și întreb: de ce școala universitară ro-
mânească parcurge un atât de trist traseu valoric?

4Pentru că sunt dascăl și am rămas în în-
vățământ, chiar dacă între timp s-au ivit și alte 
oportunități mult mai tentante, voi vorbi despre 
școala românească. Dacă, până prin 2010, am 
crezut că, printr-un proiect bine articulat sus-
ținut de un ministru cu viziune și determinare, 
școala se putea schimba în bine, acum nu mai 

cred într-o schimbare benefică. Demotivarea 
profesiei printr-o salarizare jignitoare a făcut ca 
în ultimii ani să intre în sistem oameni fără vo-
cație, mai degrabă „purtători de cataloage” de-
cât formatori de conștiințe, blazați și nedispuși 
la sacrificiu și efort continuu de perfecționare. 
Ori fără motivare, fără efort și fără dăruire nu se 
poate face o schimbare în bine. Pe de altă parte, 
politizarea excesivă a sistemului prin numirea în 
funcții a unor oameni fără performanțe profesi-
onale și credibilitate, precum și desele schimbări 
de legislație școlară făcute de fiecare ministru 
la preluarea mandatului pun în imposibilitate 
structurarea unui proiect coerent și de durată în 
învățământ. Nu în ultimul rând, falsele modele 
de succes mediatizate zilnic, cât și corupția din 
societate influențează atitudinea rezervată și 
chiar ostilă a multor părinți și elevi față de școa-
lă.

Unui oaspete ce i-ați prezenta din orașul Făget  
pentru a-i îmbogăți zestrea cunoașterii?

4I-aș spune că Făget merită vizitat, i-aș re-
comanda să se plimbe prin centrul civic și să vi-
ziteze Muzeul de Istorie și Etnografie, și Liceul 

Teoretic Traian Vuia.
Sunteți un cunoscut și respectat istoric, iată de 

ce vă întreb dacă unirea Banatului cu România pu-
tea fi realizată cu mai multă exigență bănățeană? 
Şi vă întreb, amintindu-mi că Sever Bocu a murit 
cu regretul „Că nu am negociat înțelept unirea cu 
Bucureștiul”.

4Sever Bocu, Traian Vuia și alți fruntași ai 
mișcării naționale românești, deși s-au implicat 
fără rezerve pentru unirea Banatului cu Româ-
nia, au criticat influența nefastă a politicianismu-
lui din Vechiul Regat. Cu siguranță și-au dorit o 
altă Românie, dar, la sfârșitul anului 1918, Bana-
tul a trecut de la ocupația maghiară la cea sâr-
bească, iar jocul marilor puteri era imprevizibil. 
De aceea era dificil, dacă nu imposibil, să pledezi 
pentru o unire condiționată. Si totuși o descen-
tralizare reală era posibilă și benefică pentru Ba-
nat și pentru alte regiuni.

Un gând pentru elevii orașului Făget?
4Să-și amintească zilnic că sunt elevii unui 

liceu care are un nume și un renume.

Fãrã efort ºi fãrã dãruire nu se poate face o schimbare în bine!

Dialog consemnat de 
Alina SIMION

În urma alegerilor locale din acest an, 
la Făget, majoritatea sufragiilor pentru 

scaunul de edil au fost câștigate de Marcel 
Avram, cu un număr de 2.112 voturi valabil 
exprimate.

Acesta nu este primul mandat al lui Marcel 
Avram, câștigarea alegerilor locale din acest 
an fiind dovada implicării sale în administrarea 

Făgetului. În ultimii patru ani, în Făget, 
administraţia locală condusă de Marcel Avram 
a realizat mai multe lucrări de construcție și 
modernizare, printre care un bloc ANL, Parcul 
Gării, cu un complex de joacă dedicat copiilor, 
cuprinzând și un teren sportiv dotat cu iluminare 
nocturnă, s-au asfaltat străzi atât în Făget, cât și în 
localitățile aparținătoare. Făget are infrastructură 
de apă și canal, și multe alte lucrări de reabilitare, 

cum ar fi reabilitarea termică a Grădiniței cu 
Program Prelungit, incluzând geamuri termopan, 
anvelopare și zugrăvire, reabilitarea acoperișului 
Liceului Teoretic Traian Vuia din Făget, iar 
acestea sunt numai câteva dintre cele realizate în 
mandatul 2012-2016.

Prezența la vot în Făget s-a ridicat la un 
procent de 66,36% din totalul alegătorilor 
făgețeni.

Domnul profesor Marcel Avram, reales primar al Făgetului
Andrei MARIAN

Izvorul lui Miron – 
ctitorie a Patriarhului Miron Cristea 

Săpăturile arheologice din zona satului Românești, comuna 
Tomești, din județul Timiș, demonstrează prezența omului 

acolo din cele mai vechi timpuri. 
În 1911, după ce a mers să sfințească biserica din Făget, Elie Miron 

Cristea, Episcopul Caransebeșului și viitorul prim Patriarh al Bisericii 
Ortodoxe Române a făcut o vizită canonică în eparhie. Cu acest prilej, 
la 23 iulie, în fața a zece mii de credincioși, a săvârșit Sfânta Liturghie 
în aer liber, în dreptul unui izvor cu apă caldă. În amintirea zilei și a 
importantei vizite, oamenii au numit locul Izvorul Miron. Au înălțat 
acolo o troiță și, apoi, o biserică și o clădire pentru călugării care 
aveau să formeze o mică mănăstire. Cel care a deschis lista ctitorilor 
a fost însuși  Elie Miron Cristea, care a donat 1.000 de coroane și, 
în cinstea căruia, până astăzi, biserica poartă hramul Sfântului Ilie 
Tesviteanul.  

Biserica a fost construită în formă de navă, din piatră și cărămidă, 
pe o fundație de piatră. Abia după 1979, când s-au început lucrări de 
reparații pentru toate clădirile existente, s-au pregătit și pereții biseri-
cii pentru pictură. Așa a devenit Mănăstirea Izvorul Miron cunoscută 
drept  „Voronețul Banatului”. 

De câțiva ani, biserica este în noi reparații, iar slujbele se fac în 
paraclisul de iarnă – Izvorul Tămăduirii – respectiv în paraclisul de 
vară. O bogăție a mănăstirii este, din 1993, muzeul în care se găsesc 
icoane pe tablă, sticlă și lemn, o cădelniță din Țara Sfântă, din 1965 
și cărți vechi. 

Andrei MIHAI

locuri de pelerinaj în zona Făgetului

Începând din anul 1984, Asociația Speologică Speotimiș organizează 
în această peșteră o serie de concerte la care au participat nume 

sonore ca: Filarmonica Banatul, Ștefan Ruha, Kathleen Evans, Alexandra 
Guțu, Gabriel Croitoru, Corala „Sabin Drăgoi”, grupurile Bega Blues Band, 
Survolaj, Nightlosers, Cargo, Celelalte Cuvinte, Implant Pentru Refuz și, 
nu în ultimul rând, Zdob și Zdub, care au adus în Peștera Românești un 
număr record de 2.000 de spectatori.

Accesul la peșteră se face:
• Din Timișoara, pe drumul E70 Timișoara - Lugoj, apoi pe DN 68A (spre 

Deva, prin Făget), până la Coșava.
• Din Deva, DN 68A (spre Lugoj prin Margina) până la Coșava.
• Din Coșava se urmează șoseaua spre Valea lui Liman, până în localitatea 

Românești.
• Din Românești, există un traseu parţial accesibil auto până la peșteră,  

o oră de mers pe jos, care părăsește satul în dreptul cimitirului. Se 
urmăreşte marcajul cu cruce galbenă.

Se mai poate ajunge 
l a  peș t e r ă  u rmând 
drumul pe la Mănăstirea 
Izvorul lui Miron, apoi 
încă 2,5 km de mers, 
spre Fărășești. Se ajunge 
în dreptul unui sector de 
chei, de unde mai sunt 
120 metri de urcat în 
versantul stâng geografic 
pe potecă,  până la 
intrarea în peșteră.

Acorduri celeste în inima trecutului

Andrei MIHAI
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 oaia 
de Topraisar

„Aici, în Dobrogea, n-am răsărit pe nepregătite" - Nicolae Iorga <

Al e g e r i l e 
l o c a l e 

din 5 iunie au 
a d u s  u n  n o u 
mandat de primar 
domnului Stelian 
Gheorghe, aflat la 
cârma Primăriei 
Topraisar încă din 
anul 2000. Edilul 

a fost reales de către locuitorii comunei cu un 
procentaj de 78,92% din totalul voturilor valabil 
exprimate. „Încă din primele zile ale primului 
mandat, 2000-2004, am acţionat în vederea 
obiectivelor pe care mi le-am propus, dar şi 
pentru rezolvarea tuturor problemelor cu care se 

confruntă cetăţenii comunei Topraisar”, spune 
primarul Stelian Gheorghe. În acest sens, edilul 
comunei enumeră câteva dintre proiectele pe care 
a reuşit să le realizeze în mandatul abia încheiat. 
“Până în prezent, am pus accent pe reînfiinţarea 
şi modernizarea Grupului Şcolar Topraisar, dar 
şi pe reabilitarea unităţilor de învăţământ din 
comună. La nivelul acestor instituţii au fost 
efectuate împrejmuiri ale clădirilor, reparaţii 
capitale ale instalaţiilor electrice, iar tâmplăria 
veche a fost înlocuită cu una de tip termopan. 
De asemenea, a fost înfiinţat, printr-un program 
guvernamental, un laborator de informatică, 
dotat cu 25 de calculatoare”, menţionează 
edilul. Primarul comunei mai spune că nu numai 
învăţământul a reprezentat o prioritate pentru 

Primărie şi Consiliul Local, una dintre realizări 
fiind şi aceea a reparării şi reabilitării drumurilor 
comunale pe o distanţă de peste şapte kilometri. 
Totodată, s-a mai pus accent şi pe punerea în 
posesie şi eliberarea titlurilor de proprietate, 
potrivit Legii 1/2000, pe electrificarea cartierului 
nou din satul Biruinţa, pe realizarea Planului 
Urbanistic General al comunei, precum şi pe 
extinderea iluminatului public cu o sută de lămpi 
noi. În ce priveşte planurile creionate pentru 
noul mandat câştigat, primarul Stelian Gheorghe 
a anunţat că doreşte pietruirea a aproximativ 
15 kilometri de drum comunal, extinderea 
reţelei de apă potabilă din satul Topraisar, dar 
şi să construiască o sală de sport la şcoala din 
localitate.

„Încă din primul mandat am acţionat în vederea obiectivelor pe care mi le-am propus!”
Stelian GHEORGHE, primarul comunei Topraisar

Primarul Stelian Gheorghe a început 
exercitarea celui de al cincilea mandat 

în fruntea adminstraţiei locale din comuna 
Topraisar, fapt care demonstrează că se bucură 
de toată încrederea cetăţenilor din zonă. 
Făcând o trecere în revistă a lucrurilor pe care 
le-a realizat de când este primar, observăm 
că priorităţile sale au vizat investiţiile în 
educaţia elevilor, dar şi a infrastructurii 
privind unităţile de învăţământ, şi a încercat 
să atragă fonduri europene, pentru ca astfel 
contribuţia administraţiei publice locale să 
fie foarte mică în comparaţie cu costurile 
totale. De departe unul dintre proiectele de 
care edilul se declară foarte mulţumit este 
parcul din Topraisar. Parcul are locuri de 
joacă moderne, puieţi şi plante de tot felul, 

bănci la tot pasul, dar şi sistem de iluminat, 
alimentat de panouri fotovoltaice. Pentru 
mandatul abia început, Stelian Gheorghe are 
în vedere, în afară de investiţii în sistemul 
educaţional, şi proiecte pentru infrastructura 
rutieră. Un astfel de proiect, o investiţie de 

peste şapte milioane de lei, vizează lucrări 
pe o suprafaţă de aproximativ zece kilometri, 
fiind cuprinse sectoare interioare de drum 
care au fost afectate după introducerea 
reţelei de canalizare şi gaze. Lucrări 
importante asemănătoare se realizează şi în 
satul Potârnichea, care aparţine de comuna 
Topraisar. Acolo a fost finalizată o investiţie 
foarte importantă pentru comunitate, este 
vorba despre reţeaua de apă, branşarea la reţea 
pentru cei o sută de abonaţi fiind demarată în 
această primăvară. Chiar dacă a întâmpinat 
greutăţi la finalizarea ultimelor proiecte pe 
fonduri europene, primarul din Topraisar se 
declară adeptul accesării sumelor comunitare 
şi speră să poată demara şi în acest an noi 
proiecte. 

Proiecte finalizate, proiecte la start în Topraisar!

Atribuţiile primarului
Pentru că de multe ori apar nelămuriri, 

cetăţeni i  care nu cunosc încă 
atribuţiile şi îndatoririle pe care le are edilul 
unei localităţi pot afla din rândurile următoare 
care sunt acestea. Conform legilor în vigoare, 
primarul îndeplineşte o funcţie de autoritate 
publică. El este şeful administraţiei publice 
locale şi al aparatului propriu de specialitate 
al autorităţilor administraţiei publice locale, 
pe care îl conduce şi îl controlează. Primarul 
reprezintă localitatea pe care o administrează 
în relaţiile cu alte autorităţi publice, cu 
persoanele fizice sau juridice române 
sau străine, precum şi în justiţie. Semnul 
distinctiv al primarului este eşarfa cu culorile 
drapelului naţonal al României, care este 
purtată în mod obligatoriu la solemnităţi, 
recepţii, ceremonii publice şi la celebrarea 
căsătoriilor. Primarul îndeplineşte atribuţiile 
principale stipulate la art. 68 şi 71 din Legea 
nr. 215 / 2001, privind administraţia publică 
locală.

Pentru cei care nu au ajuns niciodată 
în ţinuturile ei, Primăria comunei 

Topraisar oferă, pe site-ul instituţiei, câteva 
informaţii succinte despre istoria şi dezvoltarea 
zonei. Topraisar se situează în partea de sud-
est a judeţului Constanţa, la o distanţă de 30 
km de municipiu, având în componenţă satele 
Topraisar – reşedinţa de comună, Biruinţa, 
Moviliţa şi Potârnichea. Comuna este integrată 
în sistemul funcţional teritorial litoral prin 
participarea la asigurarea bazei agroalimentare 
pentru localităţile urbane şi pentru localităţile 
turistice din zonă, teritoriul comunei fiind 
traversat de traseul DN 38, care face legătura între Constanţa şi punctul de trecere al frontierei 
de la Negru Vodă. Topraisar se învecinează la nord cu Canalul Dunăre-Marea Neagră (comuna 
Cumpăna), la est cu comuna Agigea, oraşul Techirghiol şi comuna Tuzla, la sud cu comuna 23 
August şi comuna Amzacea, iar la vest cu comuna Mereni. În ce priveşte traseele rutiere pe 
teritoriul comunei, trebuie spus că DN 38 face legătura între localităţile Amzacea – Topraisar 
– Moviliţa – Techirghiol; DJ 391 între Mereni – Topraisar – Biruinţa – Tuzla; DJ 381 şi DC 
1A leagă localităţile Potârnichea – Moviliţa – Bărăganu. Teritoriul comunei nu este traversat 
de linie ferată.

Comuna Topraisar are o economie exclusiv agrară, profilul agricol predominant este dat de 
producţia vegetală şi creşterea animalelor. Însă, spune admnistraţia locală, există posibilitatea 
de a iniţia şi dezvolta noi proiecte în domeniul industrial.

Topraisar – pentru oaspeţii noştri
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„Popor din Banat, trezeşte-te!" - Sever Bocu <

 oaia 
de Deta

Cupa oraşului Deta la Badminton

Consil iul  local 
ş i  P r i m ă r i a 

o r a ş u l u i  D e t a  a 
organizat, în 14 mai, 
Cupa oraşulu Deta la 
Badminton. Competiţia 
a  avut  loc  la  Sala 
de sport a oraşului, 
participând sportivi din România şi Serbia, categoria de vârsta U9, U11, 
U13, U15-nelegitimaţi. Intrarea spectatorilor la concursul sportiv a fost 
liberă.

Diana MIHAI

Primăria Deta anunţă publicul interesat asupra deciziei etapei 
de încadrare de către APM Timiş de a nu se efectua evaluarea 

impactului asupra mediului şi evaluarea adecvată în cadrul procedurilor 
de evaluare a impactului asupra mediului şi de evaluare adecvată, pentru 
proiectul „Amenajare canalizare pluvială pe străzile Aurel Vlaicu şi Vasile 
Alecsandri”, propus a fi amplasat în oraşul Deta. Proiectul deciziei de 
încadrare şi motivele care o fundamentează pot fi consultate la sediul APM 
Timiş, Timişoara, B-dul Liviu Rebreanu nr. 18-18A, în zilele de luni-
joi, între orele 8.00 – 16.30, vineri între orele 8.00 - 14.00, precum şi la 
următoarea adresă de internet http://apmtm.anpm.ro - Secţiunea Acorduri 
de mediu. 

În atenţia locuitorilor din Deta
Diana MIHAI

Oraşul Deta este cea mai mare aşezare 
urbană din sud-vestul judeţului Timiş, 

o localitate în care au avut loc importante 
transformări şi care se dezvoltă continu. 

Iar lucrurile bune pot continua la Deta, 
primarul Petru Roman câştigând în 5 iunie un 
nou mandat la cârma Primăriei, dovedind astfel 
că se bucură de încrederea locuitorilor oraşului.

În ultimii ani, municipalitatea a reuşit să 
implementeze investiţii importante pentru 
creşterea gradului de confort al locuitorilor, 
de la lucrări în infrastructura rutieră, la ample 
investiţii în reţeaua de apă şi canalizare. 

Dacă aruncăm doar o simplă privire asupra 
celor întâmplate în Deta anul trecut, putem 
trece în cap de listă demararea unui proiect de 
investiţii în valoare de nouă milioane de euro 
pentru reţeaua de apă şi canalizare.

Vorbim despre un proiect european de 119 
milioane de euro, implementat de Aquatim în 
mai multe localități din județul Timiș, finanțat 
prin Programul Operațional Sectorial Mediu, 
prin care se vor realiza 200 de km de rețele de 
canalizare și o sută de kilometri de rețele de apă, 
7 stații de epurare a apei uzate şi trei stații de 
tratare a apei potabile, în 12 localități din județ. 
Contribuția Uniunii Europene este de 74% din 
valoarea programului, bani nerambursabili, cea a 
societății Aquatim este de 13%, restul provenind 

de la autoritățile locale și bugetul de stat. 
În Deta, investiția este de peste nouă milioane 

de euro și prevede modernizarea rețelelor de apă 
și canal, și punerea în funcțiune a unei stații de 
epurare, precum și modernizarea stației de tratare 
a apelor.

Tot pe lista investiţiilor majore realizate 
la Deta în cursul anului trecut se numără şi  
lansarea primului sistem de iluminat stradal care 
folosește energie regenerabilă.

În luna august 2015, au fost aprinse pentru 
prima dată ledurile alimentate cu energie solară. 
Cincizeci de stâlpi obișnuiți de iluminat cu becuri 
clasice de 250 – 280 de wați au fost înlocuiți 
la Deta cu un sistem care folosește energie 

solară pentru iluminatul public. Investiția a fost 
posibilă datorită accesării de fonduri europene, 
mai precis datorită fondurilor obținute prin 
proiectul GLOSS (Green Lights for Safety and 
Sustainability of Roads), în cadrul Programului 
IPA de Cooperare Transfrontalieră România – 
Republica Serbia. Lucrările au costat 205.278,53 
euro, însă Primăria orașului Deta estima o 
economie de aproximativ 7% din consumul de 
energie electrică folosit pentru iluminatul stradal. 
Tehnologia implementată la Deta este cea mai 
performantă la ora actuală, noile lămpi cu leduri 
fiind alimentate cu energie electrică produsă 
de panouri fotovoltaice prin utilizarea energiei 
solare. „Iată că ne-am atins încă un obiectiv în 
cadrul acestui proiect, realizarea lucrărilor de 
reabilitare a iluminatului din Deta. Putem spune 
că orașul este cu un pas înainte și merge pe 
direcția dezvoltării durabile, acordând în același 
timp o atenție deosebită protecției mediului”, 
explica, la acea vreme, primarul Petru Roman.

Administraţia din Deta se poate lăuda cu 
multe alte investiţii, mult dorite şi împlinite, 
precum noua pistă de biciclete ce traversează 
parcul orașului, reabilitarea trotuarelor, 
astfaltarea tuturor străzile din oraş, dar şi  darea 
în folosință a noului bazin de înot, de dimensiuni 
semi-olimpice, cu panouri solare pentru ca 
temperatura apei să fie ridicată cu 3-4 grade 
Celsius. 

Deta îşi numără realizările!
Diana MIHAI

Pe t r u  R o m a n  a 
câştigat un nou 

m a n d a t  l a  P r i m ă r i a 
oraşului Deta, în urma 
alegerilor locale din 5 
iunie. Victorios, edilul 
a ţinut să mulţumească 
t u t u r o r  c e t ă ț e n i l o r 
orașului Deta şi ai satului 
Opatiţa care i-au acordat 
încrederea şi l-au votat. 
„Asta înseamnă că de 

acum încolo trebuie să ridicăm ştacheta, să 
răsplătim încrederea cu care am fost investiți şi 
să facem din Deta orașul de care să fim mândri. 

Mă întorc la primărie mai inspirat şi cu o poftă 
de muncă mai mare ca niciodată! Eforturile 
noastre de până acum s-au conturat în frumoase 
reuşite. „Continuăm împreună” nu este doar un 
slogan de campanie. Am construit împreună și 
am dus la bun sfârșit proiecte importante pentru 
oraș. M-am bucurat în acești ani de susținerea 
voastră și continuăm pe această cale a dezvoltării 
și a modernizării.Încep un nou mandat de primar 
cu convingerea că am susținerea majorității și că 
vom reuși să ducem orașul nostru acolo unde îi 
este locul. Vă asigur că împreună cu echipa de 
consilieri vom face din Deta un adevărat oraș 
european”, a declarant primarul Petru Roman. 
Edilul a anunţat deja şi proiectele pe care le 
are în vedere pentru acest mandat, la Deta fiind 

vizate realizarea Parcului Industrial, finalizarea 
lucrărilor Aquatim în cadrul Programului 
Operațional Sectorial 1 și 2, finalizarea 
lucrărilor la Ștrandul Termal (acoperire bazine, 
spații de parcare, alei), modernizarea pieței 
agro-alimentare, reabilitarea infrastucturii de 
învățământ din oraș, modernizarea infrastructurii 
medicale la spitalul orășenesc și dotarea cu 
aparatură medicală modernă, construirea Casei 
de Cultură în parcul orașului, anveloparea 
blocurilor şi reabilitarea trotuarelor din oraș. 

Şi pentru Opatiţa, primarul Patru Roman 
doreşte înlocuirea conductei de apă potabilă - 5,1 
km, realizarea canalizării menajere - 3,15 km, 
dar şi demararea unor lucrări pentru drumuri și 
trotuare.

„Mă întorc la primărie mai inspirat şi cu o poftă de muncă mai mare ca niciodată!”
Petru ROMAN, primarul oraşului Deta

Diana MIHAI
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Primăria Municipiului Lugoj și Batalionul 
183 Artilerie „General Ion Dragalina”, 

în colaborare cu Asociația Națională Cultul 
Eroilor Lugoj, au invitat lugojenii la mai multe 
manifestări de cinstire și comemorare a eroilor 
neamului, care au avut loc în 9 iunie, pentru a 
aduce un omagiu celor care au făcut sacrificiul 
suprem pentru țară în timpul celui de-al Doilea 

Război Mondial.
Începutul manifestării a fost la orele 12.00, 

la Monumentul Eroilor din cel de-al Doilea 
Război Mondial („Alfa și Omega”), din Piața 
J. C. Drăgan, cu evenimente comemorative, 
ceremonial religios și militar solemn și depuneri 
de coroane.

Au fost prezenți reprezentanți ai autorităților 
locale, ale partidelor politice, consilieri locali, 
reprezentanți ai instituțiilor orașului și cadre 
militare.

Ziua comemorat ivă s-a  încheiat  cu 
ceremonialul religios și militar, urmat de 
depunerea de coroane de la Monumentul Eroilor 
din Cimitirul Ortodox.

Eroii, comemoraţi la lugoj!

Sărbătoarea berii la lugoj

Iubitorii berii din Lugoj au avut motiv 
de sărbătoare, cu ocazia evenimentului 

organizat în cinstea acestei băuturi. 
Startul Sărbătorii Berii a avut loc vineri, 10 

iunie, la ora 17:30 cu străbaterea orașului de 
către Alaiul Berarilor, cu destinația platoului 
Casei de Cultură a Sindicatelor, unde a avut 
loc festivitatea de deschidere. Spectacolul 
din seara de vineri, de pe scena amplasată pe 
platou, a fost întreținut de Ansamblul folcloric 
„Lugojana” şi de binecunoscuţii solişti vocali: 
Denisa Lupulescu, Andreea Ursulescu, Andra 
David, Giulia Popovici, Vanesa Jarja, Doru 
Petrean, Ramona Ilieş Drăgan, Camelia Bojin 
Ceocu, Doriana Talpeș, Nicu Novac şi alţii.

În a doua zi de festivități, lugojenii 

s-au putut delecta, începând cu ora 20, cu 
prestațiile formațiilor formațiile One Day 
Band și Leftovers Band din Lugoj, Rockabil 

din Timişoara şi trupa Pact a renumiților 
artiști Leo Iorga și Adi Ordean.

Cea de-a treia zi și ultima, totodată, 
a fost animată de Ansamblul folcloric 
„Lugojana”, cu grupele de copii, cu soliștii 
vocali: Minodora Cadar, Alesia Sarbu, 
Iasmina Velescu, Andreea Rosu, Diana Tofei, 
Georgiana Micota, Cristina Coneru, Ana 
Maria Vlaiconi şi Andrei Coti, urmați fiind de 
un deosebit concert al solistei Mirela Petrean.

F i n a l u l  S ă r b ă t o r i i  ș i  î n c h e i e r e a 
programului artistic s-a realizat cu un frumos 
foc de artificii, dar numai după ce s-a făcut 
trecerea de la muzica populară la muzica pop, 
cu prestațiile live susținute de Sangre Latina 
și Simona Nae.

Așa cum au fost obișnuiți și în anii trecuți, copiii lugojeni 
au fost în centrul atenției de Ziua Internațională a 

Copilului, 1 iunie. Primăria Municipiului Lugoj în colaborare 
cu Clubul Copiilor, Firma Autoliv și școlile din oraș au 
organizat spectacole artistice, ateliere de artă cu pictură pe 
față, desene pe asfalt, modelaj de baloane, pictură pe placaje, 
pictură pe „rochia prințesei” și fotografii cu personaje de 
basm, toate dedicate celor mici.

Micuț i i  au 
primit pachete, 
d u l c i u r i , 
răcoritoate și 
b a l o a n e ,  a u 
pa r t i c ipa t  l a 
diverse jocuri 
ș i  concursuri 
i n t e r a c t i v e , 
a s t f e l  î n c â t 
atmosfera a fost 
una destinsă și 
pe placul lor.

Bazin modern la lugoj

În 20 mai ,  Primăria 
Municipiului Lugoj a 

inaugurat mult așteptatul bazin 
de înot acoperit, în cartierul 
Ștrand.

Lugojenii vor beneficia de un 
centru cu multiple dotări, astfel 
încât nu vor mai fi nevoiți să 
caute un asemenea loc la zeci 
de kilometri departare de oraș 
sau în stațiunile din Ungaria. 
Primăria și-a invitat cetățenii să 
descopere totalitatea facilităților noii baze de agrement ultramodernă. 

Baza are în componență un bazin principal cu cinci culoare de înot prevăzute 
cu blockstarturi de 25 metri lungime și zece metri lățime, unul de relaxare 
lung de 12 metri și lat de 3,5 metri, patru jacuzzi, saună, sală de masaj, dușuri 
cu cromoterapie, dușuri normale, vestiare, spații tehnice, chiar și un cabinet 
medical. Complexul dispune de sisteme de aerare-dezaburire și filtrare a apei, 
încălzirea interiorului realizându-se pe bază de energie electrică prin pardoseală.

Primăria dedică acest proiect finalizat lugojenilor, având convingerea că 
realizarea bazinului acoperit este un semn de normalitate.

Copiii, sărbătoriţi de ziua lor!

Domnul primar Francisc Boldea, în mijlocul lugojenilor
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şcoli ale comunei noastre

Tradiţia de Rusalii la noi

Rusaliile sunt niște ființe fantastice, malefice, asemănatoare 
ielelor, care umblă prin văzduh începând cu ziua a 

25-a zi după Paști și provoacă mult rău oamenilor: îi pocesc, îi 
schimonosesc și îi înnebunesc pe toți cei care nu le respectă zilele. 
De aceea, femeile nu lucrau nimic în toate miercurile care se 
derulau de la Stratul de Rusalii până la Duminica Mare. Pentru a 
apăra gospodăria de invazia acestor spirite, în sâmbăta Rusaliilor 
oamenii obișnuiesc și astazi, în virtutea tradiției, să arboreze la 
porți, în foișoare, pe ganguri sau la intrarile în case, ramuri verzi 
de tei, plantă considerată a avea proprietăți apotropaice.

„Rugile bănăţene” sunt sărbătorite cu 
prilejul Hramului Bisericilor Ortodoxe 
Române în fiecare așezare din Țara Banatului. 
În comuna noastră, ele au loc după cum 
urmează:

Moşniţa Nouă - 20 iulie - Sf. Prooroc Ilie 
Tezviteanul, la Urseni şi Albina - 15 august 
- Adormirea Maicii Domnului, la Moşniţa 
Veche - Pogorârea Sfântului Duh (Rusaliile) 
- cu data schimbătoare.

Vă aşteptăm cu drag!

De la nobilul Hagi, la stema satului Urseni

Stema satului Urseni din cadrul comunei noastre se 
compune dintr-un scut triunghiular, cu marginile 

rotunjite, din argint, mobilat cu un arbore cu trunchiul negru 
şi coroana verde şi un urs negru, rampat spre dextra, lângă 
arbore. Totul pe solul verde. Scutul este timbrat de o coroană 
murală, crenelată de argint.

Stema satului Urseni este identică cu primul câmp al 
blazonului nobilului de origine macedo-română Nicolae Hagi 

Paziazi (Pacsacsi Miklos) de Medves, dat împreună cu diploma de înnobilare 
în 30 august 1782, de către împăratul Iosif al II-lea. Nobilul şi-a luat numele 
după denumirea domeniului pe care l-a cumpărat împreună cu titlul.

Stema satului nostru este o stemă vorbitoare, ursul rampat făcând referire 
directă la denumirea localităţii. Arborele aminteşte de pădurile de foioase care 
se regăseau odinioară în hotarul satului, iar câmpia arată că este vorba de o 
aşezare de şes.

Comuna Moșnița Nouă, precum îi spune și numele, a apărut în urmă cu 
114 ani, fiind fondată de coloniști maghiari din Comitatul Bekes și din 

orașul maghiar Szentes trimiși de către administrația imperială austro-ungară 
pentru a confisca pământurile deținute de localnici și pentru a defrișa pădurea 
în vederea construirii unei noi localități locuite exclusiv de etnici maghiari.

Cu trecerea timpului, noul așezământ a prins cheag și s-a dezvoltat din ce 
în ce mai mult pe toate planurile, crescând mai ales în importanță. A ajuns 
la un moment dat să întreacă mai vechea așezare, Moșnița Veche, devenind 
reșendință de comună, chiar dacă aceasta avea un avans istoric, atestată fiind 
încă din anul 1332.

De o vechime asemănătoare cu localitate Moldova Veche este satul Urseni, 
care în anul 1890 devenea reședință de comună.

Comuna Moşniţa - file de istorie

Din totalul suprafeței comunei Moșnița Nouă de 6637,26 ha, 
86,29% reprezintă teren destinat agriculturii, mai precis 

5726,76 ha. Având în vedere că 73,5% din aceste 5726,76 hectare 
reprezintă numai teren arabil de categoria I, comuna deține un 
important potențial agricol pentru această zonă.

Fostul CAP nu și-a păstrat profilul agricol, transformându-se în 
companie privată cu activități complexe, marea lor majoritate pe profil 
tehnic, însă pe locul fostei ferme IAS s-a continuat activitatea de 
creștere a bovinelor și ovinelor începând cu anul 2005, reprezentând 
o gură de aer a sectorului zootehnic prin revitalizarea economiei 
comunei, posibilitățile de dezvoltare și prin crearea locurilor de 
muncă.

În satul Albina fostul CAP, a continuat să funționeze în domeniul 
agricol chiar și după privatizare, însă din anul 2001 și-a schimbat 
domeniul de activitate. În cazul Urseiului, fostul IAS adăpostește o 
pescărie încă de la privatizare. 

În domeniul silvic, putem aminti faptul că există activitate 
forestieră în pădurile de foioase de pe teritoriul comunei,  existând și 
în prezent agenți economici care asigură activitate economică locală 
pe acest palier.

Despre situația economică a comunei Moșnița Nouă nu putem 
spune decât că este într-o continuă dezvoltare și ascensiune, câteva 
sute de firme desfășurându-și activitatea economică pe raza comunei 
oferind o paletă largă de diversitate a meseriilor, de la mecanici auto, 
morari, sudori, lăcătuși, confecționeri încălțăminte și multe altele. 

Potenţialul economic şi agricol al 
comunei Moşniţa Nouă

Aflăm dintr-un excelent material semnat 
de domnul Bogdan Tămaș că în Satul 

Bătrân, exista o şcoală întreţinută de parohia 
ortodoxă. În sprijinul acestei idei stă afirmatia 
istoricului Nicolae Tincu Velea, care susține 
că, din 1737, existau deja școli româneşti în 
şesul bănăţean.

La 1770, din cauza deselor revărsări ale 
Timişului, locuitorii satul Urseni, aflat pe 
atunci pe ambele maluri ale râului, se mută 
mai spre nord întemeind o nouă aşezare având 
trei străzi, cu 85 de case.

Odată cu strămutarea satului pe actuala 
vatră, medveşenii îşi construiesc, în anul 1776, 
o şcoală pe un amplasament stabilit în planul 
de sistematizare al noii aşezări. Clădirea şcolii 
cuprindea două încăperi: una având destinaţia 
de sală de clasă, iar cealaltă reprezentând 
locuinţa învăţătorului. Potrivit Regulamentului 
iliric aprobat în 1771, înfiinţarea şi întreţinerea 

şcolilor naţiunii ilirice (românii şi sârbii din 
cuprinsul Imperiului Habsburgic) reveneau 
exclusiv comunităţilor ortodoxe din localitate. 
Şcoala din Urseni devine astfel o şcoală 
confesională aflată sub oblăduirea bisericii 
ortodoxe din sat. Aşa se face că, până la Marea 
Unire din 1918, preoţii din Urseni au îndeplinit 
şi funcţia de directori ai şcolii din localitate. 
Amplasamentul acestei şcoli îl putem 
identifica astăzi la nr.113. Bătrânii satului 
povestesc că vechea şcoală confesională era 
construită din pământ bătut, acoperită cu paie 
de secară şi având un târnaţ (pridvor) lung 
susţinut de stâlpi de lemn sculptaţi. Şcoala 
avea un singur învăţător pentru şase clase. 
Dată fiind încadrarea satului în categoria a 
II- a, plata învăţătorului era de 40 de florini 
şi două lante (iughere) de fâneţe în folosinţă. 
Numărul elevilor din acea perioadă se prezintă 
după cum urmează:

- 1778 - 1789:   18 elevi;
- 1791 - 1792:   13 elevi;
- 1795 - 1796:   33 elevi;
- 1801 - 1802:   20 elevi.
Dat fiind faptul că satul era format exclusiv 

din români, rezultă că şi limba de predare 
era româna, deşi Patentul Şcolar din 1776 
recomandă învăţarea măcar de către o parte 
dintre elevi şi a limbii germane. Materiile 
predate în această perioadă erau citirea, 
scrierea (cu litere chirilice până la 1872), 
aritmetica şi religia. În cadrul disciplinei 
religie se preda şi cântarea bisericească. Din 
această prima etapă a învăţământului în Urseni 
nu cunoastem numele niciunui dascăl al şcolii 
din sat, însă funcţia de director fiind ocupată 
din oficiu de către parohi, îi putem aminti în 
acest sens pe preoţii Cârstea Popovici, Ioan 
Popovici, Moise Popovici şi Ioan Stefanovici.
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Ioan GUţU - primarul comunei Birchiş
Mulþumesc cetãþenilor pentru încrederea acordatã de ºase mandate pânã acum!

Alegerile locale care 
au avut loc în data de 

5 iunie au adus o nouă vic-
torie domnului Ioan Guţu, 
primar al comunei Birchiş de 
şase mandate. Locuitorii pe 
care îi are în grijă i-au dat un 
nou vot de încredere, astfel 
că domnia sa se pregăteşte 
de alţi patru ani de lucru în 
fruntea administraţiei. Cu ce 

gânduri şi proiecte s-a întors la primărie aflăm 
chiar de la primarul Ioan Guţu.

Domnule primar, ce strategie aveți pentru de-
butul în noul mandat?

4Vom începe prin terminarea proiectelor 
începute, precum asfaltările din localitățile co-
munei, anul acesta avem un proiect pentru re-
abilitarea sediului Primăriei, o reabilitare a dis-
pensarului uman din localitatea Căpâlnaș, sat 
aparținător comunei, pietruirea tuturor drumu-
rilor de exploatare agricolă. Intenționăm, toto-
dată, să facem o parcare mare în centrul civic al 
comunei Birchiș, care va cuprinde Primăria, că-
minul cultural, dispensarul și postul de poliție, 
toate instituțiile publice principale din cadrul 

comunei.
Deocamdată avem de terminat cu asfalta-

rea comunei, a străzilor începute, până la ter-
minarea tuturor străzilor.

Ce le adresați cetățenilor comunei Birchiș, în 
fruntea căreia veţi sta, iată, încă patru ani?

4Înainte de toate, le transmit mulțumiri 
pentru încrederea acordată de șase mandate 
până acum, iar în al doilea rând, le doresc sănă-
tate, fericire și tot ceea ce își doresc.

Interviu realizat de
Andrei MIHAI

Ulcerul 

Bo a l a  u l c e r o a s ă 
are în general o 

evoluție cronică, de lun-
gă durată, întretăiată de 
puseuri acute care survin 
în special primăvara și 
toamna, durând câte do-
uă-trei săptămâni. Chiar 

dacă semnele endoscopice sau radiologice și 
durerile dispar, aceasta nu înseamnă că boala 
s-a vindecat. Prin urmare, bolnavul are datoria 
să urmeze cu regularitate tratamentul în con-

tinuare, să respecte toate prescripţiile privind 
alimentația și regimul de viață, spre a se pune 
la adăpost de acutizarea bolii și de complicații. 
Desigur, fiecare bolnav își cunoaște tratamen-
tul medicamentos prin care se urmărește opri-
rea infecției cu bacilul Helicobacter Pylori, 
îndepărtarea spasmului, calmarea durerilor, 
reducerea sau anihilarea acidității sucului gas-
tric, diminuarea inflamației mucoasei gastri-
ce și sedarea sistemului nervos central. Însă, 
principalul factor al tratamentului este regimul 
alimentar. Acest regim este unul de „curățire 
gastrică” și urmărește aceleași scopuri ca ale 
tratamentului medicamentos. Alimentele inter-

zise în regimul antiulceros sunt: Carne: carne 
grasă, sărată, afumată, mezeluri, cârnați și slă-
nină afumată. Pește: pește gras, sărat, afumat, 
în conserve. Brânzeturi: brânzeturi fermentate, 
sărate, afumate. Zarzavaturi: crude sau cu mul-
tă celuloză tare: castraveți, ridichi, varză albă 
și roșie crudă, fasole albă, linte, mazăre usca-
tă; picante: ceapa, usturoi, ardei iute. Grăsimi: 
untură, alimente preparate în grăsimi incinse, 
rântaș, maioneze etc. Condimente: orice condi-
mente iuți și iritante, piper, boia, muștar, oțet, 
murături. Băuturi: alcoolice tari, ceai rusesc, 
cafea neagră, băuturi fierbinți sau reci, băuturi 
carbogazoase sau de tip coca.

Dr. Marius lUCA

Medicul comunei noastre alături de noi

Cu murãturi
Miercuri sara, gi nu jioi,
Precini buni, unu șî unu
Să-mbetară amândoi
La birt, Gâșu șî Pendulu.

S-or scăpat la beutură
Cum scăpi vaca-n cucuruz
Ș-apăi șe-or  mai scos gin gură
Veac nu țî mai dat s-auz.

Șî prostii șî o grămadă:
Bancuri, snoave șî minșiuni
Ba să luară șî la sfadă
Învrăjbiț gi gărgăuni.

Când i-o dat birtașu-afară,
Câtă casă or plecat,
Merjeau greu gin cale-afară,
Zâși că-n lut s-or împluntat.

Șî umblară fără haltă
Ca Burcuș în jiuru cozî
Petrecându-să p-o laltă
Tătă noapcea ca nărozî.

Cam pă când cântau cocoșî,
Poaci că a triea oară
Unu ș-o pierdut galoşî,
L-altu-i era rău, să moară.

Or ajiuns la Gâșu-n șură
Ș-o zâs omu: hai la mine,
Să mâncăm o murătură
Că musai ne-o fi mai bine.

Să buiră în podrom,
Or gasât, ș-on șaf cu brânză
C-or beut atâta Rum
Gi s-or becejât la rânză.

N-or mai povestit prea mulce,
Vai sărmanii oamini beț
Clucuiau călări pa buce,
Molfăind la castraveț.

Pân-odată când Pendulu
Sudui gi șeva sfinț
C-ar fi nimerit pă unu
Șe nu-l pucea rupe-n ghinț.

La un capăt ca andreaua
La mijloc gros șî molcomi
s-avea gust ca şî cureaua
șe o porț în păntăloni.

Șî lunjindu-l ca p-o gumă
S-o uitat cam bobioc
O mai apucat să spună:
Doamnie bace-l că-i hârțoc!

Poeţi din satul nostru

Ioan Vodicean
(Ion lu Habu Pircişanu)

S-a născut în 21 iulie 1967, la Birchiș, 
județul Arad.

Studii: școala generală în localitatea 
locală și Facultatea de Drept, la Timișoara. O 
legislatură a fost primar al comunei Birchiș. 
Lucrează ca inspector pe probleme financiare 
pentru zone din județul Arad. S-a implicat 
în viața culturală făgețeană, integrându-se în 
cenaclul George Gârda și în ansamblul Datina 

din Făget. Colaborează cu Redeșteptarea și Tăt 
Banatu-i fruncea (Lugoj), Informația Lipovei, 
Tibiscus (Uzdin-Serbia). A participat cu poezie 
în grai la emisiuni de radio și televiziune 
de la posturile din Timișoara, Arad, Lugoj, 
Caransebeș și Reșița.

A debutat editorial în volumul Cu pocegu 
supt pișior (în colaborare cu Sorin Olariu și 
Ștefan Pătruț), Editura Dacia, Europa Nova, 

Lugoj, 1998.
În anul 2003, Ioan Vodiceanu (Ion lu′ Habu 

Pircișanu) a publicat volumul Gi la Murăș în 
petrari (prefață - Treaptă spre lumină - de prof. 
Ștefan Petruț), Editura Dacia, Europa Nova, 
Lugoj, 2003.

Actualmente, Ioan Vodicean a fost reales 
primar al comunei Săvârşin.
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primul condamnat român la moarte

Cu câtă voluptate se cațără toamna 
spre vârfurile arborilor; este aceeași 

toamnă căreia cu puțină vreme în urmă i-am 
admirat delicatețea cu care învelea cu fusta-i 
rubinie apa Dunării odihnind. Urc și cavatine 
plutesc pe inimile frunzelor îngălbenite de 
dorul verii.

Pășesc încet, cu gândul la mulții jurnaliști 
tineri pe care i-am întâlnit în zilele trecute, 
veniți pentru a se angaja la jurnalele noastre 
și care nu auziseră de Pamfil Șeicaru!

Urc spre mănăstirea Sf.  Ana, spre 
culmea pe care un tânăr sublocotenent 
al Regimentului 17 Infanterie, voluntar 
în primul Război Mondial, îngropat fiind 
de viu într-o groapă săpată de un obuz 
explodat, și-a jurat să dureze o mănăstire 
pentru viața pe care Dumnezeu i-a cruțat-o: 
Pamfil Șeicaru. Până vor afla și studenții 
facultăților de jurnalism numele fondatorului 
presei moderne românești, iată un fragment 
din biografia scrisă cu propria mână în ecoul 
exilului: „ Mă numesc Pamfil Șeicaru, născut 
în anul 1894, luna aprilie... Am intrat în presa 
cotidiană în aprilie 1918, după ce am fost 
demobilizat și de atunci am continuat să fiu 
comentator al evenimentelor politice interne 
și externe, colaborând succesiv la diverse 
ziare și reviste. În 1923 am fost angajat la 
ziarul Cuvântul, ca șef-redactor, proprietar 
fiind ing. Titus Enacovici. Articolul de fond 
(leit articol) era semnat de mine. În anul 
1924 am fost ales președinte al Sindicatului 
ziariștilor. În 1927 am demisionat de la ziarul 
Cuvântul și am luat conducerea ziarului 
Curentul, al unei societăți anonime, unde 
am funcționat ca director și redactor-șef... 
Din ianuarie 1927 și până la 9 august 1944, 
când am plecat din țară, articolul de fond era 
semnat de mine. Am fost ales de trei ori ca 
deputat independent în Parlamentul țării...”

Numai cine cunoaște fioru-mpreunării 
dintre suflet și condei poate înțelege ce 
înseamnă să scrii zilnic, vreme de 17 ani, 
articolul de fond.

Urc pe un drum ce se așează mai blând sub 
pașii pelerinului cu mămăliga-n traistă decât 
sub aceia ai drumețului urban, îndreptându-
mă spre un loc unde pravila Bisericii vindecă 
apatia veacului acesta. S-o fi chemând el 
Dealul Moșului, locul ales pentru înălțarea 
mănăstirii, dar îți este de trebuință pentru a-l 
urca multă vigoare tinerească. Urc pe Drumul 
Eroilor, scurtând calea spre așezământul 
monahal, cu mici popasuri menite să-mi 
bandajeze efortul și privind îndelung la cât 
de frumoasă e Dunărea îngustându-se între 
coapsele munților, asemeni unui mijloc de 
fată tânără, îngrădită de brațe pătimașe. 
Dunărea; „fiţi atenţi când vuieşte Dunărea, 
când bate vântul, când tună şi, mai ales, când 
inima oamenilor plânge”.

Bogată mai este în repere creștine această 
trecătoare croită de bătrânul Danubiu. 
Atât de bogată, încât ar trebui să se cheme 
„Defileul Sfințeniei”. Un copac rupt din 
trunchi, prăvălit peste un lujer, închipuie un 
baci aplecat peste putineiul de bătut laptele. 
Câți copaci, atâtea năluciri…

Am ajuns pe „Cușma moșului”; acoperișul 
mănăstirii lucește galben în lumina soarelui 
de toamnă. Tabla ce acoperă acest rai auster, 
spălată de ploile dese ale munților, e cea 
mai sigură protecție în lupta cu șuvițele 
Coșavei. Este atâta liniște aici, că noaptea 
poți auzi apele lunii clipocind. Întârzii puțin 
la intrarea în mănăstire, privind cu încântare 
ceva ce-mi amintește de promenadele de la 

Karlovy Vary. Numai că acolo, departe în 
Cehia, colonadele fastuoase ascund mistere, 
superstiții, obsesii; pe când aici coridoarele 
lungi, lucrate în lemn masiv, găzduiesc 
numai lumină, multă lumină…

Intrarea în Sfânta Mănăstire a fost astfel 
gândită încât umple de smerenie pe oricine 
îi trece pragul. Dar ce e smerenia? Să fie 
oare puterea de a spune mereu: iartă-mă? 
Să fie pietatea vameșului? Sau înțelepciunea 
de a nu lăsa soarele să apună întru mânia 
noastră? La ieșirea din biserica în care „pe 
iconostas asceții merg cu tălpi de trandafiri”, 
mă gândesc la vorbele Sf.Augustin: „Există 
un lucru pe care nici Dumnezeu nu-l poate 
face: să facă neîntâmplate cele întâmplate”. 
Comunismul nu poate fi făcut neîntâmplat. 
Fapta celor ce au transformat chiliile 
măicuțelor în locuri de cazare, și biserica în 
restaurant, este de neuitat. Și cine crede că, 
după 1989, haita acelora s-a stins se înșeală 
amarnic. Urmașii lor, pe care îi cunoașteți, 
că doar „îmblă azi cu două femei și zic că 
sunt Sfânta Treime”, sunt lepra de pe obrazul 
României. Și ne mai ciudim că țării acesteia 
îi lipsește până și bănuțul văduvei pentru 
a-și cumpăra biletul pentru Rai...

Muntele ca o spinare de elefant odihnind 
în toamnă și Dunărea lunecând încet, încet, 
cu teama de-a nu-l deștepta... Și cerul, 

cerul,  făcătorul 
ș i  o c r o t i t o r u l 
lor... Natura nu 
e s t e  n i c i o d a t ă 
tristă. O carte ca 

Don Quijote pare 
tristă în ochii lui 

Dostoievski, dar natura niciodată. Tristețea 
nu aparține divinității...  „Veselie cu orice 
chip. La umbra întristării se clocesc ouăle 
diavolului”, mă avertiza, cu ani în urmă, 
în chilia sa de ascet cu imens potențial de 
trăire creștină, aflată la Mănăstirea Sfânta 
Maria din Techirghiol, Preacuviosul Părinte 
Arsenie Papacioc.

Întârzii pe una din băncile mănăstirii 
privind la fluturii târzii, la limpezimea 
împrejurului, la timp. La timpul în care 
un mitropolit, Vasile Lăzărescu, a refuzat 
târnosirea acestui așezământ monahal, din 
pricini de șovăielnicie care pot îndepărta, 
vremelnic e adevărat, un arhiepiscop de 
har. La timpul în care Sadoveanu, un iscusit 
„atlet” al centurii politice, a început cu 
Partidul Poporului, apoi cu Argetoianu, 
mai încolo cu monarhia, ca apoi, inspirat 
de interesele sale„înalte”, să se instaleze 
definitiv în brațele comuniștilor care la 
rându-le l-au așezat în conacul lui Pamfil 
Șeicaru de la Ciorogîrla, de unde Sadoveanu 
îi fură lui Pamfil Șeicaru tot: conac, mobilă, 
tacâmuri, pat și probabil chiar și nădragii, 
cum spune Victor Frunză. Nu zadarnic îi 
scria conul Pamfil, într-un pamflet publicat 
în 1954:

„Dimensiunile talentului  dumitale, 
tovarășe, nu pot acoperi găleata cu lături a 
marxismului de ocazie pe care o porți cu 
atâta zel... Este trist, tovarășe Sadoveanu, 
și o știi mai bine decât mine că faci parte 
din Comitetul de administrație a coloniei 

care până la 23 august 1944 a fost un 
stat suveran...  M-am gândit mai ales la 
dumneata, la rolul sinistru pe care îl joci în 
această crucificare a neamului românesc. Și 
cu atât mai mult ne doare, cu cât mânjești 
ca un netrebnic tot ce ne-a încântat tinerețea 
noastră de prețuitori ai literaturii”.

Mă despart de acest loc în care oamenii 
învață să viețuiască încet, la ceasul când 
de pe brațele copacilor se prefiră amurgul. 
Despre ctitorul acestui așezământ monahal 
s-au spus multe neadevăruri în vremea vieții 
sale, fapt firesc la un popor căruia zvonul îi 
freamătă a adevăr irefutabil, amintiți-vă doar 
de celebra constrângere pe nedrept atribuită 
lui: „șantajul și etajul”. Dar poate cineva 
crede, astăzi, că omul care a contribuit 
esențial la ridicarea mănăstirii Sf. Ana, a 
Monumentului de la Mărășești, comandat 
lui Oscar Han, și a unui cimitir al militarilor 
români căzuți în Franța, la Val du Roy, putea 
trăi ca o haimana a bacșișului? Nu! Pamfil 
Șeicaru nu poate fi identificat prin celebra 
formulă inventată de Iorga, pentru adevăratul 
rechin de presă: Stelian Popescu.

Din Pamfil Șeicaru, din voluntarul ajuns 
erou în Primul Război Mondial, din ostașul 
distins cu ordinul „Mihai Viteazu”, sovieticii 
au făcut primul condamnat român la moarte!

 Nu a existat exilat căruia să se fi organizat 
din țară și chiar din exil atâtea acțiuni de 
compromitere, crede Marian Popa, în Istoria 
Literaturii Române de Azi pe Mâine.

Înainte de a pleca, vizitez Muzeul 
memorial Pamfil Șeicaru, prilej de a-mi 

reaminti că acest om a slujit drept model 
multor scriitori: lui Liviu Rebreanu pentru 
Pahonțu, gazetarul supradotat din Gorila, 
lui Agârbiceanu, pentru Ilarie Zopârțan din 
Sectarii, lui Mihail Sebastian, pentru Borcea 
din Ultima oră, lui Marin Preda pentru 
„marele ziarist” Grigore Patriciu din Delirul, 
ori lui Radu Tudoran pentru Pretoreanu în 
Sfârșit de mileniu.

Cobor, viața de obște veghează flacăra 
credinței pe această cușmă de munte. În 
urma mea, sunetul de toacă deșteaptă 
ceasurile amorțite ale văzduhului. Parcă-l 
aud pe Damian Ureche strigând de pe fâșia 
Raiului:

„Și toaca veșnic toacă păcatele pe toacă,
Se-adună cer din oameni cu cer din 
Dumnezeu,
Deci adevăr zic vouă, am înviat, chiar 
dacă
Pe-o cruce nevăzută mă răstigniți mereu.”
E vreme de toamnă, și se dezmiră 

pădurea de miracolul verii, când tot locul 
era înmiresmat de adierea câmpurilor de 
ventrilică, de cimbrișor, de ciuboțica-cucului 
ori de pufuliţă cu flori mici, plante ce nu 
cresc altundeva decât în ținuturile înalte, și 
viața de obște, cu fruntea-n cer, se vestește 
și se va vesti mereu lumii, „în mănăstirea 
ridicată de mine, pe a mea cheltuială, fără 
să cer nicio contribuție de la stat și nici 
prin subscripție publică, întru pomenirea 
camarazilor mei morți în anii războiului 
pentru realizarea Daciei…”

vasile todi


